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فرمانده انتظامی استان قم :
ساماندهی کافه ها، قهوه خانه ها و گیم نت ها در اولویت قراردارد

2

4
معاون شهردار قم مطرح کرد؛

مسجد ومحله محوری رویکرد مهم 
درارائه خدمات درایام محرم و صفر

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد؛

برگزاری سوگواره »بصیرت عاشورایی« در ۴۰ بقعه شاخص

قم  شهرداری  شهری  خدمات  و  محیط زیست  معاون 
عزاداری  ایام  در  شهرداری  خدمات  و  اقدامات  تشریح  با 
امام حسین)ع( گفت: مسجد محوری ومحله محوری در  

راستای  ارائه خدما ت فرهنگی ، اجتماعی وزیست محیطی  
با محوریت مساجد دو  رویکرد مهم واساسی حوزه معاونت 
خدمات شهری ومحیط زیست شهرداری فم  در ایام محرم ...

باید مراقب باشیم برای حفظ وحدت اسلامی تندروی و کندروی نکنیم

با حضور گسترده اقشارمختلف برگزارشد :

راهپیمایی مردم قم در محکومیت
 هتک حرمت به قرآن کریم

پس از اقامه نماز جمعه مردم عزادار و غیرتمند قم از اقشار مختلف ، همگام با سایر نقاط 
کشور در محکومیت اقدام زشت و موهن اهانت مجدد به ساحت مقدس قرآن که اخیراً در 

سوئد با مجوز پلیس این کشور انجام شده، دست به راهپیمایی زدند.
براساس این گزارش ،در پی اهانت مجدد به ساحت مقدس قرآن کریم که اخیراً با مجوز 
پلیس سوئد در این کشور انجام شد، مردم عزادار و غیرتمند قم روز جمعه ۳۰ تیر ماه پس 
از اقامه نماز جمعه همگام با دیگر نقاط کشور در محکومیت این اقدام زشت و موهن دست 

به راهپیمایی زدند.
قشرهای مختلف مردم قم  بعد از اقامه نماز جمعه با برپایی راهپیمایی از مصلی قدس تا 
چهار راه شهدا اقدام اخیر کشور سوئد در فراهم کردند زمینه هتک حرمت کتاب آسمانی 

مسلمانان را محکوم کردند.
تجمع کنندگان با سر دادن شعارهایی اقدام اخیر را توهین به مقدسات ادیان و مغایر اصول 

انسانی خواند و خواستار برخورد متناسب با عاملان این هتک حرمت شدند.
همچنین نمازگزاران با در دست داشتن پرچم های سیاه و قرآن مجید و سر دادن شعارهایی 
مانند »مرگ بر آمریکا« و »مرگ بر اسرائیل« و »ایستادگی و مقاومت رمز افول آمریکای 
مستکبر« انزجار خود را از اقدام زشت و موهن در اهانت به قرآن کریم را اعلام کردند و 

خواستار اتحاد و هم بستگی مسلمانان در مقابله با چنین رفتارها و عدم تکرار آن شدند.
در بیانیه پایانی این مراسم تجمع کنندگان وحدت بیشتر کشورهای را برای مقابله با هتاکان 
به ساحت نورانی کلام الله وحی خواستار شدند.یکی از مطالبات راهپیمایان این است که 
دستگاه دیپلماسی کشورمان با همکاری کشورهای اسلامی در نوع روابط دیپلماتیک با 

کشور سوئد تجدیدنظر کنند و نیز آن را محدود سازند.
همچنین نمازگزاران با در دست داشتن پرچم های سیاه و قرآن مجید و سر دادن شعارهایی 
مانند »مرگ بر آمریکا« و »مرگ بر اسرائیل« و »ایستادگی و مقاومت رمز افول آمریکای 
مستکبر« انزجار خود را از اقدام زشت و موهن در اهانت به قرآن کریم را اعلام کردند و 

خواستار اتحاد و هم بستگی مسلمانان در مقابله با چنین رفتارها و عدم تکرار آن شدند.
در بیانیه پایانی این مراسم تجمع کنندگان وحدت بیشتر کشورهای را برای مقابله با هتاکان 

به ساحت نورانی کلام الله وحی خواستار شدند.

همزمان با سومین روز ماه محرم :

آیین شیرخوارگان حسینی در قم برگزار شد
همزمان با سومین روز ماه محرم آیین شیرخوارگان حسینی روز جمعه با حضور جمع 
امام خمینی )ره( حرم مطهر حضرت  و کودکان خردسال در شبستان  از مادران  زیادی 

معصومه )س( برگزار شد.
از سوی مداحان اهل  از ذکر مصیبت  آیین باشکوه پس  این  براساس این گزارش در 
بیت عضو هیات علمی جامعه المصطفی العالمیه طی سخنانی اظهار داشت: برگزاری 
امام  درس  کلاس  در  شیرخوارگی  دوران  همین  از  را  بچه ها  حسینی،  شیرارخوارگان 

حسین)ع( و سر سفره برکت، احسان و آرامش می آورد.
حجت الاسلام ناصر رفیعی همچنین افزود: ملت ایران خدا را شاکر باشند چون در دنیا، 

سفره بزرگی به نام سفره حسینی جلوی آنان گسترده است.
وی بیان داشت: امروز میزبان این سفره بچه های معصوم هستند، پیامبر خدا فرمودند 

بچه ها را دوست دارم چون فطرتشان پاک است.
حجت الاسلام رفیعی در ادامه گفت: امروز بچه هایی که معصوم هستند، و از مسائل مربوط 

به گناه و معصیت اطلاعی ندارند، با فطرت پاکشان در آغوش مادران قرار دارند.
وی همچنین با اشاره به ویژگی علی اصغر)ع( گفت: امام حسین در روز عاشورا، همه 
اعضای خانواده خود را گردهم جمع کرد و با آنها خداحافظی کرد، اما در مورد حضرت علی 

اصغر)ع( به طور مستقل این کار را انجام داد.
وی با بیان اینکه این حرکت سیدالشهدا این پیام را می رساند که باید برای بچه ها شخصیت 

خاصی قائل شویم گفت: مظلومیت علی 
در این آیین مادران شرکت کننده در حالیکه اطفال خود را در آغوش گرفته بودند، با نوای 

حزن آلود لالایی به یاد کودکان مظلوم و غریب حادثه کربلا اشک ماتم ریختند.
در این آیین مادران کودکان خود را نذر کودک ۶ ماهه امام حسین )ع( کردند و شفای همه 

بیماران را از درگاه خداوند طلب نمودند.
حضور کودکان با پیشانی  بندهای منقش به نام مبارک حضرت علی اصغر بن الحسین)ع( 

و لباس مخصوص شیرخوارگان حسینی جلوه ای خاص و عاطفی به این آیین داده بود
همچنین مسجد مقدس جمکران نیز شاهد حضور تعداد کثیری از مادران و کودکان و 
برپایی آیین شیرخوارگان حسینی بود.آیین شیرخوارگان حسینی طی ۲ دو دهه اخیر در 

نخستین جمعه ماه محرم در اقصی نقاط جهان برگزار می شود.

 ایران مقتدرانه می ایستد
درباره  ایران  اسلامی  جمهوری  که  قاطعی  مواضع  با 
موضع گیری چین و روسیه اتخاذ کرد، این مساله برای همه 
مشخص شد که ایران بر این سیاست ثابت و بر این اصول 
از مسائل  که  نیست  بنا  و هیچ گاه  ایستاده است  استوار 

مربوط به حاکمیت ملی خود کوتاه بیاید. امارات و سایر کشورهای حوزه خلیج فارس 
مدت هاست که ادعایی را در مورد جزایر سه گانه ایرانی در خلیج فارس مطرح می کنند و 
جمهوری اسلامی ایران جواب قاطع و محکمی به شیخ نشین های خلیج فارس در این 

ارتباط داده است.
به نظر می آید ایران باید در سیاست خارجی خود اصول جدیدی را در ارتباط با منطقه 
خلیج فارس تهیه و تدوین کند که در این منطقه کشورهای عضو خلیج فارس بدانند که 
امنیت یک مقوله همکاری دسته جمعی است که در این برایند تعریف می شود و امنیت نه 
قابل خریداری است و نه قابلیت واردات دارد. بلکه همکاری کشورهای مختلف منطقه باعث 
ایجاد امنیت می شود. کشورهای منطقه باید به این درک برسند که امنیت یا برای همه وجود 

دارد و یا هیچ کشوری در منطقه امنیت نخواهد داشت.
ثبات، رشد و توسعه و عمران یا برای همه است و یا اینکه برای هیچ کس نخواهد بود. 
کشورهایی که بخواهند برخلاف این اصل حرکت کنند باید عواقب آن را بپردازند. کشورهایی 
مانند چین و روسیه هم باید بدانند که اگر قصد دارند در منطقه حاضر شده و سرمایه گذاری 
امنی در منطقه انجام دهند و با مشارکت کشورهای منطقه توسعه و عمران را تجربه کنند، 
باید به مقوله امنیت نگاهی جدی داشته باشند و بدانند که جمهوری اسلامی ایران یک 
کشور بزرگ پیرامون خلیج فارس است و اصلا نمی توانند این موضوع را نادیده بگیرند. چرا 
که اگر جمهوری اسلامی ایران در این معادله توسعه نباشد قطعا در بخش دیگر در منطقه نیز 
نمی تواند این امنیت را ایجاد کنند. ایران معتقد است هم کشورهای منطقه و هم روسیه و هم 
چین یک تجدید نظر کلی و عمیقی در سیاست خارجه خود انجام دهند تا حال که آمریکا به 
حضور غیر مسئول پایان داده؛ بتوانند امنیت را در منطقه برقرار کرده و به سمت رشد و توسعه 

کشورهای اسلامی گام بردارند.
امیدواریم راه غلط گذشته که توسط آمریکا ایجاد شد و با توسل به اختلافات داخلی 
انرژی منطقه هدر می رفت و اختلاف و درگیری و جنگ وجود داشت جای خود را به 
همکاری و اجرای برنامه های توسعه در منطقه بدهد که امنیت آفرین خواهد بود. ایران 
باید با قدرت و قاطعیت پیگیر برقراری توازن امنیتی مثبت باشد. ایران که دست دوستی 
و برادری خود را به سمت کشورهای مسلمان دراز کرده باید جواب مثبت و برادرانه هم 
دریافت کند نه اینکه جمهوری اسلامی ایران برخورد برادرانه داشته باشد اما از کرانه 
شرقی و ساحل جنوبی برخی کشورها همچنان به سیاست عناد و دشمنی علیه ایران 

ادامه دهند. 
 سفیر اسبق ایران در لبنان

حجت الاسلام والمسلمین رفیعی:

قرآن پرفروش ترین و پرتیراژترین
 کتاب دنیا است

عضو هیئت علمی جامعه المصطفی گفت: قرآن پرفروش ترین و پرتیراژترین کتاب دنیا 
است. اگر می بینیم به قرآن جسارت می کنند چون مفید و تأثیرگذار است اگرنه کتابی که 

هیچ تأثیری بر مردم ندارد کسی کاری ندارد.
حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی در سخنرانی مراسم شیرخوارگان حسینی که روز 

جمعه ۳۰ تیرماه در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شد
 با بیان اینکه امروز قرآن مظلوم است و افرادی که به قرآن جسارت می کنند به وحی خدا و 
به کتاب هدایت ظلم می کنند، افزود: آن فرد نادان و معاندی که قرآن آتش می زند مظلومیت 
قرآن را نشان می دهد و مطمئن باشید که خدا حامی مظلوم است و این ظلم ها بی پاسخ 

نخواهد ماند.
استاد حوزه علمیه با بیان اینکه جسارت کنندگان به قرآن به دنبال تحریک مسلمانان 
هستند، گفت: دشمنان بدانند که ما برای این قرآن هزینه ها داده ایم، اماممان زیر سم 

اسب ها رفته است و این جسارت ها از جایگاه قرآن در میان ما مسلمان ها نمی کاهد.
وی با بیان اینکه قرآن پرفروش ترین و پرتیراژترین کتاب دنیا است، گفت: اگر می بینیم 
به قرآن جسارت می کنند چون مفید و تأثیرگذار است اگرنه کتابی که هیچ تأثیری بر مردم 

ندارد کسی کاری ندارد.
وی با بیان اینکه یکی از بحران های امروز کشور ما بحران جمعیت است و در دهه های 
آینده پیری جمعیت به شدت کشور را تهدید می کند، افزود: یکی از اولویت های کشور 
فرزندآوری است؛ امروز برای حفظ اقتدار کشور و نسل مسلمانان از موضوع فرزندآوری نباید 

غافل شد و خانواده ها نباید به یک یا دو فرزند اکتفا کنند.

عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی مجلس: 
گشت های پلیس برای مقابله با 

بدحجابی فقط در حد تذکر است
یک عضو هیات رئیسه کمیسیون 
امنیــت ملــی و سیاســت خارجی 
مجلس شورای اســلامی گفت که 
طبق توضیحــات رئیس ســازمان 
اطلاعات فراجا گشت های پلیس، 
گشت تذکر نســبت به بی حجابی 
و بــد حجابــی در جامعه اســت که 
دستگیری ندارد فقط در حد تذکر 
بوده و به معنای گشت های ارشاد ...

رئیس قوه قضاییه :
تعیین مجازات نباید به گونه ای باشد 

که موجب وهن شود
رئیس قــوه قضاییــه گفت:امروز 
برخــی جرائم، مــردم را بیشــتر 
آزار می دهــد و بیشــتر بــه مردم 
ضــرر می رســاند که یکــی از آنها، 
جرم ســرقت اســت؛ لذا رؤسای 
کل دادگســتری ها و دادستان ها 
نســبت به این مقوله توجــه ویژه 
داشــته باشــند.  حجت الاســلام  
والمسلمین محسنی اژه ای طی ...

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور؛
نظام پدافند شهری در شهرهای 

مختلف کشور تدوین می شود
رئیس سازمان پدافند غیرعامل 
کشور گفت: برای مصداق موارد 
پدافند غیرعامل در شهرها، نظام 
پدافند شهری تدوین شده است.

جلالــی،  غلامرضــا  ســردار 
روزپنجشــنبه  در جلســه ای بــا 
معاون هماهنگی امــور عمرانی 
استاندار ســمنان اظهار داشت: 
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مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: حد توسعه شهرک صنعتی 
شکوهیه ۲ هزار هکتار است که بر این اساس در نهایت ۴۰۰ هکتار دیگر به ظرفیت 
یک هزار و ۶۰۰ هکتاری کنونی آن، اضافه می شود. روح الله ابراهیمی در گفت وگویی 
اظهارداشت: در خصوص توسعه شهرک ها و نواحی صنعتی استان برنامه ریزی داریم و 
بر این اساس توسعه شهرک ها و نواحی صنعتی در قم حدی خواهد داشت که متناسب 
افزود:  وی  شده است.  مشخص  استان  در  موجود  زیرساخت ها  و  سرزمین  آمایش  با 

هدفگذاری ما این است که در شهرک  صنعتی شکوهیه تا ۲ هزار هکتار، در شهرک...

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه 7۰ درصد مردم قم مصارف 
عادی دارند گفت: سرانه مصرف آب در این شهر پایین تر از میانگین کشوری است.  
مهندس حسن بختیاری با اشاره به اینکه سرانه مصرف شهر قم پایین تر از میانگین 
کشوری است گفت: قم با سرانه حدود ۲15 لیتر به ازای هر نفر، جزو چهار کلان شهر 
نخست کشور در خوش مصرفی است. وی با بیان اینکه حدود 7۰ درصد مردم قم 
از  بالاتر  مصارفشان  یادآور شد: حدود 3۰ درصد مشترکان  دارند،  مصارف عادی 

معمول و از این تعداد کمتر از 1۰ درصد دو برابر الگوی مصرف از آب استفاده ...

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :
امکان توسعه 400هکتاری شهرک شکوهیه وجود دارد

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم: 
سرانه مصرف آب در قم پایین تر از میانگین کشوری است 
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با حضور گسترده اقشارمختلف برگزارشد :

راهپیمایی مردم قم در محکومیت هتک حرمت به قرآن کریم

عکس :هادی چهرقانی

احمد دستمالچیان*
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رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور؛

نظام پدافند شهری در شهرهای مختلف 
کشور تدوین می شود

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: برای مصداق موارد پدافند غیرعامل در 
شهرها، نظام پدافند شهری تدوین شده است.

سردار غلامرضا جلالی، روزپنجشنبه  در جلسه ای با معاون هماهنگی امور عمرانی 
استاندار سمنان اظهار داشت: برای مصداق موارد پدافند غیرعامل در شهرها، نظام 

پدافند شهری تدوین شده است.
وی افزود: ۷۲.۵ تا ۷۵ درصد جمعیت کشور در شهرها متمرکز شده که از این لحاظ در 

راستای صیانت از مردم، پدافند غیرعامل در شهرها حائز اهمیت است.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: بحث امنیت و حفظ تداوم کارکرد خدمات 
شهری ارتباط نزدیکی در شهرها با زندگی مردم دارد؛ بنابراین تمهیدات لازم پدافندی برای 

جلوگیری از مختل شدن زندگی شهری اهمیت دارد.
جلالی بیان کرد: در جنگ های ترکیبی، زیرساخت های شهری جزو اهداف نظامی 
محسوب می شوند و در اینجا است که وابستگی مردم به خدمات شهرها و رابطه با دولت و 

حاکمیت نمود پیدا می کند.
وی بیان کرد: در شهرها بالغ بر ۳۰ تا ۷۰ شبکه زیرساختی و کارکردی فعالیت دارند که 

مدیریت شهری در راستای جلوگیری از تعارض ها در این بین حائز اهمیت است.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور افزود: در صورت بی توجهی به مباحث پدافند 
غیرعامل، حفظ تداوم کارکرد و برگشت پذیری در شهرها، در کمترین زمان ممکن با چالش 

امنیتی در شهرها مواجه می شویم.
جلالی عنوان کرد: ایجاد اطمینان و آرامش خاطر برای مردم در حوزه شهری، یکی از 

مؤلفه های حکمرانی مطلوب شهری است.
وی اضافه کرد: استفاده از رویکرد سیستمی و شبکه ای در الگوهای شهرسازی مدرن، 
تعریف مستقل زیرساخت ها، توسعه فناوری های نوین و استفاده از زیرساخت های نرم 
وابسته به فضای سایبری برای خدمات رسانی بیشتر از جمله راهکارهای مفید و مؤثر در 
حوزه پدافند غیرعامل شهری است. رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور تأکید کرد: 
تهدیدات نظامی، سایبری، زیستی، تروریستی و ترکیبی از جمله مواردی است که در 
حوزه پدافند غیرعامل شهرها اهمیت دارد. جلالی تصریح کرد: ساماندهی مراکز پرخطر 

و جابه جایی تأسیسات پرخطر داخل شهرها از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی بیان کرد: تمامی شهرهای ما در کشور باید طرح تخلیه و اسکان اضطراری به همراه 
سازمان دهی سامانه مراکز اردوگاهی و پناهگاهی در شهرها را داشته و الزامات پدافند 
غیرعامل در طرح های توسعه و عمران شهری را رعایت کنند.  رئیس سازمان پدافند 
غیرعامل کشور خاطرنشان کرد: برگزاری مانور برای خطرات ممکن الوقوع و رزمایش های 

آزمایشی در راستای کسب آمادگی بیشتر امری حائز اهمیت است.
 

آصفری نماینده مجلس:

مردم ناامید و بی اعتماد شوند قانون
 را دور می زنند

یک نماینده مجلس گفت: پایه های مالیاتی به جای ۳ برابر ۳۰ برابر شده است و این 
خودش باعث بدبینی و بی اعتمادی مردم می شود. وقتی که مردم ناامید و بی اعتماد شوند 

قانون را دور می زنند.
محمد حسن درباره اعتراض صاحبان کسب وکارهای خرد در خصوص اخذ مالیات های 
غیرمتعارف باتوجه به قانون پایانه های فروشگاهی گفت: فشار مالیاتی که روی مردم 
است، خودش سبب افزایش تورم می شود. ما اگر اعتقاد داریم باید به شعار سال عمل 

شود یکی از راهکارهایش کم کردن فشار مالیاتی روی مردم است. 
چه  باشند  بی اعتماد  مردم  کرد:  خاطرنشان  اسلامی  شورای  مجلس  نماینده  این 
می شود؛ باید دقت شود حال اگر مثلا یک نفر آمد دستگاه کارتخوان خودش را به کسی 

قرض داد ما این ها را چندین برابر با مردم حساب کنیم، سبب می شود ناامید شوند.
وی تاکید کرد: هرچه ما مالیات بیشتری را از مردم بگیریم، باعث گرانی بیشتر، تورم و 
رشد بیشتر تورم می شویم لذا اعتقاد داریم باید به جای این رفتارها بیاییم پایه های مالیاتی 
را افزایش دهیم. باید دستگاه های دولتی کسانی که فرار مالیاتی می کنند را شناسایی و 
رئیس دستگاه مالیاتی که وزیر اقتصاد است در این حوزه ورود کرده و فشاری روی مردم 
است را کم کنند. آصفری در خصوص این که باتوجه به  افرایش مالیات ها فروشندگان 
از استفاده از کارتخوان خودداری می کنند، عنوان کرد: بله، وقتی که مردم ناامید و 

بی اعتماد شوند قانون را دور می زنند.
وی افزود: امروز مشاهده می کنیم بعضی از مغازه ها که کنار خودشان یک عابر بانک 
دارند می گویند از آن استفاده کنید و یا به حساب های دیگری می ریزند، این امر سبب 
بی اعتمادی مردم می شود و هرچه دولت مردم را تشویق کند و در عمل بخواهد مالیات را 

افزایش دهد موجب می شود مردم قانون را دور بزنند.
آصفری یادآور شد: کسبه  ما در ایام کرونا وضع خوبی نداشتند، کسب کمتری داشتند 
اما متاسفانه مشاهده می کنیم پایه های مالیاتی به جای ۳ برابر ۳۰ برابر شده است و این 

خودش باعث بدبینی و بی اعتمادی مردم می شود.

خطیب جمعه تهران :

ملت های مسلمان دولت سوئد
 را پشیمان کنند

خطیب جمعه تهران با اشاره به اهانت دوباره به قرآن در سوئد گفت: این اهانت با 
حمایت دولت و پلیس این کشور انجام شد و با این کار های احمقانه از جایگاه اسلام و دین 

کم نخواهد شد، اما ملت های مسلمان باید دولت سوئد را پشیمان کنند.
حجت الاسلام والمسلمین سیداحمد خاتمی در خطبه های نماز جمعه تهران گفت: از 
صفات خداوند این است که به عهد خود وفا می کند و هیچکس به اندازه خداوند وفای به 

عهد ندارد و یکی از وعده های خداوند این است که خون شهدا گم نمی شود.
خطیب موقت نماز جمعه تهران افزود: اعمال آن هایی که در راه خداوند شهید می شوند، 
گم نمی شود. حتی قرآن تاکید دارد که به شهید مرده نگویید چرا که این شهیدان از ما 

زنده تر هستند و نمونه آن حسین فاطمه است.
عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری گفت: هزار و ۳۸۴ سال و حدود ۱۴ قرن از 

شهادت امام حسین )ع( می گذرد، ولی سراسر ایران همچنان عزادار حسین )ع( است.
حجت الاسلام خاتمی با اشاره به اهانت مجدد به قرآن کریم در سوئد با حمایت دولت و 
پلیس این کشور گفت: اگر دیوانه ای غلطی کرد ما به پای دولت آن کشور نمی نویسیم، اما 
پلیس سوئد از این اقدام حمایت کرده است. اولًا نگران نیستیم؛ به دلیل اینکه با این کار از 

جایگاه اسلام و دین کم نمی شود.
 وی افزود: ملت های مسلمان باید دولت سوئد را پشیمان کنند. امام جمعه موقت تهران 
تصریح کرد: از دولت و ملت عراق تجلیل ویژه دارم که سفیر سوئد را به سفارت آمریکا 

فراری دادند. 
باید بدانند بازی با قرآن هزینه ی سختی دارد.  عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان 
رهبری با بیان اینکه اسلام با مجالس حسینی زنده مانده است، گفت : امام صادق )ع( 
می فرمایند این مجالس را دوست دارم و این علاقه برای همه مردم وجود دارد و باید مدیران 

هیأت ها این مجالس را قدر بدانند و عاشورای امروز را هم معرفی کنند.

دبیر کل حزب الله لبنان: 

کشور های اسلامی سفرای سوئد را اخراج کنند
دبیر کل حزب الله لبنان: از ملت های عربی و اسلامی می خواهم تا از دولت های خود 

مطالبه کنند سفیرانشان را از سوئد خارج و سفرای سوئد را از کشورشان اخراج کنند.
 سید حسن نصر الله دبیر کل حزب الله لبنان در سخنرانی خود به مناسبت شب های 
محرم اعلام کرد: ما شاهد اهانت و بی حرمتی به قرآن کریم در سوئد، آتش زدن پرچم 

کشور عراق و اهانت به یک کشور و مردم آن بودیم.
دبیر کل حزب الله لبنان تاکید کرد آنچه را که در سوئد شاهدیم ادامه تحریک احساسات 
مسلمانان است و کاملا روشن است کسی که اقدام به آتش زدن و اهانت به قرآن کریم کرد 

با اجازه و مجوز دولت سوئد این کار را انجام داد.
سید حسن نصر الله خاطر نشان کرد اهانت به قرآن کریم، بی حرمتی به همه مسلمانان 

است و این حق مردم است تا خشم و عصبانیت خود را ابراز دارند.
وی در ادامه گفت: از ملت های عربی و اسلامی می خواهم تا از دولت های خود مطالبه 

کنند سفیران شان را از سوئد خارج و نیز سفرای سوئد را از کشورشان اخراج کنند.
دبیر کل حزب الله لبنان تاکید کرد در صورت تکرار اهانت به قرآن کریم، گام بعدی قطع 

روابط با سوئد خواهد بود.
حسن نصر الله تصریح کرد تقاضا دارم تجمعات اعتراضی فردا برگزار شود و شعار آن 
»اخراج دیپلمات های سوئدی از کشور های ما و نیز خروج دیپلمات های ما ازسوئد« باشد.

بلاهای که خودروسازان بر 
سر مردم و کشورآورده اند!

در حالی که بسیاری از مستاجران و از جمله جوانان 
از داشتن مسکن ناامید شده اند و فاصله درآمدی آنان با 

داشتن یک خانه نقلی بسیار زیاد شده است و عملًا امکان خرید خانه برای بسیاری 
از جوانان وجود ندارد؛ اما بهتر است در همین سطر دوم از مسئله مسکن بگذریم و به 
داستان عجیب و غم انگیز خودرو بپردازیم که به مانند مسکن در حال تبدیل شدن به 

یک تراژدی ملی و اقتصادی است.
یکی از چالش برانگیزترین و پربحث ترین مسائل روز جامعه، مسئله خودرو به عنوان 
یکی از شاخص های رفاه نسبی جامعهاست که هم اکنون در صدر اخبار قرار دارد. 
از صف های عریض و طویل مردم در سامانه های مختلف خرید خودرو تا دعواها بر 

واردات خودرو و...
آنچه روشن است این است که مردم به شدت از وضعیت حاکم بر صنعت خودرو در 
کشور ناراضی هستند و این عدم رضایت به سایر ابعاد زندگی اجتماعی آنها نیز تسری 
پیدا کرده است و اسباب نارضایتی و نا امیدی جامعه بخصوص جوانان گشته است، 
خودروها و خودروسازانی که خسارات زیادی بر کشور،مردمو انقلاب وارد کرده اند. 
در همین رابطه، رهبر معظم انقلاب نیز بابیان اینکه با وجود حمایت زیاد از صنعت 
خودرو در کشور، کیفیتخودرو خوب نیست فرمودند: مردم ناراضی اند و حق با مردم 

است.
در ادامه به سه مورد از خسارت های وارد شده از سوی خودروسازان به کشور اشاره 

می کنیم:
۱. قیمت های افسارگسیخته و افزایش نارضایتی اجتماعی؛ آنچه در رابطه با خودرو 
در جریان است زمینه های نارضایتی گسترده مردم را فراهم کرده است؛ مسئله ای 
که اخیرا نیز منجر به استیضاح وزیر صمت شد. تداوم چنین شرایطی از یک سو، 
خسارات عدیده ای بر اقتصاد کشور تحمیل می کند و بستر لازم برای بی ثباتی 
اقتصادی را فراهم می کند و از سوی دیگر، منجر به بدبینی فزاینده مردم به مقوله 
مهم تولید داخلی و نارضایتی اجتماعی می شود.لازم به ذکر است که در ۴ سال 
اخیر، قیمت خودرو ۱۹ برابر شده است. این در حالی است که درآمد کارگران حدود 

۴ برابر شده است.
توان خرید  دیگر  مردم  از  بسیاری  که عملا  این شده  به  منجر   همین مسئله 
خودروهای بی کیفیت داخلی را نداشته باشند و در صف های عریض و طویل سامانه 
های فروش خودرو بمانند تا شاید با فروش طلای زن و بچه شان بتوانند یک خودروی 

ناایمن خریداری کنند!
۲. بنزین و آلایندگی؛ فاجعه دیگری که خودروسازان داخلی به ارمغان آورده اند، 
آلودگی هوا بوده است؛ به گونه ای که حتی خودروهای صفر کیلومتر خودروسازان 
ما در مراکز معاینه فنی مردود می شوند. به گونه ای که خودروهای آلاینده و فرسوده 
داخلی، سالانه ۹۹ هزار و ۲۸۰ هزار میلیاردتومان)حدود ۱۰۰ همت( بنزین کشور را 
می سوزانند. پیش بینی می شود تا ۴ سال آینده مصرف بنزین از حدود ۳۱ میلیون 
بالاتر می رود که می تواند تبعات جبران ناپذیری را برای کشور به همراه داشته باشد. 
اقتصاد کشور  نکنند، هم  رعایت  را  استانداردهای لازم  اگر خودروسازان داخلی 
تحت تاثیر شدید قرار خواهد گرفت و هم محیط زیست با آسیب های جدی مواجه 

می شود.
 مصرف سوخت خودروها در ایرانبسیار بالاتر از میانگین جهانی است. طبق 
گزارش هایمنتشرشده، میانگین مصرف جهانی سوخت برای خودروهایسبک ۵ 
لیتر در هر ۱۰۰ کیلومتر است، درحالی که خودروهایداخلی ایران به طور متوسط 
حدود ۸ لیتر سوخت در هر ۱۰۰ کیلومتر مصرف می کنند. پس مصرف سوخت 

خودروهایداخلی ایران تقریباً سه لیتر بیش از مصرف جهانی است.
هزینه های آلودگی هوا برای اقتصاد کشور سرسام آور و سنگین است. هزینه ها 
ناخالص ملی کشور است.  تولید  با۲.۴۸ درصد  برابر  و  از ۳۰ میلیارد دلار  بیش 
برسلامتی  هوا  آلودگی  خسارت  مجلس،  های  پژوهش  مرکز  براساسگزارش 
شهروندان تهران حدود ۳/۲ میلیارد دلار تخمین زدهشده است که این میزان برای 
کل کشور به ۷ میلیارد دلارمی رسد. گزارش مرکز پژوهش های مجلس با اشاره به 
گزارش وزارت بهداشت در خصوص آلودگی هوا می افزاید که طی آن آلودگی هوا 
سالیانه حدود ۳۷۵۱ نفر در شهر تهران قربانی می گیرد و همچنین میزان مرگ و 
میر ناشی از آلودگی هوا در کل کشور به سالیانه ۱۱۱۵۹ نفر می رسد و به این نکته 
اشاره کردند که تقریباً آمار قربانیان آلودگی هوا با آمار تلفات جاده ای برابری می کند. 
چنین هزینه ای باعث کاستن ازمنابع عمومی، تأثیر منفی بر رشد اقتصادی و کاهش 

سطحرفاه نسبی در زندگی شهروندان می شود.
۳. تلفات گسترده انسانی در تصادفات؛ در سالیان اخیر، انتقادات زیادی درباره 
ناایمن بودن خودروهای تولیدی خودرو سازان مطرح شده است؛ خودروهایی که به 
دلیل نداشتن استانداردهای لازم، بسیاری از هموطنانمان را به کام مرگ کشانده اند. 
سالیانه بیش از ۱۶ هزار ایرانی جان خود را درتصادفات جاده ای و شهری از دست 

می دهند و هرساله حدود۲۰ برابر تعداد کشته شدگان نیز مجروح به جای می گذارد.
 بر اساس منابع مختلف، بین سال های ۱۳۷۳ تا ۱۳۹۹ بیش از ۵۰۹ هزار نفر 
در تصادف های رانندگی کشته شده اند. فقط در دو ماه اول سال جاری، هرروز 
به طور میانگین ۴۰ نفر در جاده های ایران در اثر تصادفات رانندگی جان خود را 
از دست دادند. همچنین، خسارت ناشی از تصادفات رانندگی در ایرانچند برابر 
میانگین جهانی است و به گفته کارشناسان، حدود پنج درصد از تولید ناخالص 

داخلی)GDP( کشور را شامل می شود.
افزایش نارضایتی های عمومی از وضعیت خودروی کشور، تشدید آلایندگی های 
زیست محیطی و آلودگی هوا و مرگ و میر گسترده مردم در تصادفات جاده ای سه 
خسارت بزرگی هستند که خودروسازان بر پیکر اقتصاد کشور وارد کرده اند که باعث 
گسترش سطح نارضایت مندی و نا امیدی در جامعه گشته و هرچه زودتر باید برای 
آن فکری کرد. واردات خودرو، ملزم کردن خودروسازان به رعایت استانداردهای لازم و 
اتخاذ سیاست های پایدار برای جلوگیری از نوسانات قیمت ها از جمله مواردی است 
که سیاستگذاران حوزه خودرو و از جمله وزارت صمت باید برای سروسامان دادن به 

بازار نابسامان خودرو مدنظر قرار دهند.
استاد دانشگاه و روند پژوه

آیت الله جوادی آملی:

ایران اسلامی باید متحد باقی بماند
مرجع تقلید شیعیان گفت: باید مواظب بود تا همواره جامعه و ایران اسلامی متحد 
باقی بماند و اگر اختلاف نظری هست با مشورت و راهنمایی بزرگان قوم و این جامعه 

بر طرف شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اسرا،آیت الله جوادی آملی روز پنجشنبه در جلسه 
درس اخلاق هفتگی، اظهار داشت: امیرالمومنین )ع( در حکمت ۱۰۹ نهج البلاغه 
فرموده: »ما اهل بیت، تکیه گاه معتدلی هستیم که نه تندیم و نه کند و لذا کسانی 
که کند هستند و عقب افتادند باید به ما برسند و کسانی که تند رفته اند نیز باید به 

ما برگردند.«
وی افزود: اهل بیت عصمت و طهارت آن تکیه گاه متوسطی هستند که نظم هر دو 

طرف به آنهاست و هر دو طرف باید به آنها تکیه کنند.
باید مراقب باشیم برای حفظ وحدت اسلامی تندروی و کندروی نکنیم

آیت الله جوادی آملی گفت: این رعایت عدل و هسته مرکزی در بیانات حضرت 
امیر چه در خطبه ها و چه نامه ها و چه کلمات کم نیست و این اصل را اهل بی)ع( 
نیز بیان می کنند، امام سجاد)ع( در صلوات نیم روز ماه شعبان دارد که »کسی از اهل 
بیت جلو برود مارق و منحرف هست و به مقصد نمی رسد و کسی هم که کند است، 

زاهق است و به هلاکت خواهد رسید.«
این مرجع تقلید اضافه کرد: تنها راه نجات این است که انسان، همراه با اهل بیت، 
پیرو اهل بیت و با اهل بیت باشد. این مطلب هم از امیرالمومنین)ع( آمده و هم در 
بیانات امام سجاد)ع( هست و هم در بیان دیگر ائمه معصومین)ع( آمده، چون این 
کلام ریشه در قرآن کریم دارد که انسان را به عدل فرا می خواند و می فرماید »عدل 

باعث قوام یک ملت است و ملت با عدل به مقصد می رسد«.
وی افزود: باید مواظب باشیم تا همواره جامعه و کشور ما و ایران اسلامی متحد 
باقی بماند و اگر اختلاف نظری هست با مشورت و راهنمایی بزرگان قوم و این جامعه 

بر طرف شد.

رئیس جمهور توجه به آداب امر به معروف و نهی از منکر را مهم خواند و گفت  
اگر مطالبه گری برای اجرای معروف و یا نهی از منکر بدون توجه به آداب آن 
باشد مشکل آفرین خواهد شد و همانطور که رهبر معظم انقلاب تاکید فرموده اند 
مطالبه گری باید همراه با دلسوزی و ارائه راهکار برای حل معضل باشد. ضروریست 

در این زمینه از بهترین روش های اثربخش استفاده شود.
آیت الله  سید ابراهیم رئیسی  درجلسه با رئیس و اعضای ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر ، فلسفه قیام حضرت اباعبدالله الحسین علیه السلام را زنده نگه 
داشتن امر به معروف و نهی از منکر و همچنین برافراشتن پرچم حقیقت برای 
همه عصرها و نسل ها دانست و با تاکید بر ضرورت احیای این فریضه حیات بخش 
در همه شئون سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی، آحاد جامعه و به ویژه 
نخبگان، مدیران، صاحب نظران و صاحبان قلم و منبر را به اهتمام جدی و موثر بر 

ایفای مسئولیت عمومی در این زمینه فراخواند.
رئیسی با تاکید بر اینکه فریضه امر به معروف و نهی از منکر یک مسئولیت مهم 
اجتماعی است، به ضرورت تبیین دقیق این مسئله برای افکار عمومی اشاره کرد 
و گفت: امر به معروف و نهی از منکر در حقیقت معنای واقعی بایدها و نبایدهای 
الهی است و می طلبد که به عنوان یک گفتمان جامع بر مبنای حفظ کرامت 
انسانی، توجه به نزاکت اجتماعی، جذابیت دینی و تابلوی درخشانی از احساس 

مسئولیت آحاد جامعه مورد توجه قرار گیرد.
برجسته سازی مصادیق معروف و منکر در همه عرصه ها ضروری است 
رئیس جمهور تبیین و برجسته سازی مصادیق معروف و منکر در عرصه های 
اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و فرهنگی را ضروری خواند و تصریح کرد: در 
نظام اداری راه افتادن کار مردم، تسهیل در خدمت رسانی، سالم سازی فضای 
اداری، رفع تبعیض و مقابله با منکرهایی مثل رشوه و فساد نمونه روشنی از جریان 

اثربخش فریضه الهی امر به معروف و نهی از منکر است.
آیت الله رئیسی توجه به آداب امر به معروف و نهی از منکر را مهم خواند و 
به  توجه  بدون  منکر  از  نهی  یا  و  معروف  اجرای  برای  مطالبه گری  اگر  افزود: 
آداب آن باشد مشکل آفرین خواهد شد و همانطور که رهبر معظم انقلاب تاکید 
فرموده اند مطالبه گری باید همراه با دلسوزی و ارائه راهکار برای حل معضل باشد. 

ضروریست در این زمینه از بهترین روش های اثربخش استفاده شود.
ضرورت حمایت قانونی از آمران به معروف و ناهیان از منکر 

رئیس جمهور حمایت قانونی از آمران به معروف و ناهیان از منکر را ضروری 
دانست و با اشاره به ضمانت های قانونی در این موضوع گفت: علاوه بر پشتوانه 
ضمانت های قانونی باید در عمل هم آمران به معروف از حمایت مجریان در 
بخش های اجرایی و قضایی برخوردار و با کمک مردم زمینه سالم سازی فضای 

عمومی و اداری کشور فراهم شود.
آیت الله رئیسی با تاکید بر نقش اثرگذار نیروی انتظامی در برقراری نظم اجتماعی 
و با طلب علو درجات برای شهدای اخیر فراجا، برخورد مهربانانه و با تدبیر با افراد 
غافل و همچنین مواجهه هوشمندانه و در عین حال مقتدرانه با ناهنجاری های 
سازمان یافته را رمز موفقیت در این عرصه دانست و با اشاره به نقش رسانه ملی و 
سایر رسانه ها در فرهنگ سازی عمومی، تقویت فرهنگ و تبیین را به عنوان اولویت 

اساسی در فریضه امر به معروف و نهی از منکر مورد تاکید قرار داد.
اساس امر به معروف بر مبنای رویکرد »مردم – مردم« است

رئیس جمهور با یادآوری مسئولیت همگانی در اصلاح برخی ناهنجاری های 
عمومی از جمله کشف حجاب به عنوان یک منکر شرعی و قانونی، هماهنگی 
همه مسئولان در این زمینه را ضروری خواند و با اشاره به اینکه اساس امر به 
معروف بر مبنای رویکرد »مردم – مردم« است تصریح کرد: اگر امر به معروف 
مردمی شود و بر اساس احساس مسئولیت اجتماعی و با رویکرد دلسوزانه و 

اصلاح امور اجتماعی دنبال شود، به نتیجه خواهد رسید.
رئیسی بر همراهی همه دستگاه های اجرایی با ستاد امر به معروف و نهی از منکر 

تاکید کرد.
در ابتدای این جلسه آیت الله صدیقی رئیس ستاد امر به معروف و نهی از منکر، 
آیت الله کعبی و تعدادی از اعضای حاضر در جلسه نکاتی در خصوص ابعاد، 

روش ها و ضرورت های امر به معروف و نهی از منکر بیان کردند.

رئیس جمهور تاکید کرد:

رعایت آداب شرط مطالبه گری اجرای امربه معروف یا نهی ازمنکر

محمود نقدی پور*

و  ملی  امنیت  کمیسیون  رئیسه  هیات  عضو  یک 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت که طبق 
فراجا گشت های  رئیس سازمان اطلاعات  توضیحات 
پلیس، گشت تذکر نسبت به بی حجابی و بد حجابی در 
جامعه است که دستگیری ندارد فقط در حد تذکر بوده و 

به معنای گشت های ارشاد قدیم نیست.
یعقوب رضازاده در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به جلسه 
اخیر کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی با حضور سردار رضائیان رئیس سازمان 
اطلاعات فراجا و معاونانش گفت: این جلسه در راستای 
انتقادات و گلایه های نمایندگان از اقدامات ضعیف در 
حوزه برخورد با بدحجابی و بی حجابی در سطح جامعه 

تشکیل شد.
سازمان  رئیس  صحبت های  داد:  توضیح  وی 
شرایط  در  باید  که  بود  اساس  این  بر  فراجا  اطلاعات 

فعلی کار فرهنگی صورت گرفته و از اشاعه بدحجابی 
جلوگیری شود منتهی این موضوع نیاز به فعال تر شدن 

دستگاه های فرهنگی است.
عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
با بیان این که تاکید  خارجی مجلس شورای اسلامی 
رئیس سازمان اطلاعات فراجا انجام کار فرهنگی است، 
اظهار کرد: البته در این بین این موضوع هم مطرح شد 
که با افراد و اماکنی که به صورت سازماندهی  شده در 
خصوص اشاعه فحشا، فساد و منکرات در داخل کشور 
تلاش می کند برخورد جدی می شود چون این از وظایف 

قانونی پلیس است.
نماینده مجلس شورای اسلامی مجددا گفت:  این 
طبق توضیحات ارائه شده برای مقابله با بدحجابی و 
بی حجابی در وهله اول باید دستگاه های فرهنگی نقش 
خود را ایفا کنند؛ لذا گشت های پلیس به عنوان گشت 

ارشاد قدیم نیست بلکه گشت های تذکر بوده که منتهی 
به دستگیری هم نمی شود. ون های پلیس هم که در 
خیابان مستقر شده در حد بیان تذکر بوده چون تاکید 

بر انجام فرهنگی است.
به  مربوط  فقط  دستگیری ها  کرد:  اظهار  رضازاده 
اماکن عمومی است که به صورت مختلط اقدام به رقص 
کافه  تهران  اطراف  در  مثلا  می کنند  آواز  و  پایکوبی  و 
رستوران هایی وجود دارد که رقص و پایکوبی مختلط در 

آن است که پلیس با آنها برخورد جدی خواهد کرد.
این عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: موضوع دیگر 
برخورد با افراد و شرکت هایی است که اقدام به انتقال 
دختران به آن سوی مرزها به ویژه کشور ترکیه کرده تا 
آرایش های ضد اسلامی و غیرمتعارف و انواع ابتذالات 

فرهنگی را یاد گرفته و در کشور اشاعه دهند.

عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی مجلس: 
گشت های پلیس برای مقابله با بدحجابی فقط در حد تذکر است

روسیه  گیری  موضع  با  رابطه  در  قم  جمعه  خطیب 
گفت:جمهوری اسلامی با شعار نه شرقی وغربی نشان 
داده است که مستقل است و وامدار هیچ قدرتی نیست. 
رژیم غاصب صهیونیستی بر اساس احترام متقابل حفظ 
کرده و در مقابل انتظار دارد که کشورهای دیگر هم به 

حقوقش احترام بگذارند.
آیت الله سیدمحمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه 
این هفته قم که در مصلای قدس برگزار شد، با تشکر از 
حضور بانوان در مراسم شیرخوارگان حسینی، گفت: در 
همه حال باید خانواده ها مراقب بچه ها باشند زیرا بچه ها 
امانت الهی هستند که باید با تربیت صحیحشان برای نظام 

و انقلاب باقی بمانند.
حضرت زینب )س( الگوی بارز زن مسلمان است

وی، با اشاره به حضور اثرگذار و کلیدی حضرت زینب 
زینب  قیام عاشورا، گفت: حضرت  در  الله علیها  سلام 
کبری سلام الله علیها نمونه برجسته ای از زن در تراز اسلام 
ناب محمدی صلی الله علیه و آله وسلم است و در حماسه 
کربلا شاهد حضور یک زن منطبق با معیار های اسلامی 

بوده ایم که اثر این حضور تا قیامت ماندگار خواهد بود.
امام جمعه قم افزود: دشمنان تصور می کردند حادثه 
کربلا موجب پیروزی آنان شده است اما امام سجاد علیه 
السلام و زینب کبری سلام الله علیها نقش مؤثری در ابلاغ 

پیام کربلا داشته اند و توطئه های را خنثی کردند.

آیت الله سعیدی بیا بیان اینکه حضرت زینب سلام الله 
علیها نشان دادند که از نظر اسلام ناب، زن در حاشیه قرار 
ندارد بلکه در متن است، گفت: حضرت زینب سلام الله 
علیها با خطابه و مدیریت بالای خود دشمن مستکبر را 

چنان تحقیر کردند که داغ ابدی بر پیشانی آنان زده شد.
هیچ کسی حق ندارد فرمایشات رهبری را تحریف کند 

امام جمعه قم با اشاره به ابراز نگرانی مقام معظم رهبری 
در دیدار حوزویان با ایشان نسبت به مسأله تبلیغ، گفت: 
امروز نگاه رایج در حوزه های علمیه این است که تبلیغ در 
مرحله دوم قرار دارد و ما باید از این نگاه عبور کنیم، زیرا 
تبلیغ در مرحله اول است و دین خدا جز با تبلیغ زنده نمی 
ماند. وی با بیان اینکه هیچ کسی حق ندارد این فرمایشات 
رهبری را تحریف کند، افزود: دشمن در جنگ شناختی 
به تحریف مسائل می پردازد و به دنبال تغییر ارزش ها و 
به انحراف کشاندن جبهه حق است و در طرف مقابل ما 
باید با تبیین حق و تبلیغ آن در جامعه از تحریف جلوگیری 
کنیم زیرا اگر اسلام سیلی بخورد و از کبائر قبح زدایی شود 

همه بدون استثنا مسئولیم.
آیت الله سعیدی با اشاره به اولین نماز جمعه که در ۵ 
مرداد به فرمان امام خمینی)ره( در تهران به امامت آیت الله 
سیدمحمود طالقانی برگزار شد، گفت: نمازهای جمعه در 
سرتاسر کشور بخشی از کار دستگاه رهبری کشور را انجام 
می دهند، مردم را نسب به مسائل روز توجیه می کنند، 

به ارزش های دینی و الهی دعوت می کنند، آسیب ها را 
به مردم گوشزد و از اشتباهات دور می کنند و ذهن مردم 
را نسبت به نقشه های دشمن آشنا می کنند و از این رو 
است که دشمنان از این کار کرد ائمه جمعه به خشم آمده 
اند و تعدادی از ائمه جمعه را در محراب عبادت به شهادت 

رساندند.
روسیه باید موضع خود را درباره تمامیت ارضی 

ایران اصلاح کند 
وی با اشاره به موضع گیری اخیر روسیه، گفت: روسیه 
باید موضع خود را درباره تمامیت ارضی ایران اصلاح کند 
و نباید به دام اروپا بیفتد؛ جمهوری اسلامی از آغاز تا کنون 
با شعار راهبردی نه شرقی نه غربی نشان داده که مستقل 

است و وامدار هیچ کشوری نیست.
ارتباط  ایران  افزود: جمهوری اسلامی  امام جمعه قم 
خود را با همه کشورها جز رژیم غاصب صهیونیستی بر 
اساس احترام متقابل حفظ کرده و در مقابل انتظار دارد 
که کشورهای دیگر هم به حقوق جمهوری اسلامی احترام 

بگذارند.
وی با محکوم کردن هتک حرمت مجدد قرآن کریم در 
سوئد اظهار کرد: از مردم می خواهیم که بعد از نماز جمعه 
در راهپیمایی شرکت کرده و تنفر و انزجار خود را نسبت به 
اهانت به ساحت قرآن کریم ابراز کنند و اعتراض خود را به 
گوش جهانیان، استکبار و صهیونیست جنایتکار برسانند.

خطیب جمعه قم: 

جمهوری اسلامی ایران وامدار هیچ قدرتی نیست

رئیس قوه قضاییه گفت:امروز برخی جرائم، مردم را بیشتر آزار می دهد و بیشتر به 
مردم ضرر می رساند که یکی از آنها، جرم سرقت است؛ لذا رؤسای کل دادگستری ها و 

دادستان ها نسبت به این مقوله توجه ویژه داشته باشند. 
حجت الاسلام  والمسلمین محسنی اژه ایطی سخنانی در نشست شورای عالی 
ضمن  استان ها،  مراکز  دادستان های  و  دادگستری  کل  رؤسای  با  قضاییه  قوه 
تسلیت و تعزیت ایام حزن انگیز ماه محرم و شهادت سرور و سالار شهیدان حضرت 
اباعبدالله الحسین )ع( و فرزندان و یاران باوفای ایشان با بیان اینکه باید در مسیر بسط 
و توسعه عدالت، تلاش همه جانبه داشته باشیم، گفت: نمی توانیم عدالت را محقق 
کنیم مگر آنکه بر اساس اصول مسلم اسلامی و تکالیف قانونی عمل کنیم؛ نمی توانیم 
با سلیقه و فکر خود عدالت را محقق سازیم؛ این التزام به قانون است که عدالت را تحقق 
می بخشد. البته در این راستا، فهم و دقت در قانون و وضع قانون و اجرای آن به شیوه 

درست و اصولی نیز بسیار مهم است.  
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: اگر انقلابی هستیم باید ملتزم به قانون باشیم؛ 
نمی توانیم بگوییم که انقلابی هستیم، اما به این قانون به سبب ناقص بودن یا منطبق 
با مقتضیات نبودن، عمل نمی کنیم؛ اگر معتقد به ناقص بودن قانون هستیم باید در 
راستای اصلاح آن، اقدامات مقتضی را ترتیب دهیم، نه اینکه از عمل به آن سرباز بزنیم. 
انقلابی ترین اشخاص در عصر حاضر حضرت امام )ره( و مقام معظم رهبری هستند که 

خود را ملتزم به قانون می دانستند و می دانند.
احکام باید متناسب با جرم باشد

رئیس عدلیه بیان داشت: قانون دست ما را باز گذاشته تا در صدور احکام و تصمیمات، 
مقتضیات زمانی را لحاظ کنیم و به تناسب جرم و مجازات توجه داشته باشیم؛ بسیاری 
از احکام مجازات، »تعزیری« هستند؛ تعزیر به یَد حاکم است تا لحاظ کند که فرد در چه 
شرایطی مرتکب جرم شده است؟ آیا اکنون پشیمان است؟ آیا در آینده جرم ارتکابی را 
تکرار می کند؟ چه نوع تعزیری را مقدر کنیم که بازدارندگی و اثربخشی داشته باشد و 

هم تنبیه باشد و هم تعلیم.
مجازات باید نقش اثربخشی داشته باشد 

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای ضمن تاکید بر ضرورت نظارت دیوان عالی 
کشور بر احکام اظهار داشت: مجازات باید متناسب، عاقلانه و اثربخش باشد؛ تعیین 
مجازات نباید به گونه ای باشد که موجب وهن شود؛ اگر مجازات تعیین شده، وهن 

دستگاه قضایی باشد، از اثرگذاری لازم برخوردار نخواهد بود.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: مجازات تعیین شده باید هم برای محکوم و هم برای 
فردی که از حکم مطلع می شود، اثرگذاری داشته باشد؛ در اینجاست که عدل و تدبیر 
قاضی جلوه گری می کند؛ در اینجاست که قاضی باید مقتضیات را بسنجد و عاقلانه 

عمل کند.
مجازات باید نقش اثربخشی داشته باشد 

رئیس دستگاه قضا بیان داشت: حتی زمان و چگونگی اجرای مجازات نیز می تواند 
در اثربخشی آن نقش داشته باشد؛ اگر در زمان اجرای مجازات، رویکرد تبیینی اتخاذ 
کنیم و اطلاع رسانی درست داشته باشیم، این امر هم برای خود مجرم و هم دیگران 
اثربخشی دارد؛ با اتخاذ رویکرد تبیینی می توانیم مجرم را در زمان مجازات نیز منقلب و 
متحول کنیم.  قاضی القضات تصریح کرد: بار دیگر تاکید می کنم که رفتار ما با متهم، 
خانواده متهم، ارباب رجوع، شاکی و مشتکی عنه بسیار مهم است؛ بسیاری از اوقات 

حُسن خلق و رفتار و ادبیات ما از حکمی که صادر می کنیم اثربخش تر است.
تا تبدیل لایحه عفاف و حجاب به قانون، اساس قوانین فعلی است رئیس عدلیه 
اظهار داشت: در خصوص مقوله مقابله با ناهنجاری های اجتماعی و مقوله عفاف و 
حجاب، قوانین موجود توسط معاونت حقوقی جمع بندی شده است لذا رؤسای کل 
دادگستری ها بر مبنای این قوانین عمل کنند و قضات ویژه ای را نیز تعیین کنند؛ تا 
زمانیکه لایحه عفاف و حجاب در مجلس تصویب و تبدیل به قانون شود، ما باید بر 

اساس قوانین فعلی در این حوزه عمل کنیم.  

رئیس قوه قضاییه :

تعیین مجازات نباید به گونه ای باشد که موجب وهن شود
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محققان پی بردند؛

با نوشیدن بیش از حد آب چه اتفاقی
 برای بدن می افتد؟

بیشتر مردم شنیده اند که باید روزانه هشت لیوان آب بنوشند؛ اما میزان نیاز به 
آب در افراد مختلف متفاوت است. 

میزان مصرف آب روزانه بسته به آب  و هوا و فصل سال متفاوت است. در روزهای 
گرم، بسیاری از مایعاتی که فرد مصرف می کند از طریق عرق کردن دفع می شود.
بدن برای عملکرد صحیح باید مایعات و الکترولیت کافی داشته باشد. کم  آبی به 
سرگیجه،  گیجی،خستگی و تشنگی شدید منجر می شود. همچنین به عوارض 

جدی تری مانند تشنج یا نارسایی کلیه می انجامد.
اندازه در ورزشکاران  از  بیش  یا آب رسانی  آب  با  در همین حال مسمومیت 
استقامتی، مبتلایان به مشکلات کلیوی و کسانی که دارو های خاص مانند 
داروهای ضد افسردگی و ادرارآور مصرف می کنند، بیشتر دیده می شود. افراد 
مسن نیز به دلیل کاهش عملکرد کلی اندام ها به دلیل افزایش سن بیشتر در 

معرض خطرند و آسیب  پذیری  آنان در برابر آب رسانی بیش از حد بیشتر است.
نشانه هایی که می گویند زیادی آب نوشیده ایم

یکی از متخصصان تغذیه »مایو کلینیک«می گوید مشکل اینجا است که بسیاری 
از نشانه  های کمبود آب ممکن است با ازدیاد آب اشتباه گرفته شوند. هر دو این 
مشکلات به تهوع، گرفتگی عضلانی و خستگی منجر می شود؛ اما برای تشخیص 

تفاوت  آن ها چند راه کلیدی وجود دارد:
توجه به تشنگی و رنگ ادرار

اگر احساس تشنگی می کنید، احتمالا باید آب بیشتری بنوشید. رنگ زرد تیره 
ادرار هم نشان  دهنده نیاز به نوشیدن مایعات بیشتر است؛ اما ادرار شفاف نشان 

می دهد که برعکس، باید آب کمتری نوشید.
اگر بیش از حد آب بنوشید، چه می شود؟

نام هیپوناترمی )کم سدیمی( منجر  به  از حد به وضعیتی  مصرف آب بیش  
می شود. در این حالت، غلظت نمک بدن بسیار کم می شود که به آن مسمومیت 
با آب هم می گویند. اگر در مدت زمانی کوتاه مقدار زیادی مایعات بنوشید، تعادل 
الکترولیت بدن از بین می رود. در این حالت ممکن است کلیه ها نتوانند آب اضافی 
را دفع کنند. دکتر »دیوید متز«، استاد دانشکده پزشکی دانشگاه »پنسیلوانیا« 
در این باره می گوید: اگر بیش از اندازه آب خالص بنوشید، محلول  های بدن به 
فضای اضافی رانده می شوند و ممکن است به اختلال الکترولیتی مبتلا شوید که 
باعث مشکلاتی عمده  در مغز می شود و حتی به تشنج می انجامد. سایر نشانه های 
هیپوناترمی عبارت اند از تهوع، سردرد، استفراغ، تغییر وضعیت ذهنی/ گیجی، 
غش، بی حالی و کما. در برخی موارد شدید، هیپوناترمی به مرگ نیز منجر 
می شود. در سال ۲۰۱۴ میلادی یک بازیکن ۱۷ ساله فوتبال در گرجستان بعد 

از نوشیدن دو گالن آب و دو گالن نوشابه غیر گازدار هنگام تمرین جان باخت.
در هوای گرم چقدر باید آب بنوشیم؟

پیش از آنکه احساس تشنگی کنید، آب بنوشید. اگر بیرون از خانه و در هوای 
گرم کار می کنید، هر ۱۵ تا ۲۰ دقیقه یک فنجان آب بنوشید. نوشیدن تدریجی 

مقدار کمی آب بهتر از آن است که یک باره حجم زیادی آب بنوشید.
افراد تشنگی را عاملی می دانند که آن ها را به نوشیدن آب ترغیب می کند؛ 
اما تشنگی تقریبا نشانه دیرهنگام »بی آبی« بدن است. بنابراین منتظر تشنگی 
نمانید. هرچند نوشیدن آب برای جایگزین کردن آب از دست  رفته از راه تعریق 
مهم است، اما باید به  طور منظم وعده های غذایی سالم نیز مصرف کنید تا نمکی 

که با تعریق دفع می شود، جبران و تعادل الکترولیتی بدن حفظ شود.

 چگونگی مراقبت از سلامتی هنگام گرد و غبار

یک پزشک متخصص مطرح کرد؛ 

نحوه مصرف مکمل زینک چگونه باید باشد؟ 

به گفته یک متخصص نیاز روزانه افراد به مصرف زینک بر اساس سن و جنسیت 
متفاوت است. 

یک پزشک درباره نحوه مصرف زینک گفت: منابع غذایی غنی از زینک، گوشت 
مرغ و گوشت قرمز هستند که اگر در رژیم غذایی افراد وجود داشته باشند، بدن 
از همین طریق نیاز خود را جبران می کند و نیاز به دریافت بیشتر آن از طریق 
مکمل ها نیست؛ اما اگر از پروتئین های حیوانی به اندازه کافی استفاده نشود، نیاز 

است که کمبود آن از طریق مکمل ها دریافت و جبران شود.
برای  اوقات  گاهی  بدن  طبیعی  نیاز  جز  به  زینک  البته  گفت:  پزشک  این 
متابولیسم استفاده های درمانی دیگری نیز دارد. به طور مثال برای کاهش اشتها 
یا برای کمک به ترمیم پرز های گوارشی نیز  یا بعد از بیماری های گوارشی و 
استفاده می شود. همچنین مصرف آن در افرادی که بیماری های مزمن مانند 
دیابت، سوء تغذیه یا سندروم های سوء جذبی، شیردهی طولانی مدت یا افرادی 

که جراحی های باریاتریک معده انجام داده اند توصیه می شود. 
وی ادامه داد: مصرف مکمل زینک ضرر خاصی ندارد و بدن انسان تا روزی 
۱۰۰ میلی گرم از آن را می تواند بدون بروز مشکل تحمل کند. معمولا در صورتی 
که در زمان طولانی مدت بیشتر از ۱۵۰ میلی گرم در روز استفاده شود، به این 

علت که در جذب با مس رقابت دارد باعث فقر ذخایر مس بدن می شود.
این پزشک افزود: کمبود زینک می تواند منجر به ریزش مو و نقص ایمنی شود. 
در صورتی که فقر زینک در بدن وجود داشته باشد، پزشک درمان را متناسب با 
وزن و شرایط بیمار بین ۴ تا ۶ هفته انجام می دهد و پس از آن مصرف مکمل 

درمانی قطع می شود.

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت :

آیا مصرف میوه باعث کاهش وزن می شود؟

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، گفت: مصرف آزادانه میوه، بدون 
اصلاح شیوه زندگی، باعث کاهش وزن موثر نمی شود. 

دکتر احمد اسمعیل زاده، گفت: آنچه باعث اضافه وزن و چاقی می شود، دریافت 
مقدار کالری یا انرژی بیشتر از میزان نیازمندی بدن در دوره زمانی نسبتا طولانی 
است. بنابراین آنچه در واقع سبب افزایش وزن می شود، عدم تعادل انرژی وارد 
شده به بدن )از طریق خوراکی و آشامیدنی( و انرژی مصرف شده در بدن )سوخت 

انرژی متابولیسم پایه و انرژی لازم برای فعالیت های روزمره و یا ورزشی( است.
وی افزود: البته ممکن است عوامل دیگری مثل بعضی بیماری ها، مصرف 
بعضی داروها، استرس مزمن یا اختلال خواب نیز در ابتلا به اضافه وزن و چاقی 
نقش داشته باشد. برای کاهش وزن موثر، آنچه بیشترین اهمیت را دارد بهبود 
شیوه های زندگی و کنترل عوامل سبب ساز چاقی است. رژیم غذایی درمانی 
)کم کالری(، پایه اصلی کاهش وزن است. همگام با کاهش انرژی، اصول تغذیه 

مناسب، یعنی کفایت، تعادل و تنوع نیز باید رعایت شود.
تشکیل  را  ضروری  و  اصلی  غذایی  گروه های  از  یکی  میوه ها  داد:  ادامه  او 
می دهند. اکثر قریب به اتفاق مردم در هر شبانه روز به ۲ تا ۴ واحد یا سهم از گروه 
غذایی میوه ها نیاز دارند و این موضوع در رژیم های غذایی کم کالری هم باید 
رعایت شود. هرچند محتوای آب و فیبر در میوه ها تقریبا زیاد است ولی در هر 

واحد میوه ۶۰ کیلوکالری انرژی وجود دارد.
مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت،  تاکید کرد: بعضی مبتلایان به 
اضافه وزن یا چاقی با این تصور که میوه کالری ندارد یا کالری خیلی کمی دارد، با 
هدف کاهش وزن به مقدار آزاد میوه مصرف می کنند. حتی تعدادی از این افراد 
میوه )به مقدار زیاد( را جایگزین وعده غذایی می کنند.  بنابر اعلام روابط عمومی 
وزارت بهداشت، اسمعیل زاده در خاتمه خاطر نشان کرد: بنابراین لازم است این 
نکته به مبتلایان به اضافه وزن و چاقی توضیح داده شود که مصرف آزادنه میوه، 

بدون اصلاح شیوه زندگی، باعث کاهش وزن موثر نمی شود.

محققان استرالیایی توصیه می کنند؛

فعالیت های تحریک کننده مغز ریسک 
زوال عقل را کاهش می دهد

یک مطالعه جدید نشان می دهد که نوشتن نامه، شرکت در کلاس ها و انجام 
بازی های ذهنی تحریک کننده مانند شطرنج در سال های بالاتر عمر می تواند 

خطر ابتلا به زوال عقل را در یک دهه آینده کاهش دهد.
محققان استرالیایی دریافتند که روزنامه نگاری، استفاده از کامپیوتر، شرکت در 
کلاس های آموزشی و سایر فعالیت های آموزشی ممکن است خطر ابتلاء به زوال 
عقل را تا ۱۱ درصد کاهش دهد. انجام بازی های رایانه ای، شطرنج و حل جدول 

کلمات متقاطع یا پازل های دیگر می تواند خطر را تا ۹ درصد کاهش دهد.
»جوآن رایان«، سرپرست بخش عصب روانپزشکی بیولوژیکی و زوال عقل در 
دانشگاه موناش در ملبورن استرالیا، گفت: »این یافته ها انواع فعالیت هایی را که 
ممکن است برای حفظ سلامت شناختی با افزایش سن مفید باشند، برجسته 

می کنند.«
سایر فعالیت های مرتبط با خطر کمتر زوال عقل شامل فعالیت های هنری، 
مانند صنایع دستی، کار با چوب یا فلزکاری، و نقاشی یا طراحی است. حتی 
فعالیت های بی تحرک مانند مطالعه، تماشای تلویزیون و گوش دادن به موسیقی 

یا رادیو به خنثی کردن زوال ذهنی کمک می کند، اما به میزان کمتر.
محققان خاطرنشان کردند، با این حال، شبکه های بین فردی، فعالیت های 

اجتماعی و گردش ها بر خطر زوال عقل تأثیری نداشتند.
رایان گفت: »ما نمی توانیم رابطه علت و معلولی را در این زمینه نشان دهیم. اما 
این فعالیت ها احتمالًا به حفظ و ساخت شبکه های عصبی در مغز کمک می کنند 
و از طریق این فعالیت ها، ما می توانیم دانش جدید و روش های جدیدی برای تفکر 
در مورد مسائل ایجاد کنیم که از آن به عنوان ایجاد ذخیره شناختی یاد می شود.«
او گفت که این فعالیت ها می تواند به افراد کمک کند تا عملکرد شناختی خوبی 
داشته باشند، حتی اگر آنها درجاتی از آلزایمر یا زوال عقل عروقی داشته باشند. 
رایان توضیح داد: »آنها می توانند مکانیسم های جبرانی ایجاد کنند و بنابراین بعداً 
به زوال عقل مبتلا نمی شوند.« رایان افزود: »بعید است که فعالیت های تحریک 
کننده ذهنی بتواند به طور کامل از زوال عقل جلوگیری کند، اما ممکن است 
شروع آن را به تأخیر بیندازند.« او پیشنهاد کرد: »یادگیری مداوم و درگیر شدن در 
فعالیت های جدید که ذهن را به چالش می کشد و تحریک می کند، ممکن است 

بهترین راه برای کمک به ارتقای عملکرد شناختی خوب با افزایش سن باشد.«

گریه کردن بخشی طبیعی از تجربیات انسان است. بعضی از افراد به ندرت و 
بعضی دیگر مکرراً گریه می کنند. دلایل زیادی وجود دارد که ممکن است ما را به 
گریه بیندازد؛ اما اغلب به عنوان واکنشی در برابر اندوه و ناراحتی، خشم و ناتوانی 
می کنید  احساس  گریه کردن  از  بعد  اگر  می کنیم.  گریه  خوشحالی  سر  از  یا  و 
حالتان بهتر شده به این دلیل است که گریه کردن باعث ترشح اندورفین ها شده و 
می تواند تسکین دهنده استرس باشد. گریه کردن فوایدی برای سلامتی دارد و در 
مقابل، جلوی گریه کردن و ریزش اشک ها را گرفتن به سلامتی آسیب می زند. فواید 
گریه کردن برای سلامتی که از نظر علمی ثابت شده شاید شما را شگفت زده کند. 
اگر جلوی گریه تان را بگیرید به سلامت روانتان آسیب خواهید زد؛ اما خوب است 
بدانید گریه کردن نشانهٔ ضعف نیست و به دلایل متعددی به نفع سلامتی تان است.

نشان دهندهٔ ناراحتی و... است
یکی از دلایل اینکه گریه می کنیم ابراز ناراحتی است و این مسئله را می توانید 
به وضوح در کودکان و نوزادانی که هنوز نمی توانند حرف بزنند و نیازشان را بگویند 
ببینید. مثلًا در بچه ها اغلب گریه کردن نشانهٔ این است که گرسنه اند، دردی دارند یا 
جای شان را کثیف کرده اند. گریه کردن نشان دهندهٔ یک ناراحتی فیزیکی یا هیجانی 

در کودکان، نوجوانان و بزرگسالان است.
احساس سراسیمگی، اضطراب و استرس یا خشم و عصبانیت از دلایل معمول 
این است که کسی گریه می کند. احساس ضعف و ناتوانی در موقعیتی خاص یا یک 
حادثه غیرمنتظره هم می تواند باعث گریه کردن شود. افسردگی، آسیب جسمی و 
البته اتفاقات خوب و غیرمنتظره و شادی زیاد هم می توانند شما را به گریه بیندازند. 
وقتی احساس ناراحتی و اندوه می کنید بدنتان به دنبال راهی برای رهایی از این 

اندوه می گردد تا هیجانات خود را تخلیه کند.
برای چشم هایتان خوب است

یافته ها اشک ها محافظ  است. طبق  مفید  برای سلامت چشم ها  گریه کردن 
چشم ها هستند و از آنها در برابر گردوغبار، آلودگی ها و محرک ها محافظت می کنند. 
اشک ها کمک می کنند چشم ها نرم و مرطوب شوند و احتمال آلوده شدن آنها به 

باکتری ها کمتر شود؛ بنابراین گریه کردن راهی برای کمک به سلامت چشم هاست.
شما چه درد فیزیکی داشته باشید و چه درد هیجانی، گریه کردن کمک می کند 
شدت دردتان کمتر شود. اندورفین ها هنگام گریه کردن ترشح می شوند و کمک 
می کنند نسبت به درد، کمی بی حس شوید و احساس تسکین پیدا کنید. این فرایند 

به طور کل خوشایند است و احساس خوبی به شما می دهد
به سم زدایی بدنتان کمک می کند

و  پایه  اشک های  رفلکسی،  اشک های  می کند:  تولید  اشک  نوع  سه  انسان 
اشک های عاطفی. هر یک از این اشک ها هدفی برای کمک به پاک سازی بدن 
دارند. اشک های رفلکسی، آلودگی هایی مثل دود و گردوخاک را از چشم ها خارج 
کرده و از چشم ها محافظت می کنند. اشک های پایه با حفظ رطوبت چشم از آنها 
در برابر عفونت ها محافظت می کنند. اشک های هیجانی نیز حاوی هورمون های 

استرس و دیگر سمومی هستند که باید از بدن خارج شوند.
حالتان را بهتر می کند

خیلی از افراد گریه کردن را احساس بدی می دانند که حالشان را بدتر می کند؛ 
عاطفی،  اشک های  شود.  بهتر  حالتان  می کند  کمک  گریه کردن  واقع  در  اما 
هورمون های استرس را آزاد می کنند و وقتی گریه می کنید سطح استرستان پایین 
می آید که کمک می کند بهتر بخوابید و سیستم ایمنی تان تقویت می شود. وقتی بعد 
از گریه کردن هورمون های استرس بدنتان را ترک می کنند شما باید احساس بهتری 

داشته باشید و حالتان از قبل بهتر شود.
آرامش را برایتان به ارمغان می آورد

وقتی گریه می کنید سیستم عصبی پاراسمپاتیک شما فعال می شود. سیستم 
عصبی پاراسمپاتیک به بدنتان کمک می کند غذا را بهتر گوارش کرده و بهتر 
استراحت کنید. هر علامتی از استرس، مثل معده درد و بی قراری می تواند بعد از 

چند دقیقه گریه کردن تسکین پیدا کند.
دردتان را کمتر می کند

شما چه درد فیزیکی داشته باشید و چه درد هیجانی، گریه کردن کمک می کند 

شدت دردتان کمتر شود. اندورفین ها هنگام گریه کردن ترشح می شوند و کمک 
می کنند نسبت به درد، کمی بی حس شوید و احساس تسکین پیدا کنید. این فرایند 

به طور کل خوشایند است و احساس خوبی به شما می دهد.
هیجاناتتان را تعدیل می کند

گریه کردن را اغلب با احساسات منفی مرتبط می دانیم، مثل اندوه و تنهایی و 
خشم؛ اما انسان وقتی احساس ترس، شادی و نگرانی می کند نیز گریه می کند. به 

همین دلایل گریه کردن می تواند کمک کند از نظر هیجانی تعدیل شوید.
هشدار می دهد که چیزی درونتان اشتباه است

گاهی ممکن است هیجانات دردناک خود را بدون اینکه بدانید سرکوب کنید. 
گریه کردن می تواند کمک کند بفهمید چیزی درونتان مشکل دارد، چه از نظر 
هیجانی و عاطفی و چه از لحاظ یک موقعیت فیزیکی که در آن قرار دارید. وقتی 
فهمیدید مشکلی درونتان وجود دارد می توانید به شیوهٔ سالم تری کنکاش کنید 
تا متوجه شوید مشکل از کجاست و سپس می توانید به جای سرکوب کردن، آن را 

به درستی برطرف کنید.
با عفونت می جنگد

وقتی مدتی طولانی گریه نمی کنید و اشکی تولید نمی کنید چشم هایتان ممکن 
است خشک شوند. خشکی چشم می تواند احساس ناراحت کننده ایجاد کند و از 
آن مهم تر توانایی چشم هایتان برای مبارزه با عفونت ها کمتر شود. اما با گریه کردن 

چشم ها مرطوب و نرم شده و بهتر می توانند با عوامل عفونت بجنگند.
به تقویت روابطتان کمک می کند

کودک انسان گریه می کند تا توجه اطرافیان را به نیازی که دارد جلب کند. گریه 
انسان بزرگسال در مقابل افراد درست و در شرایط مناسب می تواند ارتباط خوبی با 
آنها ایجاد کند. در این شرایط گریه نشان می دهد سد دفاعی شما شکسته شده و 
از حساس و آسیب پذیربودن احساس ناراحتی نمی کنید، نه به شیوه ای که ضعف 
نشان دهید؛ بلکه به صورت تعاملی بر پایه احساسات و همدلی که بین انسان ها 

مشترک است.
وقتی در موقعیت راحتی هستیم و با هم حرف می زنیم و با هم ماجراهای اتفاق 
افتاده را پردازش می کنیم و احساسات خود را با هم به اشتراک می گذاریم این 
شرایط اغلب همدلی مان را تقویت می کند و باعث ارتباط بهتر و قوی تری بین ما 
می شود. این می تواند راهی باشد تا پیوند قوی تری با فرد مقابل برقرار کنیم و جوی 
دوستانه تر ایجاد نماییم. محققان می گویند گریه در تکامل انسان جایگاهی دارد. در 
زمان نیاکان ما، گریه کردن راهی برای پیوند قوی تر در درون جامعه و محدودکردن 

تمایلات تهاجمی یا خشونت آمیز در میان گروه ها بوده است.
چه اتفاقی می افتد اگر جلوی اشک هایتان را بگیرید؟

اگر جلوی جاری شدن اشک هایتان را بگیرید نمی توانید هیجانات خود را به 
شیوهٔ سالمی بروز دهید. ازآنجایی که گریه کردن باعث ترشح اندورفین ها می شود، 
جلوی گریه را گرفتن حالتان را بد می کند. گریه کردن برای خیلی از افراد، سخت 
و چالش برانگیز است؛ زیرا در اکثر جوامع گریه کردن نشانهٔ ضعف تلقی می شود. 
گریه نکردن و تلاش برای جلوی ریزش اشک ها را گرفتن به سلامت روانتان لطمه 
می زند و سرکوب هیجاناتی مثل استرس و اضطراب و افسردگی، استرس و حس 

منفی تان را تشدید خواهد کرد.
برخی از افراد به طورکلی به ندرت گریه می کنند که می تواند به ضرر سلامتی شان 
باشد. اگر جایی که نیاز دارید اشک بریزید، جلوی آن را بگیرید، هیجانات خود را 
به نحو دیگری بروز خواهید داد که احتمالًا سالم نیست و دچار دردهای جسمی و 

روحی خواهید شد.

اگر جلوی اشک هایتان را نگیرید چه فوایدی نصیبتان می شود؟

فواید گریه کردن برای سلامتی
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نشر  و  مجازی  فضای  بستر  که  کنونی  عصر  در 
اطلاعات گسترش یافته، لازم است والدین از تکنولوژی 
و داده های آن مطلع باشند؛ در این یادداشت ۷ راهکار 
برای مواجهه با بحران هویتی فرزندان آورده ایم، که شما 

را از تله »دور خوردن« نجات می دهد.
حتی شنیدن اقدام به خودکشی نوجوانی در آن سوی 
دنیا پدر و مادرها را دچار تشویش و نگرانی می کند، به 
خصوص پدر و مادرهایی که فرزند نوجوان و جوان در 
خانه دارند؛ اما چه چیزی باعث بروز این تشویش ذهنی 
برای والدین می شود؟ والدینی که با شنیدن این اخبار 
با خودشان می گویند »ممکن است فرزند من دچار 
مشکلاتی  بشود که اقدام به خودکشی کند؟« این فکر 
آنقدر آزار دهنده است که می تواند چندین روز ذهن را 
درگیر خود کند. ریشه این نگرانی از چالشی است با نام 

»بحران هویت«. 
بله ریشه این نگرانی ها بحران هویت است. نگرانی 
و اضطراب قطعا راه مواجهه با این مساله نیست، با ما 

همراه باشید تا ۷ کلید حل این مشکل را بدانید. 
1. والدین آگاه

نشر  و  مجازی  فضای  بستر  که  کنونی  عصر  در 
اطلاعات گسترش یافته، لازم است والدین از تکنولوژی 
و داده های آن مطلع باشند، این راهکار هم برای جلب 

»دور  تله  از  را  شما  هم  و  است  لازم  فرزندتان  اعتماد 
خوردن« نجات می دهد. 
۲. تربیت آموزش پذیر

می توان گفت که آشنایی و یادگیری روش های تربیتی 
تربیتی  روش های  است،  فرزندپروری  رکن  مهم ترین 
به ما می آموزند که در مواجهه با مشکلات و تعارضات 
فرزندمان چگونه بدون آنکه دستپاچه و مضطرب شویم، 
آن ها را حل و فصل کنیم. یک بستر خوب برای یادگیری 

موضوع مرکز تربیت مربی کرامت است، 
3. منحصر به فرد بودن فرزندمان

حتما یادمان باشد که فرزند ما منحصر به فرد است 
پس هرگز او را با کسی مقایسه نکنیم! فرزندان ما هر 
کدام توانایی ها و ویژگی هایی دارند که لازم است آن ها را 
شناخته و پرورش دهیم. نوع استعداد آن ها مهم نیست 
مهم این است که باور داشته باشیم که فرزندانی در نوع 

خود توانمند داریم. 
۴. متناسب با سنش رفتار کنیم! 

هر دوره سنی اقتضائات و ویژگی های خودش را دارد، 
رعایت این نکته ضروری است که رفتار ما متناسب با 
سن و نیاز فرزندمان تغییر کند. به طور مثال در نوجوانی 
فرزند احساس »مستقل شدن« دارد و خوب است که 
در مسائل مختلف با او مشورت شود، اینکه در هر سنی 
چه رفتاری با فرزندمان داشته باشیم و حد تعادل این 
رفتارها چیست، موضوعی است که باید به آن توجه 

داشته باشیم. 
5. مطالعه

اینکه از قدیم گفتند بهترین دوست ما کتاب است، 

دلیل محکمی دارد و آن اینکه کتاب ها هدف گذاری 
شده و نقطه زن هستند و آنچه شما باید بدانید را بدون 
مطالب حشو و اضافه به شما انتقال می دهند؛ البته 

کتاب خوب؛ در امر تربیت از این مهم غافل نشویم. 
برای مثال مجموعه کتاب »من دیگر ما« نوشته استاد 
نشر  مهارتی  کتاب های  مجموعه  و  ولدی«  »عباسی 
قرآن و اهل بیت نبوت که در سه دوره ۷ساله با نام های 
طیب گزینی، خیر گزینی و بلوغ عاطفی منتشر شده 
است که در مواجهه چالش های تربیتی به شما کمک 

می کنند. 
۶. هیچ وقت دیر نیست! 

برخی از والدین فرزندشان به سن نوجوانی رسیده و 
احساس می کنند که زمان تربیت را از دست داده اند و 
ابراز پشیمانی و یاس می کنند اما باید بگوییم که نگران 
نباشید برای تربیت هیچ وقت دیر نیست کافیست قدم 
به قدم آموزش ببینید و پیش بروید، پس هرگز مایوس 

نشوید! 
7. مهربان مقتدر

باید بدانیم که ما به عنوان والدین هرگز نباید محبت 
را از فرزندانمان دریغ کنیم، اما در عین حال محبت 
بی جا ممنوع! در مواقعی هم لازم است فرزندانمان، 
نه بشنوند! اما نیازی به عصبانیت و داد زدن نیست. 
بلکه مهربان، قاطع و همراه با گفت وگو، خط قرمز های 
خود را مشخص کنیم. محبت چیزی است که فرزند ما 
همیشه به آن احتیاج دارد. یادمان باشد برای داشتن 
برای  باید  امروز  آینده،  در  موفق  و  خوب  فرزندانی 

تربیتشان وقت و هزینه صرف کنیم.

لازم است والدین از تکنولوژی و داده های آن مطلع باشند؛

با این 7 کلید بحران هویتی فرزندتان را حل کنید

با حضور جمعی از شاعران، هنرمندان و مسئولان صورت گرفت ؛

تجلیل از استاد »محمدعلی مجاهدی« 
پدر شعر آئینی

مراسم بزرگداشت شعر آئینی و تجلیل از محمدعلی مجاهدی پدر شعر آئینی با حضور 
جمعی از شاعران، هنرمندان و مسئولان در قم برگزار شد. 

براساس این گزارش ،مراسم بزرگداشت شعر آئینی و تجلیل از محمدعلی مجاهدی پدر 
شعر آئینی شامگاه ۲۸ تیرماه با حضور جمعی از شاعران، هنرمندان و مسئولان در قم 

برگزار شد.
در ابتدای این نشست که با اجرای شاعر آئینی سید محمدجواد شرافت همراه بود، 
دکتر حسین محمدی مبارز ضمن بزرگداشت روز شعر آئینی و سخنانی در تجلیل از استاد 

مجاهدی دبیر دائمی دبیرخانه شعر آئینی، شعری با موضوع حضرت حر قرائت کرد.
در ادامه ناصر فیض شاعر و مدیر دفتر حفظ و اشاعه زبان فارسی ضمن قرائت یکی از 

اشعارش،   خاطراتی از محمدعلی مجاهدی متخلص به پروانه را برای حاضران بازگو کرد.
مجاهدی جمع بین شریعت و طریقت است

محمود حبیبی کسبی مسئول دفتر شعر آیینی حوزه هنری نیز درباره محمدعلی 
مجاهدی گفت: شاعران شناخته شده ای در این جلسه حضور دارند که از مکتب استاد 
برآمدند و قد کشیدند؛ یکی از حسرت هایم این بود که کمتر از محضر استاد استفاده کردم 

و به دوستان شاعر قمی رشک بردم که چنین از محضر ایشان استفاده کرده اند.
همچنین یوسفعلی میرشکاک در وصف محمدعلی مجاهدی، گفت: ایشان جمع بین 
شریعت و طریقت هستند. استاد، شاعر تربیت می کنند و انجمن شاعران گرد ایشان به 

معنی اولای کلمه شاعر هستند؛ دورا دور مرید ایشان بودم و هستم.
در ادامه با حضور رئیس حوزه هنری استان قم و جمعی از شاعران پیشکسوت حاضر در 
جلسه هدایایی از جمله تابلویی به خط مسعود نجابتی تقدیم محمدعلی مجاهدی شد. 

انسان در مراحل رشد باید به استحقاق برسد
در پایان پدر شعر آئینی ضمن تشکر از برگزار کنندگان و حاضران تصریح کرد: انسان 
در مسیر معنویت و رشد باید به مرحله استحقاق برسد؛ اگر سالکی به این مرحله برسد 
شب  سحرخیزی،  با  هم  استحقاق  نشود.  نصیبش  خدا  وصل  که  است  غیرممکن 
زنده داری، عشق به خدا و خلوت با او، با این نگاه که خدا ناظر اوست،   حاصل می شود؛ 

باید با خدا آشتی کرد، خداوند انسان را دوست دارد پس چرا ما از او دور باشیم.
بندگان خاصش  اما رحیمیتش نصیب  ندارد  وی تصریح کرد: رحمانیت خدا حد 
می شود؛ مَنّیت، شهرت و درآمد، بین ما و خدا فاصله انداخته است. اضطراری باید در 
ما ایجاد شود و از کثرت گرایی دور شویم؛ راه، راه راز آلودی ست چرا که دنیا دنیای راز 

آلودی ست.
همچنین سید محمدجواد شرافت یادآور شد: در آینده نزدیک مجموعه اشعار »ایستاده 
باید مرد« سروده محمدعلی مجاهدی به همت حوزه هنری قم منتشر خواهد شد؛ 
مجموعه ای سه جلدی از زندگی نامه ایشان هم توسط حوزه هنری قم در دست تدوین 

است و امیدواریم به زودی شاهد انتشار آن باشیم.

مدیر حرم مطهر بانوی کرامت خبرداد:

آمادگی ۱۲ هزار خادم برای استقبال از 
عزادارن حسینی

مدیر حرم مطهر بانوی کرامت، گفت: برای ماه محرم امسال ۱۲ هزار خادم افتخاری 
وظیفه استقبال و پذیرایی از عزاداران حسینی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( 

را برعهده دارند.
حجت الاسلام صفر فلاحی، مدیر حرم مطهر بانوی کرامت با اشاره به اینکه امسال ۱۲ 
هزار خادم افتخاری در کشیک های ۶ گانه در ایام محرم حضور پیدا می کنند، گفت: در 
روز های تاسوعا و عاشورای حسینی این خادمان در کشیک های مختلف در بحث نظم 

دهی و ورود و خروج دسته های عزاداری ارائه خدمت می کنند.
وی افزود: در ۱۲ روز اول ماه محرم امسال برنامه ریزی های لازم برای استقبال و پذیرایی 

از هیئت های مذهبی انجام شده است.
حجت الاسلام فلاحی با اشاره به سنت حضور دسته های عزاداری در حرم بانوی 
کرامت، گفت: با برنامه ریزی صورت گرفته بر آن هستیم تا ورود و خروج  دسته های 

عزاداری شهر قم به حرم مطهر با سهولت انجام شود.
وی در خصوص مسیر حرکت دسته های عزاداری در حرم بانوی کرامت گفت: بر اساس 
برنامه ریزی صورت گرفته دسته های عزاداری پس از ورود از خیابان آستانه به سمت صحن 
امام رضا )ع( سپس صحن امام هادی )ع(، مسجد اعظم و صحن حضرت جواد الائمه )ع( 

هدایت می شوند.
مدیر حرم  افزود: در قسمت دیگر نیز هیئت ها  پس از ورود از خیابان آستانه و به صحن 

امام رضا )ع( هدایت می شوند.
 

مسئول سازمان بسیج ادارات استان قم:

حفظ محیط زیست وظیفه همگانی است
مسئول سازمان بسیج ادارات استان قم با بیان اینکه برای گذر از مشکلات و جبران 
عقب ماندگی های گذشته در تمامی حوزه ها، مدیران و مسئولان باید حضوری فعال و 
جهادی در میدان داشته باشند، افزود: حفظ محیط زیست یک وظیفه همگانی بوده و 

همه اقشار مردم به ویژه بسیجیان باید در این جهت گام بردارند. 
سردار سیدجواد هاشمی در دیدار مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم که روز ۲۸ 
تیر برگزار شد، گفت: با توجه به آسیب های جدی که در دهه های گذشته به طبیعت و 
محیط زیست وارد شده است، حفظ و حراست از این نعمت های خدادادی باید در اولویت 

برنامه ها قرار گرفته و مورد حمایت جدی قرار بگیرد.
وی با بیان اینکه برای گذر از مشکلات و جبران عقب ماندگی های گذشته در تمامی 
حوزه ها، مدیران و مسئولان باید حضوری فعال و جهادی در میدان داشته باشند، افزود: 
حفظ محیط زیست یک وظیفه همگانی بوده و همه اقشار مردم به ویژه بسیجیان باید در 

این جهت گام بردارند.
مسئول سازمان بسیج ادارات استان قم از آمادگی پایگاه های بسیج برای حضور و 
مشارکت در امر حفاظت از محیط زیست خبر داد و گفت: باید آگاهی های لازم در رابطه با 
مبانی و مفاهیم محیط زیست در اختیار بسیجیان قرار بگیرد تا پس از ساماندهی مناسب 

در این جهت اقدام کنند.
همچنین محمدحسین بازگیر مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم نیز در این 
دیدار با اشاره به برخی چالش های زیست محیطی استان، بسیج را ظرفیتی عظیم برای 
مشارکت در پاسداری از محیط زیست عنوان کرد و افزود: برخی در حالی آب و خاک این 
کشور را آلوده و نابود می کنند که برای دفاع از آن خون شهدای بسیاری را تقدیم کرده ایم.

فرمانده سپاه استان قم:

هیات در جهاد تبیین نقش اساسی ایفا می کنند
فرمانده سپاه استان قم عنوان کرد: هیات ها نقش مهمی در روشنگری و هدایت جوانان 

دارند و می توانند در جهاد تبیین نقش اساسی ایفا کنند. 
سردار محمدرضا موحد با حضور در جمع عزاداران حسینی هیات خادم الرضا)ع( و در 
گفت وگو با خبرنگاران ضمن عرض تسلیت به مناسبت ایام عزاداری سید و سالار شهیدان 
تصریح کرد: باید خدا را شاکر باشیم که یکسال دیگر توفیق عزادارای برای امام حسین)ع( 

را نصیب ما کرد.
فرمانده سپاه استان قم با اشاره به ثواب شرکت در محافل عزاداری حسینی و اشک 
امام  و  دارند  تاکید  موضوع  این  بر  نیز  احادیث  افزود:  حسین)ع(،  امام  برای  ریختن 
صادق)ع( می فرمایند: هرکس برای امام حسین)ع( اشکش جاری شود، ثواب او بر عهده 

خدای عزوجل است و خدای متعالی به کمتر از بهشت برای او راضی نمی شود.
موحد این حدیث را بیانگر اهمیت و جایگاه محرم و صفر و عزاداری ها دانست و ادامه 
داد: هیات ها نقش مهمی در روشنگری و هدایت جوانان دارند و می توانند در جهاد تبیین 

نقش اساسی ایفا کنند.

به گفته یک روانشناس تربیتی، گریه بر سیدالشهدا در کودکان و نوجوانان اثر 
مثبت دارد و کمک می کند تا آن ها یاد بگیرند که چطور ازلحاظ روانی خودشان 

را تخلیه کنند.
 عزاداری و سوگواری بر مظلومیت خاندان پیامبر )ص( سابقه دیرینه دارد. 
چنانچه خود پیامبر )ص(، حضرت علی )ع( و حضرت فاطمه )س( و فرشتگان 
بر مظلومیت امام حسین )ع( و اهل بیت ایشان گریسته و مجالس عزا و گریه برپا 
کرده اند. در روایات مختلف نیز بر عزاداری و گریه در مصیبت اهل بیت )ع( به ویژه 
امام حسین )ع( سفارش شده است و ازآنجاکه معصوم انسان را به کار بیهوده 
دعوت و امر نمی کند، عزاداری بر حضرات معصومین فلسفه های سازنده و تربیتی 
متعددی دارد. بااین حال، برخی روشنفکران و گروه های افراطی، عزاداری بر 
امام حسین )ع( در دهه های محرم را عاملی بر افسردگی می دانند و نظرشان بر 
این است که کودک را نباید به این مراسم ها برد زیرا باعث ترس و اضطراب کودک 

می شود.
در ادامه گزارش پیش رو، در گفت وگو با دکتر سیده زینب رضوانی، روانشناس 
تربیتی، پژوهشگر و استاد حوزه و دانشگاه به بررسی این مسئله از بعد روانشناسی 
پرداختیم و در رابطه با زمینه های جذب کودکان و نوجوانان به مراسم های مذهبی 

نیز با ایشان گفت وگو کردیم.
کمرنگ شدن اعتقادات مذهبی عامل افسردگی است

دکتر رضوانی درباره این باور غلط که عزاداری عامل افسردگی است، می گوید: 
»ما در مراکز مشاور شاهدیم که اتفاقاً افراد افسرده ای که از اعتقادات مذهبی 
کمتری برخوردارند، بیشتر دچار علائم افسردگی مانند بی هدفی، بی انگیزگی، 

غمگینی، کم خوری یا پرخوری، کم خوابی یا پرخوابی و ... می شوند.«
این پژوهشگر در گفت و گو با ایرنا در پاسخ به این تفکر باطل و غلط که شرکت 
در عزاداری باعث افسردگی می شود، می گوید: »آمارهای جهانی نشان می دهد 
که آمار افسردگی در برخی از کشورهای فاقد مسائل دینی-مذهبی مثل عزاداری 
حسینی، بالاتر از ایران و سایر کشورهای اسلامی است؛ بنابراین، مرز دین داری و 
ایمان و تعهد است که اتفاقاً باعث می شود تا افراد به صورت افسرده دیده شوند یا 

به صورت سرزنده و شاداب و پرانرژی.«
جنس اشک بر امام حسین )ع( با اشک های دیگر متفاوت است

این استاد دانشگاه و حوزه معتقد است که جنس اشک بر امام حسین )ع( با 
جنس اشک از روی افسردگی و غم و اندوه متفاوت است: »ازلحاظ روان شناختی 
و حتی روانشناسی فیزیولوژیک، اثرات اشک از روی غم و اندوه، شکست، سوگ 
و... با اثرات اشک از روی شوق یا برای یک امر هدفمند بر بر روی بدن متفاوت 
است لذا ازآنجایی که سوگواری و گریه برای امام حسین )ع( از روی غم و اندوه 
نیست بلکه بر اساس شناخت نسبت به اهداف آن حضرت است، این اشک 

می تواند حتی برای بدن مفید باشد.«
از  یکی  ریختن  »اشک  می گوید:  گریه  روانی  اثرات  به  اشاره  با  رضوانی 
مکانیزم هایی است که می تواند به تخلیه روان کمک کند، حال اگر این اشک 
برای یک فرد محبوبی باشد که شعائر دینی من به او متصل است، این اشک 
باعث تعهد، سرزندگی و حب بیشتر من به آن فرد می شود. بنابراین، اشک برای 
سیدالشهدا نه تنها به لحاظ جسمانی و فیزیولوژیکی باعث ایجاد افسردگی، رکود و 
رخوت و سستی در بدن نمی شود بلکه به لحاظ روانی نیز باعث پرورش شخصیت 

سالم و سرزنده می شود.«
گریه بر امام حسین )ع( بر کودکان و نوجوانان هم اثر مثبت می گذارد

رضوانی می گوید گریه بر سیدالشهدا در کودکان و نوجوانان هم اثر مثبت دارد: 
»کودکان از سنین کودکی به ویژه هفت سال اول، یادگیری مشاهده ای دارند و با 
مشاهده آموزش می بینند که چطور می توانند ازلحاظ روانی خودشان را تخلیه 
کنند. به همین دلیل گاهی می بینیم که کودکان در مراسم عزاداری به تقلید 
از والدینشان به صورت نمایشی گریه می کنند، بدون آنکه حتی فلسفه آن را 

بدانند.«
والدین باید فلسفه گریه و عزاداری بر امام حسین )ع( را برای کودکانشان تبیین 
کنند: »والدین در ضمن رفتن به مراسم های عزاداری، در هفت سال اول باید به 
شیوه عینی- مشاهده ای یا بازی، در هفت سال دوم به شیوه آموزش مستقیم و 
استدلال عینی و در هفت سال سوم به شیوه استدلال منطقی و تفکر انتزاعی 
برای کودکشان علت گریه و عزاداری بر امام حسین )ع( را جا بیندازند تا محبت و 

معرفت حسینی در وجود کودکان و نوجوانان نهادینه شود.«
او افزود: »علاوه بر روش های مشاهده ای، آموزش مستقیم و استدلال منطقی، 
والدین باید از طریق دوستی با کودک و نوجوان و مسئولیت دادن به او در مراسم 

عزاداری زمینه انتقال شعائر دینی و فرهنگ عاشورایی را فراهم آورند.«
فرزندتان را با فرهنگ عاشورا آشنا کنید

به گفته رضوانی، واقعه عاشورا نباید صرفاً برای بچه ها به لباس مشکی و عزاداری 
ختم شود بلکه والدین باید پیش زمینه ذهنی حداقلی را برای فرزندشان فراهم 
کنند؛ لذا با توجه به اینکه کودکان و نوجوانان با شرکت در مراسم عزاداری درک 
درستی از گفته های سخنرانان ندارند، نیاز است که والدین در کنار بچه ها باشند 
و به سؤالات آن ها متناسب با سنشان پاسخ دهند. به عنوان مثال، اگر سخنران به 
نکته مهمی اشاره می کند و والدین احساس می کنند کودک یا نوجوان متوجه 
نشده یا حتی خود والدین دوست دارند که فرزندشان بهتر متوجه شود، می توانند 
با ایجاد سؤال از آن مباحث به شیوه داستانی و تفسیر و تحلیل به آن پاسخ دهند.

این استاد حوزه و دانشگاه تأکید می کند: »هدف والدین نباید صرفاً انتقال 
اطلاعات و مفاهیم عاشورا باشد بلکه عمل و رفتار والدین نیز به همان اندازه اثرگذار 
است. اگر والدی پیام های عاشورا ازجمله صبر، نماز اول وقت، حق الناس و... را 
برای فرزندش شرح و بسط می دهد، خود نیز باید به آن پیام ها عمل کند تا ثمره 
آن را در وجود فرزندش ببیند؛ بنابراین، والدین باید در کنار انتقال مفاهیم عاشورا 
حواسشان به اعمال و رفتارشان نیز باشد و با رفتار پسندیده تر در این ایام باعث 

جذب کودک و نوجوانشان به مراسم عزاداری شوند.«
محیط عزاداری را برای فرزندتان دوست داشتنی کنید

رضوانی می گوید والدین باید کاری کنند که کودکان از حضور در مراسم مذهبی 
اول، وسایل موردنیاز مثل  به ویژه در هفت سال  خسته نشوند: »برای بچه ها 

اسباب بازی، تنقلات، میوه، بالشت کوچک و... همراه داشته باشید.«
او ادامه می دهد: »اگر فرزندتان در سنین دبستان و بالاتر است می توانید از او 
بخواهید تا از صحبت های سخنران، نت برداری و خلاصه نویسی کند و خودتان نیز 
همراه با کودکتان این کار را انجام دهید. همچنین سعی کنید با سیاه پوش کردن 
خانه و خریدن لباس مشکی برای فرزندتان به بچه نشان دهید که ایام محرم، ایام 

خاص و مهمی است.«
باعث جذب کودکان و نوجوانان به مراسم مذهبی شویم نه دفع آن ها

رضوانی یکی از نقاط ضعف در جذب کودکان، نوجوانان و حتی جوانان به مراسم 
مذهبی را ناشی از اعمال و تعصبات بیجای ما می داند و می گوید: »عمل های ما 
باید تطهیر و حسینی شود. متأسفانه برخی تعصبات و باورهای غلط باعث شده 
تا ما فهم درستی از فرزندمان نداشته باشیم و صرفاً ارتباط درست را با بچه هایی 
داشته باشیم که مطابق با اصول ما رفتار و عمل می کنند. گاهی برخی خانواده ها 
دوست داشتن فرزندشان را منوط به رعایت اصولی مثل پوشش می کنند که این 

دوست داشتن های شرطی بسیار کار اشتباه و مخربی خواهد بود.«
او ادامه می دهد: »همه ما به ویژه افراد مذهبی باید حواسمان به اعمالمان باشد 
و بدانیم که انسان ها ذاتاً خداجو، دوست داشتنی و قابل احترام هستند ولو اینکه 
کار اشتباهی انجام دهند لذا ما نباید به خاطر یک اشتباه سریعاً دیگران را قضاوت 
کنیم؛ همین باعث می شود تا جوانان از ما و بالطبع مراسم های مذهبی فراری 
شوند.« این روانشناس تربیتی با اشاره به تأثیر درک سنین کودکان در انتقال 
مفاهیم افزود: »والدین و فعالان فرهنگی باید درک درستی از سنین کودکان 
و نوجوانان داشته و در ضمن درک آن سنین، مفاهیم را به آن ها انتقال دهند. 
همان طور که مقام معظم رهبری نیز اشاره فرمودند "یکی از گام های اساسی 
تبلیغی  انتخاب شیوه های  و  لذا شناخت مخاطب  مخاطب شناسی است"؛ 
در عرصه مسائل مذهبی و عزاداری حسینی باید درخور مخاطب و متناسب 
با شیوه های جدید باشد. این مسئله مهمی است که متأسفانه ما در این زمینه 
ضعف های زیادی داریم.« رضوانی، برخورد نامناسب برخی از مسئولان مساجد 
را یکی دیگر از نقاط ضعف در جذب کودکان و نوجوانان به مراسم مذهبی عنوان 
می کند و می گوید: »متأسفانه گاهی رفتار ناپسند برخی از مسئولان مساجد و 
صحبت کردن با لحن های تند با بچه های کوچک باعث می شود تا بچه از حضور 
در این اماکن مقدس زده شوند. این در حالی است که مساجد باید به یک فضا 
و منبع تبلیغ فرهنگ اسلامی تبدیل شوند اما متأسفانه مساجد آن طور که باید 

نتوانسته اند در جذب کودکان و نوجوانان به درستی عمل نمایند.«
هیئت های مذهبی نقش اثرگذاری در جذب کودکان و نوجوانان دارند

رضوانی معتقد است که در کنار والدین، هیئت های مذهبی نیز نقش اثرگذاری 
در جذب کودکان و نوجوانان به مراسم های مذهبی دارند. او می گوید: »برای 
جذب کودکان و نوجوانان، هیئت ها بایستی در هرروز دهه برای بچه ها برنامه های 
جذاب داشته باشند. مثلًا، یک روز از دهه اتاقی را به بچه ها اختصاص دهند تا به 
دور از والدین، یک سخنران متناسب با سن آن ها برایشان سخنرانی کند اما در 
زمان مداحی و سینه زنی لازم است تا کودک همراه با والدینش باشد زیرا همین 

بودن کنار پدر و مادر کمک می کند که یادگیری مشاهده ای در او تقویت شود.«
 او ادامه می دهد: »روزهای دیگر دهه محرم، هیئت ها باید با جاذبه هایی مثل 
کوچه باز کردن برای بچه ها یا دایره های خاص هنگام سینه زنی، دادن امکانات 
خاص در زمان سینه زدن مثل زنجیر، اجرای سرود-نمایشنامه خوانی و تئاتر، 

کودکان و نوجوانان را جذب هیئت کنند.«
رضوانی یکی دیگر از راه های جذب را پرسش و پاسخ در ضمن سخنرانی دانست 
و افزود: »سخنران می تواند در پایان سخنرانی با پرسیدن سؤال از نوجوانان آن ها 
را دخیل کرده و به کسی که پاسخ درستی دهد، جایزه ای اهدا کند؛ این کار اولًا 
باعث می شود تا نوجوانان با دقت بیشتری به سخنرانی گوش کنند، ثانیاً باعث 

تشویق و جذب نوجوانان در پاسخگویی می شود.«
پای  یک زمان هایی  والدین  است  »خوب  می گوید:  تربیتی  روانشناس  این 
سخنرانی بچه ها بنشینند و به صحبت های آن ها گوش دهند؛ آمیختن همین 
شیوه های متفاوت چه از طرف والدین و چه از طرف هیئت های مذهبی کمک 

می کند تا کودکان و نوجوانان با رغبت بیشتری در این مراسم ها شرکت نمایند.«

استاندار قم مطرح کرد:

تأکید بر استفاده بانوان از چادر
درادارات جز در موارد خاص 

استاندار قم با بیان اینکه تأکید ما در ادارات بر استفاده بانوان از چادر جز در موارد 
خاص است، گفت: قم با شهرهای دیگر متفاوت است و باید مجموعه ادارات ما امر 
به معروف و نهی از منکر را با قلب خود بپذیرند و خودشان هم عامل به این فریضه 

الهی باشند. 
همایش رؤسا و دبیران امر به معروف و نهی از منکر ادارات استان قم با حضور آیت 
الله سیدمحمد سعیدی تولیت حرم مطهر بانوی کرامت، سیدمحمدتقی شاهچراغی 
استاندار قم و جمعی از مدیران ارشد استان قم پیش از ظهر امروز در سالن امام خامنه 

ای حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شد.
شاهچراغی در این همایش با بیان اینکه برای امر به معروف و نهی از منکر باید 
آموزش های لازم داده شود و مردم و مجریان آگاهی بیشتری نسبت به این دو فریضه 
الهی پیدا کنند اظهار کرد:  راه های مختلفی برای امر به معروف و نهی از منکر وجود 
دارد مانند هدیه دادن کتاب و دعوت به مطالعه از مردم در زمینه احکام الهی که 

تأثیرگذاری بالایی هم دارد.
وی با بیان اینکه تأکید ما در ادارات بر استفاده بانوان از چادر، جز در موارد خاص 
است، گفت: قم با شهرهای دیگر متفاوت است و باید مجموعه ادارات قم، امر به 

معروف و نهی از منکر را دلی بپذیرند و خودشان هم عامل به این فریضه الهی باشند.
استاندار قم با تأکید بر اینکه دشمن تلاش می کند با فضاسازی و کار رسانه ای 
گسترده در کشور سیاه نمایی کند، افزود: مردان و زنان ما با عفت هستند و اگر در 
مواردی هم مشکلاتی در جامعه مشاهده می شود اینگونه نیست که فراگیر و غیرقابل 

اصلاح باشد.
وی با بیان اینکه نسبت به امر به معروف و احیای معروف باید تلاش بیشتری در 
ادارت صورت گیرد، خاطرنشان کرد: این انقلاب به سادگی به دست نیامده است؛ هر 
چند اشکالاتی وجود دارد که به خاطر تلاش دشمن است اما ما هم پا پس نخواهیم 

کشید و تلاش می کنیم این اشکالات را برطرف کنیم.
گفتنی است، در پایان این نشست از سامانه امر به معروف و نهی از منکر ستاد من 
رونمایی شد و در پایان احکام رؤسا و دبیران شوراهای امر به معروف و نهی از منکر 
ادارات استان قم از طرف ستاد امر به معروف ونهی از منکر به مدیران کل ادارات اعطا 

شد.
 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد؛

برگزاری سوگواره »بصیرت عاشورایی«
 در ۴۰ بقعه شاخص

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم از اجرای سوگواره بصیرت عاشورایی و برپایی 
مراسم عزای حسینی در ۴۰ بقعه شاخص استان خبر داد.

با  گفتگو  در  شنبه  سه  شامگاه  اسکندری  عباس  والمسلمین  حجت الاسلام 
خبرنگاران ضمن تسلیت فرا رسیدن ماه محرم الحرام و دهه نخست عزاداری سرور و 
سالار شهیدان حضرت امام حسین )ع( اظهار کرد: محرم ماه پیروزی خون بر شمشیر 
است و عاشورا، مکتبی است درس آموز و سرشار از آموزه های تعالی بخش و بسان 

خوانی گسترده، با انبوهی از مائده های آسمانی است.
وی افزود: بی شک، آنان که بر سر این سفره مهمان می شوند به درستی، درس های 

این مکتب را فرا می گیرند و خیر دنیا و آخرت را برای خود به ارمغان می برند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم در ادامه به اجرای سوگواره بصیرت عاشورایی 
همانند سال های گذشته در قم اشاره و ابراز کرد: بر این اساس ۴۰ بقعه متبرکه میزبان 
عزاداران حسینی خواهند بود. وی ادامه داد: این مراسم شامل سخنرانی اساتید 
حوزوی، مداحی مادحان اهل بیت عصمت و طهارت و شعرخوانی شاعران آئینی در 

مدح و وصف امام حسین )ع( و یاران با وفایشان است.
اسکندری با بیان اینکه ویژه برنامه های مختلفی همچون راه اندازی دسته های 
عزاداری همزمان با شروع ماه محرم و روزهای تاسوعا و عاشورا هم در این چارچوب 
پیش بینی شده است گفت: برخی بقاع متبرکه اقدام به برپایی ایستگاه های صلواتی 

می کنند و بعضی هم ضیافت شام برای عزاداران تدارک دیده اند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: همزمان با مراسم تعویض پرچم گنبد 
حضرت ابوالفضل العباس )ع( در کربلا، آئین تعویض پرچم گنبد حرم امامزاده سید 

علی )ع( از نوادگان حضرت ابوالفضل )ع(، در شهر مقدس قم برگزار شد.
و  العسل«  من  »احلی  مراسم  همچون  دیگری  آئین های  کرد:  تصریح  وی 
»شیرخوارگان حسینی« و »بانوان زینبی« هم طبق سنت همه ساله و با محوریت بقاع 

متبرکه شاخص استان قم برگزار خواهد شد.
 

رئیس ستاد امر به معروف و نهی از منکراستان قم:

اخلاق و رفتار آمر به معروف 
باید زینت جامعه باشد

رئیس ستاد امر به معروف و نهی از منکراستان قم گفت: آمر به معروف و ناهی از منکر 
در جامعه باید با رفتار، منش و نوع برخورد اجتماعی خود زینت و الگو باشد.

آیت الله سیدمحمد سعیدی در همایش رؤسا و دبیران شورا های امر به معروف و نهی 
از منکر و هفته احیا امر به معروف و نهی از منکر با بیان اینکه اهمیت دادن به این هفته 
در دل خود پیامی دارد و اگر در یک هفته به نام فریضه ای شده است برای این منظور 
است که در طول یک سال آن موضوع فراگیر باشد و با درایت، حکمت و در نطر گرفتن 

اقتضائات به آن فریضه و موضوع توجه شود.
تولیت آستان مقدس بانوی کرامت افزود: باید تلاش کنیم در برپایی فریضه امر به 
معروف و نهی از منکر کسانی که جلوتر حرکت می کنند و کسانی که عقب می مانند و 
کند هستند را با هم جمع کنیم. امام جمعه قم اضافه کرد: نحوه اقدامات انجام شده 
و کم و کاستی ها و تندی ها در این مسئله بررسی و تحلیل شود و در قالب یک بسته 
مناسب محتوایی دوباره در جامعه پیاده سازی شود. وی شرط اصلی اجرا و تاثیر امر به 
معروف و نهی از منکر را متوجه متصدیان دانست و گفت: کسانی که متصدی امور در 

این زمینه هستند به عنوان یک لکوموتیو ران باید امور را معقول جلو ببرند.
آیت الله سعیدی افزود: آمر به معروف و ناهی از منکر در جامعه با رفتار، منش و نوع 
برخورد اجتماعی خود باید زینت و الگوی جامعه باشد تا تاثیر گذاری لازم را بر زمینه امر 
به معروف و نهی از منکر داشته باشد و باید با محبت های خود کاری نماید که دیگران 

جلب شوند و همراهی لازم را با شخص امر به معروف و ناهی از منکر داشته باشند.
وی ادامه داد: اجرای امر به معروف و نهی از منکر باید به ارتقای فرهنگ عمومی 
کمک کننده باشد و بتواند تحول و دگرگونی ایجاد کند و این موضوع با الگو شدن آمران 

به معروف و ناهیان از منکر صورت می گیرد.

مدیرکل بهزیستی استان قم مطرح کرد: 

مراکز بهزیستی بهترین مکان برای توزیع 
نذورات مردمی در ماه محرم

مدیرکل بهزیستی استان قم با اشاره به فرارسیدن ماه محرم گفت: مراکز بهزیستی 
بهترین مکان برای توزیع نذورات مردمی در ماه محرم در سطح استان هستند. 

سید صادق میرئی  با اشاره به فرارسیدن ماه محرم اظهار داشت: خیرین، نیکوکاران، 
دفاتر مراجع عظام تقلید، اماکن و بقاع متبرکه، صاحبان صنوف و صنایع و مدیران 
استان همیشه و در تمام مناسبت ها همراه بهزیستی و حامی جامعه هدف ما بوده اند 
به طوری که در ۳ماهه اول سال ۱۴۰۲ بیش از ۲۴۰  میلیارد ریال به مراکز بهزیستی 
کمک و مشارکت مردمی صورت گرفته است که بیش از ۹۰% این رقم را کمک های 

غیرنقدی شامل می شود.
مدیرکل بهزیستی قم خاطرنشان کرد شیعیان و محبان سرور و سالار شهیدان در 
این ایام در کنار عرض ارادت به محضر اهل بیت )س( با نذورات و اطعام و قربانی و 
توزیع سبدهای غذایی و خواروبار به یاری نیازمندان می شتابند که بهترین محل برای 
انجام این امور خیر و سنت حسنه ، مراکز شبانه روزی و روزانه بهزیستی استان اعم از 
خانه های سالمندان، آسایشگاه های معلولین، مراکز نگهداری بیماران روانی مزمن، 
شیرخوارگاه و خانه های نگهداری فرزندان بهزیستی، کمپ های درمان معتادان و... 
است و بهزیستی قم به عنوان واسطه خیر بین نیکوکاران و نیازمندان واقعی آماده 
هدایت خیرین به این مراکز است. لازم به ذکر است: مردم نوع دوست استان می توانند 
با تماس با شماره همراه ۰۹۱۰۹۰۷۳۲۰۵ کمک های و نذورات خود را به دست 
نیازمندان برسانند همچنین برای پرداخت نقدی درگاه #۹۰۹۰*۷۲۴* و شماره 

کارت ۶۳۶۷۹۵۷۰۷۶۱۸۲۵۸۸ در نظر گرفته شده است.

در گفت و گو با یک روانشناس تربیتی، پژوهشگر و استاد حوزه و دانشگاه  بررسی شد؛

آیا گریه بر امام حسین)ع( روی کودکان اثر منفی می گذارد؟ 
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معاون استاندار قم:

هشت ملک دولتی مازاد در قم
 به مزایده گذاشته خواهد شد

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: به زودی هشت مورد ملک 
دولتی مازاد به ارزش ۴۰۰ میلیارد تومان به مزایده گذاشته خواهد شد که چند 

دستگاه مانند آموزش و پرورش در آن سهم دارند. 
ابراهیم معتمدی در جلسه کارگروه مولدسازی املاک دولتی استان، افزود: 
از مدت ها قبل در این کارگروه مقرر شد بنای مولدسازی در استان به صورت 

مصداقی و دستگاه  به دستگاه مورد بررسی قرار بگیرد.
وی افزود: در این جلسه املاک مازاد ۲ دستگاه دانشگاه علوم پزشکی و آموزش 
و پرورش شناسایی و مورد بررسی قرار گرفته شدند، برخی از این املاک در شهر 
قم و برخی دیگر در روستاها و شهرستان های تابعه واقع هستند که قرار شد با تایید 

فرمانداران نسبت به آن ها تصمیم گیری شود.
معاون استاندار قم تصریح کرد: واقعیت این است از ابتدای طرح مولدسازی 
در استان تا به امروز یک ملک از دستگاه آموزش و پرورش به ارزش ۸۴۰ میلیون 
تومان به فروش رفته است، این مبلغ کاملا به دستگاه نوسازی مدارس برگشته 
و مقرر شده در یکی از مناطق محروم استان زمینی در راستای افزایش سرانه 

آموزشی تعلق گرفته و مدرسه ای برای دانش آموزان عزیز آن منطقه ساخته شود.
وی گفت: نکته ای که امروز باید مورد توجه ما قرار بگیرد این است که املاک 
مازاد درحال مولد شدن می باشد، یعنی اینکه اگر قرار است ملکی از دستگاهی 
فروخته شود دقیقا به ازای همان در یکی از مناطق محروم و مورد نیاز زمینی صرف 

مسائلی نظیر ساخت بیمارستان، درمانگاه و... اختصاص داده می شود.
معتمدی گفت: هیچ قسمتی از بحث مولدسازی تبدیل به پرداخت نقدی جاری 

نمی شود و قطعا جایگزین آن مراکز زیربنایی مورد نیاز ساخته خواهد شد.
معاون استاندار قم در پایان اظهار داشت: به زودی هشت مورد ملک دولتی مازاد 
به ارزش ۴۰۰ میلیارد تومان به مزایده گذاشته خواهد شد که چند دستگاه مانند 
آموزش و پرورش در آن سهم دارند. با فروش هر مقدار از این مبلغ اعتبارات جذب 

خواهند شد و صرف هزینه در حوزه های مختلف می شوند.

مدیرشرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم خبرداد:

تامین ۲۲هزار تُن کودهای یارانه ای
 برای اجرای طرح الگوی کشت 

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم گفت: در راستای کمک به 
توسعه فعالیت های کشاورزی در قم، بیش از ۲۲ هزار تُن کودهای یارانه ای برای 

اجرای طرح الگوی کشت استان تامین و تدارک شده است. 
حسین زند در گفت وگویی پیرامون این موضوع بیان کرد: در راستای اجرای 
طرح برنامه الگوی کشت استان به تمامی محصولات کشاورزی اعم از زراعی، 
باغی، گلخانه ای و گیاهان دارویی، ابلاغی سازمان جهاد کشاورزی قم، کودهای 

یارانه ای تخصیص داده شده است.
وی با اشاره به ضرورت اجرای طرح الگوی کشت در قم برای حفظ و توسعه 
فعالیت های کشاورزی استان، بیان داشت: در حال حاضر برنامه الگوی کشت قم 

شامل ۸۴ نوع محصول کشاورزی در سطح بیش از ۷۵ هزار هکتار است.
زند همچنین با تاکید بر این که وضعیت تامین و تدارک کودهای یارانه ای در قم 
مطلوب است، افزود : از ابتدای اجرای طرح الگوی کشت در استان قم تاکنون 
در سالجاری بیش از ۲ هزار تن انواع کودهای ازته، فسفاته و پتاسه برای تامین 
نیاز کشاورزان استان تدارک و توزیع شده است. وی گفت: از جمله مهمترین 
اهداف تعیین شده در سند الگوی کشت استان،  کاهش مصرف آب است که 
تحقق آن را با استفاده از راهکارهای مختلف همچون استفاده از سامانه های 
نوین آبیاری و همچنین جایگزینی گیاهان کم آب بر و مقاوم با گیاهانی که برای 
رشد به دوره های آبیاری بیشتری نیاز دارند، دنبال می کنیم. وی افزود: موضوع 
مهم دیگری که با اجرای سند الگوی کشت محقق می شود، افزایش بهره وری در 
فعالیت های کشاورزی استان است، یعنی ما می خواهیم میزان برداشت محصول 
در واحد سطح را افزایش دهیم و در این خصوص به طور مشخص از دانش روز و 
دستاوردهای شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه کشاورزی استفاده خواهیم 
کرد. گفتنی است کودهای فسفاته و پتاسه حاوی عناصر مورد نیاز برای رشد 
گیاهان است که در بخش های مختلف کشاورزی به عنوان کود مورد استفاده 
قرار می گیرد؛ ۹ شرکت تولید کننده انواع کودهای میکرو و ریزمغذی در استان 
قم وجود دارد که با شرکت خدمات حمایتی کشاورزی قرارداد دارند و تامین کننده 

بخش اعظمی از انواع کودهای آلی، زیستی و شیمیایی در سطح کشور هستند.
با  قم  استان  کشاورزی  حمایتی  خدمات  شرکت  راستا  همین  در  همچنین 
بهره برداران سه شرکت بزرگ تولید کننده کودهای اصلی نیز قرارداد دارد که تامین 

کننده کودهای یارانه ای اصلی برای استان قم و سایر استان ها هستند.
بیش از ۱۴ هزار بهره بردار در زمینه تولید محصولات کشاورزی در قم فعال 
هستند، همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی این استان در سال ۸۵۰ 

هزار تن در زمینه محصولات زراعی،  باغی،  دامی، شیلات و گلخانه ای است.

عضو هیات رییسه مجلس :

زمان انتظار خانه دار شدن حقوق بگیران 
بیش از 9۰ سال است 

عضو هیات رییسه مجلس گفت:حقوق بگیر و کارمند اگر تمام درآمد خود را پس 
انداز کند می تواند پس از ۴۰ سال خانه دار شود اما با توجه به اینکه یک سوم درآمد 
خود را می توانند برای خرید مسکن پس انداز کنند، مدت زمان انتظار خرید خانه 

برای آنها به بیش از ۹۰ سال می رسد. 
مجتبی یوسفی در گفت وگویی درباره برخی از ادعاها درباره کاهش انتظار مردم 
برای خرید خانه اظهار داشت: هر چند شاهد کاهش التهابات بازار مسکن در 
برخی از شهرها و مناطق هستیم اما به این زودی سن انتظار و مدت زمان سن 

انتظار برای خرید مسکن کاهش پیدا نمی کند.
وی در پاسخ به این سوال که در حال حاضر مدت زمان انتظار خانه دار شدن 
کارمند چقدر است؟  ادامه داد: گفته می شود یک حقوق بگیر و کارمند اگر تمام 
درآمد خود را پس انداز کند می تواند پس از ۴۰ سال خانه دار شود اما با توجه به 
اینکه یک سوم درآمد خود را می توانند برای خرید مسکن پس انداز کنند، مدت 
زمان انتظار خرید خانه برای آنها به بیش از ۹۰ سال می رسد و از این لحاظ وضعیت 
ایران نسبت به سایر کشورها بدتر است.     عضو کمیسیون عمران مجلس با اشاره 
به کاهش التهاب بازار مسکن در برخی از مناطق از جمله شهرهای جدید اطراف 
پایتخت گفت: یکی از عوامل موثر در ساماندهی بازار مسکن جدی بودن مجلس 
برای اجرای قوانین مالیاتی در این حوزه است. تصمیماتی که در طرح دو فوریتی 
برای گرفتن مالیات از خانه های خالی و سوادگران این بازار اخذ شده بسیار اثرگذار 
بوده و مجلس به طور جدی بر روی این موضوع ایستاده  است. یوسفی تاکید کرد: 
در سایر بازارها هم این گونه بوده و همین قانون اجازه واردات خودروهای دست 
دوم، توانست التهابات این بازار را کاهش دهد با اینکه هنوز اتفاقی هم نیفتاده اما 
تصویب این قانون در بازار اثر گذار بود.   وی با بیان اینکه برای اولین بار التهابات بازار 
مسکن در کوتاه مدت کاهش پیدا کرد و این نشان می دهد که می توان اقداماتی 
هم در این حوزه را در  مدت زمان کوتاه به سرانجام رساند، گفت: باید توجه داشت 
در بازار هر کالایی یک طرف عرضه و یک طرف تقاضا است و وقتی تعادل بین این 
دو طرف، بهم می خورد التهاب و تکانه شدیدی در بازارهای مستقیم و غیر مستقیم 
به وجود می آید و با توجه به انباشت مشکلات و انباشت نیاز و عدم تحرک در ۶ سال 

دولت گذشته، دو طرف عرضه و تقاضا از تعادل خارج شدند.

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به مجاهدت های دوران دفاع 
مقدس گفت: هدف دشمن در آن روز، تصاحب آب و خاک کشور بود ولی امروز 
هدفشان فلج کردن اقتصاد کشور است. وی ادامه داد: هدف دشمن در آن 

روز، تصاحب آب و خاک کشور بود ولی امروز هدفشان فلج کردن اقتصاد کشور 
است. بنابراین تلاش در هر دو نقطه در جهت خنثی کردن اقدامات دشمنان 
است و فعالیت های شما همان معنای مجاهدت های سربازان و افسران نظامی 

آن روز را خوهد داشت و اگرچه در این حیطه شهید نداریم؛ اما پاداش شهادت را 
داریم.معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش ایران با آیت الله 
سید هاشم حسینی بوشهری دیدار و گفتگو کرد. رئیس جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم در این دیدار خطاب به تولید کنندگان کشور گفت: روزی درگیر جنگ 
تحمیلی بودیم و افسران و سربازان اجازه ندادند که حتی یک وجب از خاک میهن 

به دست دشمن بیافتد. امروز نیز شما افسران و سربازان دوران تولید هستید.
وی ادامه داد: هدف دشمن در آن روز، تصاحب آب و خاک کشور بود ولی 
امروز هدفشان فلج کردن اقتصاد کشور است. بنابراین تلاش در هر دو نقطه 
در جهت خنثی کردن اقدامات دشمنان است و فعالیت های شما همان معنای 
مجاهدت های سربازان و افسران نظامی آن روز را خوهد داشت و اگرچه در این 

حیطه شهید نداریم؛ اما پاداش شهادت را داریم.
امام جمعه قم افزود: فداکاری، گذشت و ایثار در این کشور ارزش بالایی دارد؛ 
چرا که این کشور به نام امام زمان -عجل الله تعالی فرجه- و سید و سالار شهیدان 
-علیه السلام- است. وی رهبر معظم انقلاب -مد ظله العالی- را از نعمت های 
بزرگ خدا توصیف کرد و ابراز داشت: خدا نعمت بزرگی به ما عطا کرده و در هیچ 
جای دنیا رهبری با چنین معنویت و نگاه ژرف و عیمقی که حتی دشمنان نیز 

بدان معترف اند، وجود ندارد.
نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری در پایان، اقدامات صورت گرفته در فاز 
یازدهم )۱۱( و چهاردهم )۱۴( پارس جنوبی را قابل تحسین دانست و ضمن 
تأکید بر لزوم توجه به مسئولیت های اجتماعی در این مناطق، تصریح کرد: 
علاوه بر خدمت به تولید کشور، به مسئولیت های اجتماعی در مناطقی که 
برق،  آب،  تأمین  در  شما  اقدامات  واسطه  به  باید  کنید.  توجه  دارید  حضور 
بیمارستان، مدرسه، مسجد و …، نام محروم از استان هایی همچون خوزستان 

و بوشهر پاک شود.
گزارش  سالاری  جلیل  مهندس  جلسه،  این  ابتدای  در  است  ذکر  شایان 
مختصری از فعالیت ها و چالش های شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های 

نفتی در حوزه تولید، صادرات و مصرف، ارائه نمود

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار معاون وزیر نفت:

هدف دشمنان فلج کردن اقتصاد کشور است

به فهرست کالاهای  نگاهی  مدیرکل گمرکات قم گفت: 
صادراتی استان نشان می دهد، لوازم خانگی به این سبد 
اضافه شده  و این موضوع نشانه ای مثبت از روند رو به رشد 

فعالیت های تجاری مبتنی بر تولید در قم است. 
 اسفندیار دریکوندی در گفت وگویی پیرامون این موضوع 
گفت: یکی از مهمترین اولویت های استان ، تنوع بخشی 
به محصولات صادراتی است که در همین رابطه اضافه شدن 
لوازم خانگی به سبد صادراتی صنعت قم از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است. وی افزود: طی سال های اخیر برای توسعه 
استان سرمایه گذاری های خوبی  در  لوازم خانگی  صنعت 
توسط بخش  خصوصی با حمایت های دولتی صورت گرفت و 
اکنون شرکت های صاحب نامی در این زمینه در شهرک های 
صنعتی قم مشغول فعالیت هستند که محصولات تولیدی 
آن ها برای مشتریان داخلی و خارجی شناخته شده است. 
وی ادامه داد: لیست کالاهای صادراتی استان در سه ماهه 
همچون  محصولاتی  می دهد،  نشان  سال جاری  نخست 

یخچال و ماشین لباسشویی از جمله کالاهایی بوده که از 
به کشورهای مختلف جهان صادر  طریق گمرکات استان 

شده است و این روند در حال گسترش است. 
دریکوندی گفت: سال گذشته با ثبت رکورد نزدیک به ۳۵۰ 
استان  این  اقتصادی  ظرفیت های  صادرات،  دلار  میلیون 
برای فعالیت های تجاری به خوبی نشان داده شد، امیدواریم 
امسال نیز صادرات استان روند رو به رشد خود را حفظ و 
تقویت کند. در سال ۱۴۰۱، ۳۴۷ میلیون و ۷۴۳ هزار و ۶۵۱ 

دلار کالا از طریق گمرکات استان به کشورهای مختلف جهان 
صادر شد که این رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن 
بیش از ۲۲ درصد رشد داشت و در نوع خود یک رکورد به شمار 
می آید؛ این میزان صادرات در قالب تعداد هشت  هزار و ۲۶۴ 
اظهارنامه و به وزن ۳۷۹ هزار و ۷۰۷ تُن انجام شده است که 
در این شاخص نیز صادرات استان در سال ۱۴۰۱ نسبت به 
مدت مشابه سال قبل از آن بیش از ۲۸ درصد رشد را نشان 

می دهد.

مدیرکل گمرکات استان قم:

اضافه شدن لوازم خانگی به سبد کالاهای صادراتی قم 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: دستگاه های اجرایی استان موظف هستند میزان اشتغال ایجاد شده 
در زیر مجموعه خود را بر اساس برنامه تعهد پیشنهادی در سامانه ملی رصد اشتغال کشور ثبت کنند. 

وحید وزیری راد در گفت وگویی پیرامون این موضوع  اظهارداشت: سال گذشته میزان تعهد پیشنهادی ایجاد اشتغال 
توسط دستگاه های اجرایی در قم، ۱۹ هزار و ۲۴۷ مورد بود که ۱۷ هزار و ۹۲۲ مورد آن در سامانه ثبت شد و این موضوع 

نشان از تحقق بیش از ۹۳ درصدی برنامه اشتغال استان داشت.
وی افزود: تعهد پیشنهادی ایجاد اشتغال توسط دستگاه های اجرایی در قم برای سال جاری نیز مبتنی بر فراهم کردن 
فرصت شغلی برای ۲۰ هزار و ۲۱۴ نفر به صورت مستقیم و پایدار است که تحقق این هدف بر اساس برنامه تدوین شده 

توسط ۲۹ دستگاه اجرایی فعال در استان دنبال خواهد شد.
وی ادامه داد: به منظور رصد مستمر وضعیت تحقق اهداف تعیین شده در این برنامه،  دستگاه های اجرایی استان موظف 
هستند هر مورد اشتغال ایجاد شده در مجموعه خود را در سامانه ملی رصد اشتغال ثبت کنند و ما به دلیل اهمیت موضوع 

در این خصوص مکاتبه های لازم را با مسئولان دستگاه های متولی انجام دادیم.
وزیری راد با اشاره به این که هرگونه تاخیر در ثبت اطلاعات اشتغال ایجاد شده در سامانه ملی رصد اشتغال توسط 
از همه دستگاه هایی که بر اساس  دستگاه های اجرایی موجب کاهش رتبه استان در این موضوع می شود، گفت: 
برنامه ریزی صورت گرفته، تعهد ایجاد اشتغال دارند می خواهیم هرچه سریع تر موارد اشتغالی را که از ابتدای سال تاکنون 

ایجاد کرده اند را در سامانه رصد ثبت نمایند.
وی افزود: استان قم به دلیل ظرفیت های مطلوب اقتصادی در بخش های مختلف همچون حوزه خدمات، گردشگری، 
صنعت و کشاورزی می تواند در ایجاد اشتغال و تحقق اهداف ترسیم شده در این زمینه در سطح کشور سرآمد باشد و ما به 

همین منظور از تمام ظرفیت های موجود استان استفاده می کنیم.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: حد توسعه شهرک صنعتی شکوهیه ۲ هزار هکتار است که بر این 
اساس در نهایت ۴۰۰ هکتار دیگر به ظرفیت یک هزار و ۶۰۰ هکتاری کنونی آن، اضافه می شود.

روح الله ابراهیمی در گفت وگویی اظهارداشت: در خصوص توسعه شهرک ها و نواحی صنعتی استان برنامه ریزی داریم و بر 
این اساس توسعه شهرک ها و نواحی صنعتی در قم حدی خواهد داشت که متناسب با آمایش سرزمین و زیرساخت ها موجود 

در استان مشخص شده است.
وی افزود: هدفگذاری ما این است که در شهرک  صنعتی شکوهیه تا ۲ هزار هکتار، در شهرک صنعتی محمود آباد تا یکهزار 
و ۵۰۰ هکتار، در شهرک صنعتی سلفچگان تا یکهزار هکتار، در شهرک  صنعتی الغدیر تا ۲ هزار هکتار و در سایر شهرک ها و 

نواحی صنعتی استان نیز تا حدود ۲۰۰ هکتار توسعه داشته باشیم.
وی با اشاره به این که مجموعه اراضی متعلق به شهرک ها و نواحی صنعتی استان در همین حد باقی می ماند،  ادامه داد: 
بر همین اساس تلاش  ما این است که در واگذاری زمین و انتخاب سرمایه گذار اولویت های تعیین شده و محدودیت های 
زیرساختی را که در استان قم با آن مواجه هستیم را لحاظ و به سمت استقرار صنایعی حرکت کنیم که علاوه بر بهره گیری از 

فناوری های روز، مصرف انرژی آن نیز در بخش  )آب، برق و گاز( حداقلی باشد.
ابراهیمی همچنین گفت: در سال ۱۴۰۱، ۱۳۸ هکتار از اراضی شهرک ها و نواحی صنعتی استان را در قالب ۴۲۱ قرارداد 
به متقاضیان در حوزه های مختلف واگذار کردیم که این میزان نسبت به سال ۱۴۰۰ از نظر تعداد قرارداد ۱۰۰ درصد و از حیث 

مساحت زمین ۲۰ درصد رشد داشت.
در بخش صنعت، قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، درودگران، فناوری 
اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هر کدام از آنها موقعیت ممتازی 

برای توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم اعلام کرد:

الزام دستگاه های اجرایی به ثبت موارد اشتغال در سامانه رصد 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

امکان توسعه ۴۰۰هکتاری شهرک شکوهیه وجود دارد

استاندار قم گفت: با اقدام هایی که طی یک سال اخیر در 
خصوص زیرساخت ها انجام شده، حرکت اشتغال و تولید در 

استان قم رو به رشد است.
سیدمحمدتقی شاهچراغی روز پنجشنبه در حاشیه بازدید 
از واحدهای صنعتی شهرک شکوهیه قم با اشاره به واحدهای 

صنعتی قم که در سطح ملی مشغول فعالیت هستند، افزود: 
شرایط تولید بحمدالله به گونه ای شده است که صنعتگران 
در پی گسترش و توسعه صنعت خود هستند و بسیاری از 

واحدهای راکد و نیمه راکد مجددا راه اندازی شده اند.
استاندار قم ابراز کرد: شهرک شکوهیه محدودیت زمین 

برای توسعه صنعت دارد و تامین برق و تسهیلات بانکی از 
جمله نیازمندی های واحدهای صنعتی این شهرک است.

وی تصریح کرد: اگر نظام بانکی در کشور با جهت گیری 
که جدیدا اتفاق افتاده همکاری نمایند و بانک های بخش 
خصوصی نیز وارد عمل شوند، مساله تسهیلات واحدهای 

صنعتی حل می شود.
پست ۲3۰ کیلو ولتی سیار در شهرک صنعتی 

شکوهیه راه اندازی می شود
شاهچراغی با اشاره به تسهیل روند امور صنایع استان قم 
و  سازمان ها  بین  همراهی ها  و  همکاری   الحمدلله  افزود: 
ادارات مربوطه و بانک ها با واحدهای صنعتی در قم بیشتر 
شده و اتفاقات خوبی رقم خورده است و طی یک ماه گذشته، 
استان قم در تامین سوخت و تایید سهمیه صمت، با توجه به 
رویه جدیدی که در دولت تعریف شده مشکلی نداشته است.

استاندار قم با اشاره به اینکه تلاش های بسیاری برای رفع 

مشکل نوسان برق در قم صورت گرفته است، اضافه کرد: 
کسری تولید برقی که وجود دارد، مساله ملی است و وزارت 
نیرو برای این موضوع در حال تلاش و پیگیری است و در 
حوزه صنایع در دو سال گذشته جدولی تنظیم شده و موارد 
قطعی برقی که هست، از قبل به واحدهای صنعتی اعلام 

شده است.
وی خاطرنشان کرد: توافقی نیز با وزارت نیرو و توانیر برای 
طرح توسعه شهرک شکوهیه انجام شده تا یک پست ۲۳۰ 

کیلو ولت سیار در این شهرک امسال مستقر شود.
در بخش صنعت، قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، 
درودگران،  محمودآباد،  سلفچگان،  نشر،  و  چاپ  الغدیر، 
فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی 
خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هر کدام از آنها 
موقعیت ممتازی برای توسعه صادرات، سرمایه گذاری، تولید 

و اشتغال دارد.

استاندار قم: 

اشتغال و تولید در استان قم رو به رشد است

مدیر فنی مهندسی حرم مطهر حضرت معصومه )س( با اشاره به کاهش ۱۱۰ 
کیلوواتی مصرف انرژی برق در ساعات اوج مصرف گفت: این آستان مقدس با به 
کارگیری دیزل ژنراتورهای خود از ۴۰۰ تا ۵۵۰ کیلووات برق تولید و در ساعات اوج 

مصرف به شبکه برق استان تزریق می کند.
مجید امیری اظهار کرد: مدیریت انرژی و ارائه دستورالعمل های صرفه جویی در 
مصرف برق و همچنین استفاده از دیزل ژنراتور در زمان پیک بار باعث کاهش مصرف 

برق در حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها شده است.
وی با بیان اینکه حرم مطهر جزو مجموعه هایی است که در مصرف انرژی در 
حد امکان صرفه جویی می کند، افزود: علیرغم خدمت رسانی ۲۴ ساعته حرم 
مطهر به زائرین و مجاورین و وجود محدودیت هایی در کاهش مصرف برق، یکی از 
سیاست های همیشگی آستان مقدس به ویژه در مدیریت فنی مهندسی، کاهش 
و بهینه سازی مصرف انرژی است تا افزون بر کمک به زیرساخت ها و همسویی با 
سیاست های کلان کشور، در رفع موانع و حل مشکلات مردم استان و شهر قم نیز 
سهیم باشد. مدیر فنی مهندسی حرم مطهر بانوی کرامت خاطرنشان کرد: در این 
خصوص جلساتی با نمایندگان شرکت توزیع برق استان برگزار شد و راهکارهایی 
جهت همکاری هرچه بیشتر آستان مقدس به منظور کاهش مصرف برق و همچنین 

همکاری متقابل مورد بررسی قرار گرفت .

وی با اشاره به اقداماتی که در حرم مطهر جهت کاهش مصرف برق در ساعات پیک 
بار صورت می گیرد گفت: با اجرای دستورالعمل مدیریت مصرف که توسط مدیریت 
فنی مهندسی به دیگر مدیریت های آستان ابلاغ و ارائه شده است شاهد کاهش 
مصرف ۵۰ کیلو واتی برق در این ساعات بوده ایم. امیری افزود: با خارج نمودن 
چیلر تراکمی ساختمان اداری آستان مقدس در میدان آستانه و استفاده از چیلرهای 
جذبی ضلع جنوبی حرم مطهر با مصرف برق کمتر، کاهش مصرف ۶۰ کیلو واتی 

برای تامین سرمایش این ساختمان میسر شده است. وی گفت: همچنین با استفاده 
از دیزل ژنراتورهای حرم مطهر در ساعات پیک بار حدود ۴۰۰ کیلو وات از برق مورد 
نیاز مجموعه تأمین می شود و در صورت امکان و در نظر گرفتن شرایط خاص، تامین 
برق توسط دیزلها تا حدود ۵۵۰ کیلو وات نیز میسر خواهد شد. مدیر فنی مهندسی 
حرم مطهر ادامه داد: در این راستا شرکت توزیع برق استان نیز نسبت به نصب کنتور 
جهت اندازه گیری و محاسبه میزان تولید انرژی توسط دیزل ژنراتورهای حرم مطهر 
به منظور تامین سوخت مورد نیاز و در نظر گرفتن طرح حای تشویقی کاهش مصرف 
و تولید برق ، اقدام کرده است. وی بیان کرد: همچنین از سال های گذشته تا کنون با 
جایگزین کردن لامپ ها و پرژکتورهای پرمصرف با تجهیزات فوق کم مصرف LED و 
استفاده از اینورتر جهت پمپ های آبرسانی و به کارگیری گسترده اتوماسیون صنعتی 
و ایجاد طرح های مختلف هوشمندسازی، جایگزین کردن کولرهای گازی گیت های 
ورودی حرم مطهر با کولرهای آبی و مدیریت مصرف مجدد این تجهیزات در فصل 
تابستان، خصوصا در ساعات پیک بار ، شاهد کاهش ۳۵۰ کیلوواتی مصرف برق 
بوده ایم. امیری گفت: امیدواریم با کاهش مصرف ۱۱۰ کیلو واتی و همچنین تامین 
برق مورد نیاز مجموعه توسط دیزل ژنراتور به میزان ۴۰۰ تا ۵۵۰ کیلو وات در ساعات 
پیک مصرف، کمک کوچکی در حد توان ، به کاهش بار شبکه توزیع برق و جلوگیری 

از قطع برق هم میهنان عزیر کرده باشیم.

مدیر فنی مهندسی حرم مطهر حضرت معصومه )س(  خبر داد؛

صرفه جویی ۱۱۰ کیلوواتی برق در حرم مطهر بانوی کرامت
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در مسابقات قهرمانی آسیا در در ملاکا مالزی ؛

مدال برنز آسیا بر گردن امیرکاراته قم

کاراته کار قمی موفق شد در مسابقات قهرمانی آسیا به جایگاه سوم و مدال برنز 
دست یابد.

براساس این گزارش ، نوزدهمین دوره مسابقات قهرمانی آسیا ۲۰۲۲ از صبح 
روزجمعه  در ملاکا مالزی آغاز شد که امیر مهدی زاده ملی پوش قمی وزن ۶۷- 
کاراته کشورمان با سه پیروزی و یک شکست مدال برنز مسابقات قهرمانی آسیا کاراته 

در سال ۲۰۲۳ را به دست آورد.
مهدی زاده در دور اول با نتیجه ۶ بر ۳ مقابل نولانبر کالیسبک از قرقیزستان را 
پشت سر گذاشت، اما در دور دوم با نتیجه ۶ بر ۵ مغلوب دیدار امیرعلی از قزاقستان 
شد و با راهیابی حریف قزاقستانی به فینال مهدی زاده راهی جدول شانس مجدد 

شد.
نماینده وزن ۶۷- آقایان کشورمان در دیدار شانس مجدد موفق شد با نتیجه ۲ 

بر صفر محمود دیفلاح از فلسطین را شکست دهد و راهی دیدار رده بندی شود.
مهدی زاده در دیدار رده بندی با نتیجه ۳ بر ۲ محمد التیبی از کویت را شکست 

داد و صاحب مدال برنز مسابقات قهرمانی آسیا ۲۰۲۳ شد.

تنها کشتی گیر قمی افتخار آفرین شد؛

ورزشکار قمی به مقام سومی کشتی آلیش 
کشور رسید

را  نوجوانان کشور  قهرمانی  آلیش  رقابت کشتی  برنز  کشتی گیر قمی مدال 
تصاحب کرد.

براساس این گزارش ،رقابت های کشتی آلیش قهرمانی نوجوانان کشور و انتخابی 
تیم ملی در حالی به مدت ۲ روز در شهرستان کلاله استان گلستان برگزار شد که 
مهدی حسن زاده تنها کشتی گیر قمی حاضر در مسابقات، موفق به کسب مدال 

با ارزش برنز شد.
این آلیش کار قمی پس از استراحت در دور اول، با پیروزی مقابل دوبنده پوشان 
سمنان و گلستان در دور دوم و سوم، به مرحله نیمه نهایی رسید و در این مرحله 

رقابت را به کشتی گیر خراسان رضوی واگذار کرد و به رده بندی رفت.
حسن زاده در دیدار رده بندی برابر کشتی گیر دیگری از شهر میزبان ۸ بر ۱ پیروز 
شد و به مدال برنز وزن ۵۵ کیلوگرم رقابت های آلیش قهرمانی نوجوانان کشور و 

انتخابی تیم ملی رسید.

عنوان سوم قمی ها در ترای اتلون 
قهرمانی کشور

در مسابقات مسابقات قهرمانی ترای اتلون ایران سوم قمی ها موفق به کسب 
عنوان سوم شدند.

مسابقات قهرمانی ترای اتلون ایران به میزبانی هیات آذربایجان شرقی برگزار شد 
و علیرضا محمدی در رده سنی بزرگسالان به همراه مهدی زلفی گل، امیرمحمد 
بهشتی نژاد و محمدستاری در رده سنی جوانان نمایندگان قم در این رقابت ها 
بودند. در پایان این مسابقات که روزچهارشنبه انجام شد، مقام سوم تیمی جوانان 
به نمایندگان قم رسید. محمدکاظم حججی رئیس هیات ترای اتلون استان قم به 
عنوان مسئول کمیته اجرایی این رقابت ها حضور داشت. همچنین جلال صفری و 

احمد عسگری نیز رقابت شرکت کنندگان را قضاوت کردند.

رئیس هیئت بدنسازی و پرورش اندام استان قم خبرداد؛

اعزام تیم فیتنس چلنج استان قم به 
مسابقات قهرمانی کشور

رئیس هیئت بدنسازی و پرورش اندام استان قم از اعزام ۸ بانوی ورزشکار به 
مسابقات فیتنس چلنج قهرمانی کشور خبر داد.

به گزارش ندای قم، مجید تلخابی در گفتگویی با اشاره به دغدغه هیئت استان در 
راستای توسعه ورزش در شأن بانوان اظهار کرد: هیئت پرورش اندام استان قم علی 
رغم آنکه حمایت های لازمه از آن صورت نگرفته است دومین اعزام ورزشکاران خود 

را جهت تحقق تقویم سالیانه رقم زد.
تلخابی ادامه داد: اعزام تیم بانوان قم در راستای رشد و توسعه ورزش های همسو 
با تلاش های  امیدواریم  و  بوده  استان  و مذهبی  اجتماعی  فرهنگی،  با شرایط 

ورزشکاران استان، در این ورزش بتوانیم جذب ورزشکاران را نیز داشته باشیم.
خانم طیبه خوشلحجه سرپرست تیم قم و داور دعوت شده به مسابقات می باشد 
و خانم ها زینب رضایی به عنوان مربی تیم، مرضیه ویلانی، مریم قربانی، فاطمه 
رنجبر، فرشته سادات طباطبایی، مرضیه اسلامی و لیلا عیسی خانی تیم قم را 

تشکیل خواهند داد.

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: ما هم دوست داریم و معتقدیم باید مسائل 
فرهنگی مورد توجه باشگاه بزرگی چون پرسپولیس باشد اما مشکلات مالی اجازه 

نمی دهد به این مسائل بپردازیم.
موتلفه  حزب  ورزش  کارگروه  اعضای  هفتگی  ،نشست  گزارش  این  براساس 
اسلامی با حضور رضا درویش مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی پرسپولیس در 
حوزه ورزش قهرمانی برگزار شد. در این نشست ابتدا محمدرضا تهرانی رییس 
کارگروه ورزش با اشاره به اهمیت و تاثیرگذاری ماه محرم بر مبارزات مردم ایران 

در طول تاریخ و تقارن آن با شکل گیری هیات های موتلفه اسلامی در سال ۴۲ 
که با نظر امام راحل شکل گرفت از نهضت عاشورا با عنوان الگوی مبارزات ملت 
های آزادیخواه یاد کرد. در ادامه جلسه، رضا درویش مدیرعامل باشگاه فرهنگی 
ورزشی پرسپولیس ضمن ارج نهادن بر دغدغه مندی و دقت نظر رییس و اعضای 
کارگروه ورزش حزب موتلفه اسلامی در خصوص مشکلات و مسائل مختلف ورزش 
اظهار داشت: مسائلی که اینجا و از سوی جمع کارشناسان مطرح شد قابل تعمق 
و مستلزم توجه است. به سهم خودم وظیفه دارم در حد توان جهت رفع این دغدغه 

ها که به واقع دغدغه های خود من هم هست تلاش کنم.  با این وجود به خاطر 
داشته باشیم که تیم بزرگ پرسپولیس تنها بخشی از فوتبال کشور است و طبیعتا 
مراجع دیگر هم در سیاستگذاری مبانی کلی فوتبال دخیل اند. همین که ما بتوانیم 
مسائل مالی و مشکلات مربوط به این بخش را مرتفع کنیم کار مهمی انجام داده 
ایم. وقتی ضرورت ایجاب می کند در مدت زمان کوتاه رقم قابل توجهی تهیه کنم 
قطعا فرصت برای پرداختن به مسائل دیگر پیدا نخواهد شد. بدیهی است بنده یا 
هر مدیر فوتبالی، اگر نتوانیم مسائل مالی را حل و فصل کنیم به ضعف مدیریت 

متهم خواهیم شد.
دیگر فرصت برای توجه به مسائل فرهنگی نمی ماند 

وی افزود: من هم موافقم که مبانی حقوقی مو به مو در باشگاه رعایت شود اما 
متاسفانه مشکلات اجازه نمی دهد تا فرصتی پیدا کنیم و به این موارد رسیدگی 
کنیم. وقتی آمدم باشگاه با انباشتی از بدهی مواجه شدم. شما هم جای من بودید 
ابتدا تلاش می کردید مشکلات مالی را مرتفع کنید. خوشبختانه در حال حاضر 
شرایطی فراهم شده که تقریبا مطالبات ما با بدهی ها برابر است. توجه داشته باشید 
وقتی ماشین تیمی که سه جام را برده توسط طلبکار توقیف می شود، من مسئول، 
چه باید بکنم؟ آیا می توانم دست روی دست بگذارم و تماشاگر باشم یا باید تلاش 
کنم و مشکلات را  مرتفع سازم. هنوز بدهی سال های گذشته باشگاه را می پردازم 
چرا که مسئولیت پذیرفته ام و باید تعهدات باشگاه را ادا کنم. ما باشگاه صنعتی 
نیستیم که مشکل مالی نداشته باشیم وقتی مشکل مالی داریم چاره ای نیست جز 
اینکه در مقام  مسئولیت پذیری به خاطر تعهدی که داریم شب و روز تلاش کنیم. 
باور کنید برخی شب ها خواب راحت ندارم چون اداره باشگاهی مانند پرسپولیس 

کار ساده نیست.
درویش در پایان تاکید کرد: ما هم دوست داریم و معتقدیم باید مسائل فرهنگی 
مورد توجه باشگاه بزرگی چون پرسپولیس باشد اما مشکلات اجازه نمی دهد به این 
مسائل بپردازیم. در واقع حاشیه ها بر ما حاکم هستند لذا باید مدام تلاش کنیم 
تا این حواشی به حداقل برسد. در هرحال ایده ها و نقطه نظرات اعضای محترم 
کارگروه قابل تعمق بود و اگر فرصتی فراهم شود حاضرم باردیگر و از نزدیک با شما 

بزرگواران به رایرنی و گفت و گو بپردازم.

رضا درویش: 

باشگاه پرسپولیس با انباشت بدهی روبرو است

به  گذراندن  وقت  برای  مدیران  از  بعضی  گفت:  ایران  فوتبال  تیم  پیشکسوت   
باشگاه ها می آیند و برای اینکه از اسم شان به نیکی یاد شود، بازیکن های خارجی و 

مربی  خارجی بی کیفیت جذب می کنند.
رسول کربکندی در گفت وگویی در مورد بسته شدن پنجره نقل وانتقالات استقلال و 
پرسپولیس اظهار داشت: مدیران باشگاه پرسپولیس و استقلال موقع بستن قرارداد 
باید به بودجه باشگاه های خود نگاه کنند. وقتی که باشگاه پول ندارد چرا قراردادهای 
سنگین می بندد؟ بعضی از مدیران برای وقت گذراندن به باشگاه ها آمدند و برای 
اینکه اسم شان به نیکی یاد شود، بازیکن های خارجی و مربی  خارجی آوردند و در آخر 
هم نتیجه ای نگرفتند. این کار باعث بسته شدن پنجره نقل وانتقالاتی تیم ها می شود.
وی افزود: بسته شدن پنجره نقل وانتقالات برای بار اول نیست. الان هر بازیکنی 
که دو روز مطالباتش عقب  می افتد، سریع به فیفا شکایت می کند و باعث بسته 
شدن دوباره پنجره نقل وانتقالاتی تیمش می شود. آخرش هم مدیران دو باشگاه 

عوض می شوند و هیچکس پاسخگو نیست که قرارداد چگونه بسته شده است. 
پرسپولیس و استقلال تیم های دولتی هستند و باید از لحاظ مالی پشتیبانی شوند. 
اگر نمی توانند حمایت کنند این دو باشگاه را خصوصی کنند چون با خصوصی سازی 
پرسپولیس و استقلال قطعا پیشرفت خواهند کرد. پیشکسوت فوتبال ایران درباره 
ادعای حرف شنوی مدیران باشگاه ها از دلالان، اضافه کرد: به نظر من وقتی که 
مدیران می آیند و برای بقای خودشان دست به هر کاری می زنند و از دلال ها و مافیا 
کمک می گیرند، اتفاقات بدی می افتد. دلالان فوتبال ایران را خراب کردند. بازیکنانی 
را به تیم ها معرفی می کنند که در حد تیم های بزرگ نیستند. واقعا این مدیران دلسوز 

فوتبال نیستند و فقط برای منافع خودشان هر کاری می کنند.
قرارداد بازیکن با یک اخم چندبرابر می شود 

وی افزود: جدیدا هم قانون سقف بودجه آمده که متاسفانه هیچ کدام از تیم های 
بزرگ رعایت نمی کنند و واقعا دلیلش را نمی دانم! به نظر من کسانی که این قانون 

را وضع کردند، باید نظارت کنند چرا بازیکنی که تا دیروز ۲ میلیارد قرارداد داشت، 
الان ۳۰ میلیارد قرارداد جدید بسته است. چه کسی نظارت می کند؟ الان به ازای 
هر بازیکنی که به تیمی می رود، دلال ها هم درصد زیادی پول می گیرند و واقعا جای 

تاسف دارد که دلالان و مافیا بر فوتبال کشورمان حاکم هستند.
مربی اسبق فوتبال ایران درباره قراردادهای عجیب و غریب با بازیکنان ایرانی، 
توضیح داد:وقتی که هیچ کدام از باشگاه های لیگ ایران درآمد آنچنانی ندارند، چرا 
قراردادهای سنگین با بازیکن می بندند؟ سطح فنی بازیکنانی که در لیگ ایران بازی 
می کنند، با ارقامی که دریافت می کنند، همخوانی ندارد. دلال هم در فوتبال هم در 
قراردادهای بازیکنان نقش دارد؛ مثلا یک بازیکن ۲ میلیارد قرارداد دارد ولی با یک روز 
نیامدن سر تمرین قراردادش چندبرابر می شود. متاسفانه هیچ قانونی وجود ندارد. 
در اروپا چنین چیزی رخ نمی دهد و مدیران باشگاه های اروپایی ۱۰۰درصد براساس 

کیفیت با بازیکن قرارداد می بندند.

رسول کربکندی:
 بعضی مدیران برای وقت گذراندن می آیند

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه ۶ دادگاه خانواده شهرستان قم که در شعبه ۸ 
اجرای احکام خانواده قم به شماره ۸/۱۴۰۲ج/۷۰ ثبت گردیده له سمانه فتاحی 
دولت آبادی علیه سعید فتاحی دولت آبادی محکوم علیه محکوم است به پرداخت 
۱۲۴ عدد سکه طلای تمام بهار آزادی و ۱۱۴ مثقال طلا ساخته شده ۱۸ عیار 
و مبلغ ۳/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال بابت ارزش دو دانگ یک واحد مسکونی در حق 
محکوم له و نیم عشر اجرایی در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال بدهی 
محکوم علیه خط همراه به شماره ۰۹۱۳۳۶۷۹۹۰۵ به مبلغ ۵/۰۰۰/۰۰۰ریال 
توقیف نموده که کارشناس ارزیابی نموده است و مقرر گردید موارد فوق الذکر در 
تاریخ ۱۴۰۲/۵/۲۵ ساعت ۱۱/۳۰ الی ۱۱/۴۵ صبح به آدرس  قم ، خ ساحلی 
، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده 
از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده 
را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد 
مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ 
کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. 
)شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های بانکی 

عضو شتاب که به نام خود شخص باشد همراه داشته باشند( ضمنا دادورز اجرا می 
تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این صورت برنده مزایده باید ده 
درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر 
مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در موعد مقرر 
بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد 
شد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. جهت 

اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – ساعدی نیا

-------------------------------------------------------
آگهی مزایده اموال منقول نوبت دوم 

از شعبه ۹ حقوقی شورای حل اختلاف قم که در  به موجب اجراییه صادره 
شعبه ۴ اجرای احکام شورای قم به شماره ۴/۹۸ج/۲۰۳۲ ثبت گردیده له علی 
عباس سالار اکبری علیه مهدی بی غم محکوم علیه محکوم است به پرداخت 
۵۷۶/۴۱۵/۹۱۳ریال در حق محکوم له و نیم عشر اجرایی ۲۸/۴۰۵/۷۹۵ریال 
در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال بدهی محکوم علیه خط همراه به شماره 
۰۹۱۲۶۰۸۲۲۸۴ به مبلغ ۱۸۰/۰۰۰/۰۰۰ریال و شماره ۰۹۱۲۸۰۹۸۴۶۰ به 

مبلغ ۱۵۰/۰۰۰/۰۰۰ریال توقیف نموده که کارشناس ارزیابی نموده است و مقرر 
گردید موارد فوق الذکر در تاریخ ۱۴۰۲/۵/۲۴ ساعت ۱۱/۳۰ الی ۱۱/۴۵ صبح 
به آدرس  قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای 
احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که 
قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با 
هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت 
نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 
دهند واگذار می گردد. )شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در 
یکی از کارت های بانکی عضو شتاب که به نام خود شخص باشد همراه داشته 
باشند( ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این 
صورت برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت 
اجرا تسلیم نماید. حداکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که 
برنده مزایده در موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه مزایده به 
نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج 

می گردد. جهت اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – ساعدی نیا

مدیرکل دفترهماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با بیان اینکه صاحبان صنعت حمایت بیشتری از ورزش استان داشته 
باشند گفت: واحدهای صنعتی که به حوزه ورزش ورود کنند مجموعه مدیریت قم نگاه ویژه تری نسبت به آن ها خواهد داشت. 
عباس شیر محمدی درگفت وگویی اظهار کرد: واقعیت این است که استاندار قم نگاه مثبتی به حوزه ورزش به ویژه ورزش 
قهرمانی دارد و طی این مدت گام های مثبتی در این حوزه برداشته است، در دیدار با روسای هیات های ورزشی مسائل خوبی 

رد و بدل شد و مسئولان ورزش قم نسبت به آینده امیدوارتر شدند.
وی افزود: در جلسه اخیر استاندار در راستای حل مشکلات و دغدغه های اقتصادی ورزش قم پیشنهاد تشکیل کمیته 

اقتصادی با مسئولیت دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم را داد.
شیرمحمدی تصریح کرد: کمیته اقتصادی ورزش قم با حضور اعضای اتاق بازرگانی و فعالان حوزه تولید و صنعت، مشاوران 
ورزشی در استان تشکیل خواهد شد، مسئله ای که باید مورد توجه قرار بگیرد این است که باید شاهد حمایت صنعت از ورزش 

قهرمانی باشیم.
وی گفت:  ورزش یکی از ظرفیت های خوبی است که اگربه آن توجه شود می تواند از بروز بسیاری از مشکلات فرهنگی، 

اجتماعی و سلامت جلوگیری کند. توسعه ورزش در استان می تواند در بحث کاهش آسیب های اجتماعی موثر باشد.
وی در ادامه گفت: هیات های ورزشی اگر به دنبال توسعه هستند باید یک برنامه چهار ساله پویا و هدفمند در راستای 
برنامه های خود آماده کنند، مسئولین هیات ها درصورتی که برنامه ریزی مناسبی داشته باشند ما در مدیریت استان آمادگی 

این را داریم ارتباط صنعت با ورزش را افزایش دهیم.
نگاه ویژه مدیریت استان قم به صنایع حامی ورزش

شیرمحمدی تاکید کرد: در مقابل واحدهای صنعتی نیز باتوجه به مسئولیت اجتماعی که دارند باید نسبت به توسعه ورزش 
اهتمام بیشتری داشته باشند، این نوید را به صاحبان صنعت می دهم درصورتی که از ورزش حمایت کنند ما نیز در مدیریت 

استان نهایت تعامل و نسبت به آن ها نگاه ویژه تری خواهیم داشت.
وی گفت: طی روزهای اخیر جلسات مشترک خوبی با صاحبان صنعت و مسئولین هیات های ورزشی قم داشته ایم، 

خبرهای خوبی از خروجی این جلسات در روزهای آینده به استحضار خانواده بزرگ ورزش قم خواهد رسید.
وی در پایان بیان کرد: اقدامات ما در این عرصه پیرو تصمیمات و نگاه مثبت استاندار قم به این حوزه است، ما برای حمایت 

و توسعه ورزش در استان پای کار هستیم تا شاهد افتخارآفرینی ورزشکاران عزیزمان در آوردگاه های ملی و فراملی باشیم.
در بخش صنعت، قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، درودگران، فناوری 
اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هر کدام از آن ها موقعیت 

ممتازی برای توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارند.

مدیرکل دفترهماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

حمایت صاحبان صنعت از ورزش استان افزایش یابد

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: اینکه مدیری به 
سرمربی می گوید پنجم هم شوید مشکلی ندارد یعنی چه؟ 
یکی از این هواداران من هستم و می گویم توقع من این است 

که استقلال در این فصل جام بگیرد.
در  استقلال  فوتبال  تیم  پیشکسوت  رشیدی  منصور 
مناسب  استقلال  برای  شرایط  داشت:  اظهار  گفت وگویی 
نیست. استقلال در یک سال اخیر با حواشی زیادی روبه رو 
بوده است. اینکه در طول ۱۲ ماه چهار مدیر عوض شود، در 

دنیا بی سابقه است و باید در کتاب گینس ثبت شود.
سال   ۵۰ که  پیشکسوت  یک  عنوان  به  من  افزود:  وی 
سابقه استقلالی بودن دارم، هنوز آدرس باشگاه استقلال را 

نمی دانم! این یک فاجعه است. کسی سراغی از من و دیگر 
پیشکسوت ها نمی گیرد. پیشکسوت ها به دنبال پست و مقام و 
پول نیستند بلکه می خواهند به آنها احترام گذاشته و قدرشان 

دانسته شود.
نکونام در بدترین شرایط هدایت استقلال را برعهده گرفت 

با  من  قرارداد  اولین  کرد:  اضافه  استقلال  پیشکسوت 
استقلال سه هزار تومان بود. ماهی ۲۰۰ تومان هم حقوق 
 ۲۰ قرارداد  دهم  درجه  بازیکن  یک  الان  اما  می گرفتم. 
میلیاردی می بندد. وقتی مبلغ قراردادهای بازیکنان را دیدم از 
تعجب خشکم زد. متاسفانه بازیکنانی این قدر پول می گیرند 

که حقشان نیست!

هدایت  شرایط  بدترین  در  نکونام  جواد  افزود:  رشیدی 
استقلال را برعهده گرفت. استقلال در سال ها از ابتدا تاکنون 
این قدر با مشکل روبه رو نبوده و همه مشکلات تیم یک جا 

جمع شده است.
وی گفت: چند هفته دیگر لیگ برتر شروع می شود اما 
استقلال هنوز تیم خود را نبسته است. تیم با نفرات کامل 
تمرین نمی کند و به طور حتم این روند تبعاتی را به همراه 

خواهد داشت.
استقلال  کرد:  اضافه  همچنین  استقلال  اسبق  بازیکن 
هوادار دارد، هواداران فقط به دنبال این هستند که این تیم 
به مقام قهرمانی برسد. آنها جام می خواهند. یکی از این 

هواداران من هستم و می گویم دوست دارم تیم محبوبم موفق 
باشد و چیزی جز این نمی خواهم. سطح تیمی که عنوان 
پرافتخارترین تیم ایرانی قاره کهن را یدک می کشد، نباید با 

این حرفها پایین آورد.

منصوررشیدی: 

هوادار از استقلال قهرمانی می خواهد نه پنجمی!
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سعیدی نماینده مردم چابهار:

دست های بیرونی برای ایجاد نارضایتی 
برنامه ریزی می کنند 

نماینده مردم چابهار در مجلس گفت: رویه حضرت آقا را مشاهده کردید که 
ایشان به نمایشگاه کتاب رفتند و با یک دختری که شاید حجابش از نظر خیلی ها 
ایراد دارد صحبت کردند؛ ما باید منش ایشان و شهید سلیمانی را ببینیم و الگو قرار 
دهیم، به ویژه در این برهه از زمان که کاملا مشخص است دست های بیرونی به 
منظور ایجاد نارضایتی در کارند و دارند برنامه ریزی می کنند که با این روش ها بین 

نظام و مردم فاصله ایجاد کنند، چرا ما باید در پازل دشمن قرار بگیریم؟ 
در  اسلامی  شورای  مجلس  در  چابهار  مردم  نماینده  سعیدی  معین الدین 
گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درخصوص بازگشت گشت های ارشاد به خیابان ها 
گفت: این روش ها تاکنون چه خروجی برای جامعه ما داشته است؟ اگر شرایط 
فرهنگی به زعم ما مناسب نیست، اگر معتقدیم که قاطبه مساجد ما بسته است، 
علتش چیست؟ این روش ها که همیشه بوده و ما این شرایط را همیشه داشتیم، 

خروجی اش کجا بوده؟
این  چراکه  روش ها،  این  در  بازنگری  به  بازگردیم  باید  پس  کرد:  تاکید  وی 
شیوه ها هرگز منجر به دین دار کردن مردم نشدند بلکه باعث زده شدن مردم از 
دین شده اند، این یک واقعیت است. نهادهایی که اعتبارات میلیاردی دارند در 
بحث مباحث فرهنگی و تبیین فلسفه حجاب و عفاف آن ها کجا هستند؟ چه کار 

کردند؟ از بیت المال به این ها پول دادیم و نتیجه اش چیست؟
نماینده مردم چابهار در مجلس ادامه داد: از سوی دیگر ما مشکلات و مباحث 
خیلی مهمتری داریم، نظام بانکداری ما واقعا یکی از ربوی ترین بانکداری های 
دنیاست چرا آنجا این اندازه حساسیت نداریم، عرش الهی با فساد چندهزار 

میلیارد تومانی بیشتر می لرزد تا مشخص شدن موی چند دختر.
وی تصریح کرد: من هم مثل هر ایرانی مسلمانی معتقدم باید فضای جامعه، 
و  باشد، من هم معتقدم که کشف حجاب یک حرام شرعی  فضای اسلامی 
سیاسی است ولی حساسیت های ما نسبت به مسائلی مانند زباله گردی کودکان، 
مثل قبرخوابی و مشکلات عدیده ای که در حوزه فساد مسئولین داریم، در 
دورویی ها یا در بحث ربا که حکم محاربه با خدا را دارد هم آیا همین قدر است؟ من 

معتقدم اگر این روش ها جواب می داد تا الان جواب داده بود.
سعیدی در ادامه با اشاره به برخی اظهارنظرهای مطرح شده از سوی برخی 
اشخاص، اظهار داشت: از سوی دیگر برخی افراد صحبت هایی را مطرح می کنند 
که گاها آدم احساس می کند که انگار در پازل دشمن دارند حرکت می کنند. 
می گوید که خانم بی حجاب بی صاحب است. تو چه حقی داری که در مورد بانوان 
این سرزمین اینطور حرف می زنی؟ این روش ها جز گریزان کردن مردم از دین چه 
عایدی داشته است؟ لذا بنده معتقدم به جای اینکه بیاییم با این روش ها سعی 
کنیم مردم را به زور محجبه کنیم، برویم در سیاست های فرهنگی خودمان بازنگری 

کنیم.
نماینده مردم چابهار در واکنش به این مساله که رهبری تاکید کردند که »دشمن 
دارد با طراحی روی این مساله کار می کند و ما هم باید با طراحی پاسخ بدهیم و کار 
کنیم«، گفت: بله کاملا همینطور است، شما رویه حضرت آقا را مشاهده کردید که 
ایشان به نمایشگاه کتاب رفتند و با یک دختری که شاید حجابش از نظر خیلی ها 
ایراد دارد صحبت کردند؛ ما باید منش ایشان و شهید سلیمانی را ببینیم و الگو قرار 
دهیم، به ویژه در این برهه از زمان که کاملا مشخص است دست های بیرونی به 
منظور ایجاد نارضایتی در کارند و دارند برنامه ریزی می کنند که با این روش ها بین 

نظام و مردم فاصله ایجاد کنند، چرا ما باید در پازل دشمن قرار بگیریم؟
سعیدی تصریح کرد: من معتقدم کسانی که با این روش ها می خواهند موجب 
اعتلای فلسفه حجاب و عفاف شوند از اساس دارند راه را اشتباه می روند، مضاف 
بر اینکه ابدا اینگونه نیست که حجاب مترادف با عفاف باشد، این دوگانه به نظر 

من از اساس اشکال دارد.
 

شریعتی استاندار پیشین خوزستان:

رقابت هم تراز سلایق مختلف در پرشور 
شدن انتخابات نقش دارد

حضور  از  عالی  شورای  نگهبان،  شورای  گفت:  خوزستان  پیشین  استاندار 
مجتهدین است و خودشان متوجه این امر هستند که باید بیشترین برداشت را 
از فرمایش رهبری در مورد تعبیر جفا در حق برخی داوطلبان داشته باشند. آنها 
خطاب این تعبیر بودند و باید خودشان بروند بیشتر تحقیق کنند که چه چیزی 

باعث شد در آن مسئله خاص، رهبری این موضوع را مطرح کردند 
غلامرضا شریعتی استاندار پیشین خوزستان در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این 
سوال که با توجه به زمان باقی مانده تا انتخابات، چه شرایطی لازم است تا فرصت 
حضور همه سلایق سیاسی در انتخابات فراهم شده و تعابیر رهبری درباره برگزاری 
انتخابات نیز برآورده شود، گفت: هنوز تا انتخابات فرصت زیاد است اما همان طور 
که اشاره شد، اگر انتخابات به شکلی باشد که همه سلایق در آن حضور داشته 
باشند و از آن سلایق نیروهایی در صحنه باشند که قدرت رقابت باشد، نه اینکه از 
یک سلیقه نیروهای درجه یک باشند و از یک سلیقه دیگر نیروهای دسته سوم و 
چهارم باشند، آن زمان می شود گفت که در انتخابات از همه سلایق حاضر هستند 

اما فرصت رقابت به صورت عادلانه نیست.
وی افزود: اگر به شکلی مدیریت و سیاست گذاری شود که سلایق مختلف 
معتقد به نظام و جمهوری اسلامی، هم تراز با هم  بتوانند در یک رقابت آزاد و 
عادلانه شرکت کنند، فکر می کنم در پرشور شدن انتخابات نقش دارد. ضمن آنکه 
اقدامات دولت درباره بحث های معیشتی هم می تواند در رضایت مندی هرچه 
بیشتر توده مردم نقش ایفا کند تا زمینه برای حضور پرشور در انتخابات مهیا شود. 

امیدواریم در انتخابات جفا نشود و ظلمی هم صورت نگیرد 
شریعتی در پاسخ به این سوال که رهبری در انتخابات گذشته از تعبیر جفا در 
حق برخی کاندیداها استفاده کردند. وظیفه شورای نگهبان درباره این موضوع 
تا چه اندازه حائز اهمیت است تا بار دیگر شاهد این جفا نباشیم، گفت:  من در 
جایگاهی نیستم که وظیفه شورای نگهبان را تعیین کنم. شورای نگهبان، شورای 
عالی از حضور مجتهدین است و خودشان متوجه این امر هستند که باید بیشترین 
برداشت را از فرمایش رهبری داشته باشند. آنها خطاب این تعبیر بودند و باید 
خودشان بروند بیشتر تحقیق کنند که چه چیزی باعث شد در آن مسئله خاص، 

رهبری این موضوع را مطرح کردند. 
وی افزود: وقتی رهبری گفتند جفا شد، یعنی ممکن است به برخی نیز ظلم 
شده باشد اما نسبت به عده ای جفا شد این خیلی بالاتر است. بنابراین امیدواریم 
در انتخابات جفا نشود و ظلمی هم صورت نگیرد. لذا همین که اعلام شد یک 
پیش ثبت نامی هم صورت بگیرد شاید به این موضوع کمک کند تا فرصت 
بیشتری برای تحقیق و بررسی داشته باشند و تلاش شود تا آنجایی که امکان 
دارد به افراد مختلف ظلم نشود. باید مراقبت ها بیشتر شود و حب و بغض ها در 

رسیدگی ها نقش نداشته باشد تا این امر منجر به برگزاری انتخابات پرشور شود. 
این فعال سیاسی در پاسخ به این سوال که آیا خودتان در انتخابات شرکت 

می کنید، گفت: در این خصوص قصدی ندارم.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: پلیس باید آسایش 
را برای جامعه به وجود بیاورد. اینگونه رفتارها، برخوردها، 
تصمیم گیری ها و عمل کردن ها امنیت آفرین نیست. این 
خیلی بد است پلیسی که باید حافظ امنیت مردم و آسایش 
مردم باشد به گونه  دیگری عمل می کند که در تقابل با مردم 

قرار می گیرد.
اشرف بروجردی فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو 
با ایلنا، در پاسخ به این سوال که سال گذشته دادستان کل 
نحوه  به  اعتراض  و  اعتراضات سال گذشته  از  بعد  کشور، 
فعالیت گشت ارشاد، اعلام کردند گشت ارشاد تعطیل شده و 
از همان جایی که راه اندازی شد، از همان جا هم تعطیل شد. 
اما در روزهای گذشته به صورت رسمی از سوی سخنگوی 
فراجا اعلام شد که گشت ارشاد فعالیت خود را از سر گرفته 
تحلیل شما درباره راه اندازی مجدد گشت ارشاد چیست؟ 
گفت: طبیعتا نتیجه مثبت نخواهند گرفت و این امر واضحی 
است. وقتی تقابل صورت بگیرد نتیجه آن تعارض، درگیری 
و رفتارهای خشن می شود.در برهه ای انقلاب صورت گرفت 
و در حال حاضر باید ثباتی در این نظام شکل بگیرد و این 
ثبات برای آن است تا هر چیزی بتواند در جایگاه خودش 

قرار بگیرد.
وی افزود: اگر گشت ارشاد قرار است دوباره به خیابان ها 
برگردد، جز تعارض با مردم و رودررو کردن اجزای این جامعه با 
همدیگر، اتفاق دیگری رخ نخواهد داد. زیرا گشت ارشادی ها 
هم افراد این جامعه هستند و این رفتار باعث قوت پیدا کردن 
این تقابل می شود. نمی دانم چطور می توان کاری کرد که 
آقایان درک درستی از واقعیت جامعه و اجتماع داشته باشند 
و بدانند با کدام مردم سروکار دارند و این کار جز تعارض و 
برخورد نتیجه دیگری نخواهد داشت و مردم را مستأصل 

می کند.
گشت ارشاد قطعا جامعه را تحریک می کند 

این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه گشت ارشاد 
قطعا جامعه را تحریک می کند، مدعی شد: به نظرم بعضی 
از مدیران از جای دیگری هدایت می شوند؛ منظور از جای 
دیگری که می گویم، بیشتر بیرون از مرزها است و کسانی 
هستند که خودشان را به اسم انقلابی جا می زنند و اخیرا 
حساس  و  مختلف  جاهای  در  نفر  چندین  که  دیدیم  هم 
بودند و جاسوس از آب درآمدند. این همان تفکری است که 
می خواهد مردم را مقابل حاکمیت قرار دهد که این چنین 

اراده و تصمیمی گرفته می شود.

وی ادامه داد: این مردم نمی خواهند به این شکل زندگی 
کنند. شما خودتان بدانید، امام هم به شما گفتند کسانی 
که در این کشور زندگی می کنند، خودشان باید تصمیم گیر 
باشند و امروز مردم می خواهند در انتخاب نوع پوشش آزاد 
باشند. این آزادی به تدریج و آرام آرام به جامعه تفهیم می کند 
که حدود و عرف اجتماعی را رعایت کرده و حریمی برای تفکر 
حاکم بر مردم رعایت شود. این روند به مرور درست می شود. 
چرا با تقابل، چرا با درگیری، چرا با نزاع و چرا مردم را به این 

سمت سوق می دهند؟
بروجردی گفت: مردم خسته هستند. به مردم می گویند 
مسکن تان را تأمین می کنیم، بعد به مردم می گویند خودشان 
بلد  امکانات داشتند، خودشان  اگر  بروند مسکن بسازند. 
بودند. گفتند شغل ایجاد می کنیم و بعد می گویند دو میلیون 
وام می دهیم تا شغل ایجاد کنید. این روش ها نتیجه بخش و 
ثمربخش نیست. یکی  از آن روش ها همین گشت ارشاد است 
که نتیجه  آن به درگیری در جامعه منجر شد و چقدر افراد 
کشته شده و چقدر آسیب به لحاظ روحی و روانی و جسمی 

وارد شد. 
وی تصریح کرد: اگر شما بخواهید سرپا بایستید و ثبات 
داشته باشید، اگر قرار باشد که حاکمیت به ثمر بنشیند؛ اگر 
قرار بر این است تا حاکمیت بتواند اعمال حاکمیت کند، باید 
با مردم تعامل کند. این تعامل، شیوه ای نیست که بخواهد با 
گشت ارشاد درست شود. مدام بر حاکمیت یکدست تاکید 
کردند. سرانجام شما به حاکمیت یکدست رسیدید اما نتیجه  
این رفتار، درگیری، اختلاف، خشونت و امثال اینها خواهد 

بود و این نتیجه آسیبی به کل حاکمیت و نظام می زند.
می خواهند مردم را مقابل حاکمیت قرار دهند 

بروجردی در پاسخ به این سوال که سال گذشته در دیداری 
که مادران با رهبری داشتند، رهبری تاکید کردند که  آن زن 
شل حجاب هم جزیی از این نام و کشور است و باید احترام 
آیا در  توصیه ای که رهبری داشتند،  با  نیز حفظ شود.  او 
نحوه برخورد گشت ارشاد با زنان بی حجاب این موضوع نیز 
این  لحاظ خواهد شد؟  گفت: نمی دانم واقعا تصمیم گیر 
موضوع چه کسی است. آیا افراد خاصی هستند؟بی ثباتی 
در تصمیم گیری ها و بی ثباتی در عملکردها کاملا مشهود 
است. هرکسی برای خودش کار خودش را می کند. رهبری 
یک چیزی می گویند، اما دیگران هم کار خودشان را می کنند 

و این راه به ناکجا بردن است.
وی افزود: به نظر من پشت این موضوع، دست های پنهان 

جاسوسی است و به این راحتی هم نمی توان گفت این موارد 
از سر دلسوزی یا از سر تعهد به اسلام است. اصلا اینطور 
نیست. به نظر من اگر کسی دلش برای اسلام بسوزد، این 
رفتارها را کنار می گذارد و به صدر اسلام توجه می کند. آن 
رفتاری که ائمه و پیامبر ما داشتند را شاخصه عملکرد خود 

قرار می دهد تا بتواند جامعه را به نجات برساند.
ماه های گذشته  در  که  این سوال  به  پاسخ  در  بروجردی 
دولت و قوه قضاییه اقدام به تدوین لایحه حجاب و عفاف 
کردند که این موضوع همچنان میان دو قوه مورد بحث است 
و بعد از ارسال لایحه به مجلس، آقای قالیباف هم این لایحه 
را تصویب نکردند و بارها اعلام کردند این موضوع نیازمند 
عدم  اهمیت  شما  نظر  به  است  دقیق  کارشناسی  بحث 
تصویب این لایحه و اجرایی شدن گشت ارشاد تا چه اندازه 
است، گفت: در ارتباط با تصمیماتی که قوه قضائیه گرفت، در 
مصاحبه ای گفتم، وقتی آقای اژه ای تشریف آوردند گفتند که 
می خواهم دستورات رهبری را اجرا کرده، با مردم تعامل کرده 
و قوه قضائیه را اصلاح کنم. حکم صادر می شود که طرف 
برود غسالخانه تا مرده بشورد؟نمی فهمم چرا آنقدر مسئولین 
در امور شخصی جامعه مداخله می کنند؟قوه قضائیه باید در 
صدور احکام هوشیار باشد یا باید کسی به آن ها بگوید این چه 
مجازاتی است که شما اعمال می کنید؟ مجازات می کنید که 
فرد ارتباطی در فضای مجازی نداشته باشد! آیا این مجازات 
است؟ متهم را به زندان بفرستید راحت تر است حداقل با 

چهار نفر گفت وگو می کند. من از این روش ها و رفتارهای 
غلط سردرنمی آورم که این موضوع خلاف قوانین و مقررات 

و هم آسیب رسان به مردم است.
وی افزود: شما می گویید مجلس هم نتوانسته این موضوع 
حجاب را جمع کرده و تبدیل به قانون کند. برای آنکه شاید 
حداقل دو نفر در آنجا بوده که توانسته به این نتیجه برسد که 
الان وقت وضع قانون عجولانه نیست و مردم آسیب می بینند. 
قوه مقننه درباره مسأله حجاب تصمیم درستی گرفته که گفته 
فعلا تصویب نشود. این موضوع نشان دهنده این است که 
فکر می کنند اگر این مسأله را مطرح کنند، باعث می شود یک 
عده موافق و یک عده دیگر مخالف باشند و اسباب دلخوری 
و آزار مردم را فراهم خواهد کرد.حداقل تصویب نکردن این 
قانون، گام مثبتی بود و امیدوار هستم روزی برسد که سر 

مسئولین به سنگ بخورد تا شاید بفهمند چه می کنند.
بروجردی در واکنش به اظهارات سخنگوی فراجا که از لزوم 
برخورد در مواجهه با بی حجابی صحبت کرده بود، گفت: 
پلیس حافظ امنیت جامعه و مردم است. پلیس باید آسایش 
را برای جامعه به وجود بیاورد. اینگونه رفتارها، برخوردها، 
تصمیم گیری ها و عمل کردن ها امنیت آفرین نیست. این 
خیلی بد است پلیسی که باید حافظ امنیت مردم و آسایش 
مردم باشد به گونه  دیگری عمل می کند که در تقابل با مردم 
قرار می گیرد. تاریخ برای ما همه این موارد را نقل کرده و نتایج 

همه موضوعات را دیدیم.

اشرف بروجردی:

گشت ارشاد شیوه تعامل درست با مردم نیست

یک استاد جغرافیای سیاسی دانشگاه می گوید: امروز شرایط چین متفاوت از 
روسیه است و بسیاری از مشکلات روسیه را ندارد وقتی چین در چنین موقعیتی 
مساله تمامیت ارضی ایران را به چالش می کشد نشان می دهد که سیاست خارجی 
ما در اولویت بندی خود دچار اشتباه استراتژیک فاحشی شده است. ایران روسیه 
را به عنوان شریک راهبردی خود معرفی می کند ولی روسیه مطلقا چنین نگاهی 
ندارد. روسیه به این برداشت ما باور ندارد. این مساله بسیار مهم است. ایران این 
نسخه و این برداشت را نسبت به بسیاری از کشور های عربی و کشور های دنیا دارد. 
ما به بازبینی اساسی در نوع نگاه در حوزه سیاست خارجی و منافع ملی نیاز داریم.
ایران باید مبتنی بر شرایط زمانی و مکانی تعریفی جدید از کد های ژئوپولتیکی خود 

داشته باشد تا دچار چنین مشکلاتی در سیاست خارجی نشود.
سال های زیادی است که از جهان دو قطبی فاصله گرفته ایم 

دکتر سیدعطا تقوی اصل در گفت وگو با شفقنا در پاسخ به این سوال که حمایت 
روسیه از ادعای امارات مبنی بر حاکمیت جزایر ایرانی، در داخل کشور واکنش 
برانگیز شده است. همچنین گمان می شد بعد از توافق بین ایران و عربستان 
اختلافات میان کشور های عربی حاشیه خلیج فارس و ایران کمتر شود چه 
تحلیلی می توان از اتفاقات اخیر داشت؟ اظهار داشت: ما رفتار روسیه را با قاعده 
منافع ملی خودمان تعریف می کنیم که این اشتباه است. باید رفتار روسیه را در 
چهارچوب قاعده منافع ملی روسیه بررسی کنیم. اگر بتوانیم این تفاوت را قائل 
بشیم من به عنوان یک کنشگر ایراد چندانی به رفتار روسیه نمی گیرم! زیرا روسیه 
در قاعده به روز شده نظام بین الملل بازی می کند ولی ما و بسیاری از تصمیم 
گیران ما در نگاه به روسیه مبتنی بر شرایط دوران دو قطبی جنگ سرد هستیم. 
روسیه را در مقابل امریکا می بینند و تقویت و یا اقتدار روسیه را ضربه به استکبار 
می دانند ولی سال های زیادی است که از جهان دو قطبی فاصله گرفته ایم و 
امروز روسیه تنها یک قدرت نظامی برتر است و ظرفیت های هسته ای دارد که 
می تواند جهان را چند بار نابود کند. آمریکا و غرب برای اینکه اجازه ندهند روس 
ها از ظرفیت هسته ای بر علیه دنیا استفاده کنند این کشور را در سیبل هدف 

خود قرار داده اند.
از نظر روس ها وزن ژئوپولتیکی ایران برای منافع ملی روسیه از وزن 

اعراب کمتر است
وی افزود: واقعیت روسیه با آنچه که بخشی از تصمیم گیران ما می بییند متفاوت 
است. روسیه مسائل را از منظر منافع ملی خود روی ترازو می گذارد و متوجه می شود 
که وزن ژئوپولتیکی ایران برای منافع ملی روسیه از وزن ژئوپولتیکی کشور های حلیج 
فارس کمتر است از این رو از منظر منافع ملی، در این موارد روس ها در کنار شورای 
همکاری های خلیج فارس قرار می گیرند. باید بپذیریم که ایران هم به رابطه متوازن 
نیاز دارد. روسیه به عنوان کشوری همسایه که در بخش زیادی از تحولات سیاسی ما 
در گذشته و حال نقش اساسی داشته و مهم است باید واجد ارتباطی هوشمندانه 

باشد ولی اگر تمام تخم مرغ هایمان را در سبد روسیه بگذاریم همین می شود.
نباید انتظار زیادی از روسیه داشت

تقوی اصل با بیان اینکه بازخورد هایی که در کشور از طرف مسئولین مربوطه 
نسبت به روسیه دیده می شود تا اندازه ای قابل دفاع است اما آیا این موضوع 
توانسته در کشور برای مسئولین فضایی ایجاد کند و درک تصمیم گیرندگان از 
روسیه را به روز کند؟! اظهار داشت: در ارتباط با روسیه و چین باید پوست اندازی 
و رنسانسی داشته باشیم و بتوانیم سیاست خارجی خود را مبتنی بر منافع ملی به 
روز رسانی کنیم. نباید انتظار زیادی از روسیه داشت. باید از منظر منافع ملی به این 
موضوع نگاه کرد. روسیه در باتلاق و تله ای امنیتی گرفتار شده و در این موقعیت 
دست و پا می زند. روسیه بعد از جنگ اوکراین با روسیه قبل از جنگ اوکراین بسیار 
متفاوت است. آخرین رمق قدرت روسیه با طراحی جنگ اوکراین از این کشور گرفته 
شده است از این رو سیاست خارجی ایران در مورد رابطه با روسیه باید مبتنی بر 

روسیه جدیدی باشد که در جنگ اوکراین شیره قدرت اش گرفته شده است.
روس ها در روابط دیپلماتیک با زمختی برخورد می کنند

وی ادامه داد: تا روسیه به شرایط قبل از جنگ اوکراین برگردد بسیار زمان بر خواهد 
بود از این رو ایران باید کد های ژئوپولتیک خود را مبتنی بر این موضوع طراحی کند. 

یعنی مبتنی بر روسیه ای که گرفتار مشکلات عدیده خارجی و داخلی است. کشور 
ما هم در شرایط اقتصادی خاصی قرار دارد و به ریکاوری در سیاست خارجی نیاز 
دارد. سیاست خارجی ایران در اقتصاد پیچیده و تنیده است و به همین خاطر ما هم 
به ریل گذاری جدیدی نیاز داریم و باید در مورد این همسایه جدید نظر اساسی انجام 
بدهیم. می توان برخی از اقدامات و همکاری های نظامی را تعدیل کرد. حتی به 
نظر من فراخوانی سفیر ایران از روسیه و جابجایی سفیر ایران در روسیه نیز می تواند 
مورد توجه باشد چون این فرد سابقه چندانی ندارد. شاید اگر سفیری از نیروهای 
وزارت خارجه و با سابقه بالا در امور بین الملل داشتیم بهتر می توانست کار کند. 
یک سفیر خوب باید می توانست قبل از این جلسات خطوط قرمز ایران را به روس ها 
منتقل می کرد. روس ها در روابط دیپلماتیک با زمختی برخورد می کنند و بخشی 
از ملاحظات دیپلماتیک را رعایت نمی کنند. به نظر من در مقطعی که روسیه از نظر 

بین المللی و داخلی در بدترین شرایط قرار دارد چنین اقدامی را انجام داده است.
باید ملاحظات جدید کشور های عربی را هم در نظر بگیریم

این استاد دانشگاه تاکید کرد: باید در روابط جدید با عربستان و در ورژن جدیدی 
که از سیاست خارجی منطقه ای طراحی کرده ایم ملاحظات جدید کشور های 
عربی را هم در نظر بگیریم. عربستان دیگر عربستان پیش از حمله به سفارت اش 
نیست. این هم می تواند همان اشتباهی باشد که ما در مورد روسیه مرتکب شده ایم. 
عربستانی که ما امروز با آن ارتباط برقرار می کنیم عربستان یک دهه قبل نیست. 
پس این انتظار که باید نگاه عربستان و امارات نگاه یک دهه پیش این کشور ها باشد 
اشتباه است زیرا این کشور ها در سیاست خارجی و منطقه ای تجدید نظر اساسی 
کرده اند. این کشور ها سیاست یک طرفه ارتباط با غرب را به سیاستی چند جانبه 
تبدیل کرده اند. این کشور ها امروز علنا با آمریکا و احزابش و با اروپا و همچنین چین 
و روسیه بازی می کنند. امروز نمی توان با استاندارد های یک دهه قبل با کشور 
هایی مثل عربستان و امارات ارتباط برقرار کرد و انتظار داشت که آن ها با فرمت های 

یک دهه قبل با ما برخورد کنند. تغییرات باید دیده و درک شود.
سیاست های اعراب امروز بسیار چابک، شناور و چند جانبه نگر است

تقوی اصل با بیان اینکه کنش های کشور های عربی تغییر کرده است گفت: بعد 
از ابراز تمایل ایران به برقراری روابط صمیمانه تر با کشور های عربی به ویژه عربستان، 
می بینیم که در خصوص منابع نفتی مشترک با کویت و عربستان هر دو کشور اعلام 
موضع رسمی کردند که ایران حقی در این منابع نفتی ندارد. وقتی چین و روسیه را 
به محافل خود دعوت می کنند تا پای اعلامیه های آن ها را امضا کنند و جزایر ایران 
را در این بازی دخیل کنند، نشان می دهد که این کشور ها رویکرد سیاست خارجی 
خود را به طور کامل تغییر داده اند. سیاست های اعراب امروز بسیار چابک، شناور 
و چند جانبه نگر است. ایران باید با این رویکرد سیاست خارجی اعراب به روابط با 
آن ها نگاه کند و سیاست خارجی را مبتنی بر این موضوع هدف گذاری کند. رفتار 
کشور های عربی به ما نشان می دهد که بخشی از بدنه تصمیم گیر ایران در حوزه 

سیاست خارجی نمی خواهد متوجه شود که دنیا وارد دنیای جدیدی شده است.
سیاست خارجی ما در اولویت بندی خود دچار اشتباه استراتژیک 

فاحشی شده است
وی بیان داشت: امروز سیاست خارجی در دنیا کاملا شناور و بر مبنای منافع ملی 
است. کشور ها به راحتی مبتنی بر منافع ملی موضع گیری های خود را تغییر می 
دهند. منافع ملی به روز است و سیاست خارجی نیز باید به روز باشد و مبتنی بر 
شرایط زمانی و مکانی روز چیده شود. رفتار چین و روسیه و ادعاهای امارات و رفتار 
اعراب مبتنی بر شرایط و اقتضائات جدید سیاست خارجی در دنیا است. ایران هم 
باید منافع ملی و اولویت های تامین کننده منافع ملی را در سیاست خارجی خود 

مد نظر قرار بدهد.

سیدعطا تقوی اصل استاد جغرافیای سیاسی:

باید در روابط با روسیه و چین»پوست اندازی« کنیم

یک کارشناس مسائل منطقه با بیان این که اعتراضات درون رژیم صهیونیستی ناشی از دو دیدگاه و نگاه ایدئولوژیک در 
جامعه است، گفت: اگر کابینه بخواهد دست از اصلاحات قضایی بردارد هم پیمانان نتانیاهو از ائتلاف خارج می شوند.

سید جعفر رضوی در گفت وگو با ایسنا در تحلیل خود از اعتراضات علیه لایحه جنجالی »اصلاحات قضایی« در رژیم 
صهیونیستی گفت: ریشه این مساله ناشی از اختلاف درون رژیم صهیونیستی و یک نگاه ایدئولوژیک است، دولتی که در 
رژیم صهیونیستی روی کار آمده راستگرا بوده و مجموعه ای از صهیونیست های افراطی و تندرو در آن حضور دارند، در نتیجه 

نگاه این جریان با جریان دیگری که لیبرال های غربی بودند تعارض جدی دارد.
وی افزود: جریان مربوط به لیبرال غربی در تشکیل حاکمیت معتقد هستند که افراد بتوانند با یکسری آزادی های غیر دینی 
و یا مخالف ادیان در کنار آن هایی که معتقد به ادیان خود هستند، زندگی کنند. در شرایط فعلی طرفداران لیبرال دموکراسی 
غربی در مقابل کابینه افراطی ایدئولوژیک قرار گرفته اند و حاکمیت فعلی می خواهد تمام ابزار قدرت را از آن خود کند حتی 

قوه قضائیه که خودشان تاکید بر آزاد بودن دارند در خدمت کابینه باشد.
این کارشناس مسائل فلسطین همچنین بیان کرد: با توجه به این وضعیت لیبرال های درون جامعه صهیونیستی احساس 
خطر کرده اند که اگر از این مرحله عبور کنند دیگر جایی نخواهند داشت و با این شرایط شکاف ایدئولوژیک درون جامعه 

صهیونیستی تشدید می شود.
رضوی خاطرنشان کرد: فضای موجود نشان می دهد لیبرال ها حاضر نیستند کوتاه بیایند و از طرفی نتانیاهو و هم پیمانان 

او تاکید دارند این شرایط را ادامه دهند لذا با توجه به تاکید دو جریان مقابل هم کماکان اعتراضات ادامه خواهد داشت.
وی اظهار داشت: بنابراین پایان اعتراضات همراه با انحلال کابینه خواهد بود و اگر کابینه بخواهد دست از اصلاحات قضایی 
بردارد هم پیمانان نتانیاهو از ائتلاف خارج می شوند، البته بیماری اخیر نتانیاهو می تواند بر روند مساله اثر بگذارد و در صورتی 

که او ناچار شود از عرصه سیاسی کنار برود قطعا فروپاشی کابینه را به دنبال دارد.

یک کارشناس مسائل منطقه:

پایان اعتراضات درون رژیم صهیونیستی، انحلال کابینه خواهد بود
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تایید محکومیت »طبری« در دیوان عالی کشور 
مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: در خصوص حکم صادره از شعبه هم عرض با موضوع محکومیت اکبر طبری 
بابت هفت مورد ارتشاء به ۱۲ سال و نیم حبس و ۷۴ ضربه شلاق، ایراد و اشکالی وارد نیست و این حکم مورد تایید 
قرار گرفت.بر اساس اعلام مرکز رسانه قوه قضائیه، در خصوص حکم صادره از شعبه هم عرض با موضوع محکومیت 
اکبر طبری  بابت هفت مورد ارتشاء به ۱۲ سال و نیم حبس و ۷۴ ضربه شلاق، ایراد و اشکالی وارد نیست و این حکم 
مورد تایید دیوان عالی کشور قرار گرفت.در این اطلاعیه آمده است: دادنامه صادره در خصوص بزه پولشویی با 
اصلاح مقدار و عوائد مشمول جریمه، مستنداً به بند الف ماده ۴۶۹ قانون آیین دادرسی کیفری نیز ابرام شد.گفتنی 
است پرونده اکبر طبری اقسام دیگری از موارد اتهامی و محکومیت را نیز دارا است که این موضوعات در مرجع 

قضائی در حال رسیدگی است و به محض رسیدگی در مرجع قضایی در مورد آن ها اطلاع رسانی خواهد شد.

دیدار امیرعبداللهیان با وزاری پیشین امور خارجه
نشست شورای راهبری )مشورتی( وزارت امور خارجه با حضور منوچهر متکی، علی اکبر صالحی و محمد جواد 
ظریف، وزرای امور خارجه  سابق، حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه، جمعی از معاونین سابق و معاونین 
و مدیران کل وزارت امور خارجه برگزار شد. در این نشست که عصر روز چهارشنبه ۲۸ تیرماه برگزار شد، برخی 
موضوعات مهم سیاست خارجی و روابط بین الملل از جمله روند تحولات در نظام بین الملل، مناسبات دو و 
چندجانبه با کشورهای همسایه، منطقه و جهان، تلاش برای بی اثر کردن تحریم ها و نیز روند دیپلماسی و مذاکره در 

جهت رفع تحریم ها مورد گفتگو و تبادل نظر قرار گرفت.

تورم در 2۳ استان، بالاتر از متوسط کشوری
گزارش مرکز آمار ایران نشان می دهد، در خردادماه امسال استان یزد با تورم ۵۸.۸ درصد، گران ترین استان کشور 
شده است.در حالی نرخ تورم کشوری در خردادماه ۴۸.۵ درصد اعلام شده که نرخ تورم در استان یزد حدود ۱۰ 
درصد بالاتر از میانگین کشوری شده است.بر اساس این گزارش، نرخ تورم در ۲۳ استان بالاتر از میانگین کشوری و 

در ۸ استان پایین تر از تورم کشوری است.کمترین نرخ تورم را استان تهران با رقم ۴۳.۹ درصد دارد.

تکذیب استعفای برخی اعضای شورای رقابت 
مدیر روابط عمومی شورای رقابت استعفای برخی اعضای این شورا درپی انتقاد رئیس جمهور از عملکرد و تصمیم 
شورای رقابت در مورد افزایش قیمت خودروهای مونتاژی را تکذیب کرد. سپهر دادجوی توکلی در گفت و گو با 
تسنیم، تاکید کرد: هیچ کدام از اعضای شورای رقابت استعفاء نداده اند و با قدرت به فعالیت خود در شورا ادامه می 

دهند. وی افزود: اعضای شورای رقابت پشتیبان تصمیمات گرفته شده شورا هستند.

آیت الله حسن صانعی درگذشت
حسن صانعی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در سن ۸۹ سالگی درگذشت.آیت الله حسن صانعی متولد 
۱۳۱۳ در نیک آباد اصفهان بود که در سال ۱۳۶۲ متعاقب حکم امام راحل به عنوان سرپرست بنیاد پانزده خرداد 
منصوب شد.آیت الله صانعی با حکم رهبر انقلاب اسلامی به عضویت مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز منصوب 

شده بود.

فروش بلیت های اربعین امسال اینترنتی است
سخنگوی ایران ایر گفت :فروش بلیت ها برای اربعین امسال از چهارم شهریورماه آغاز می شود و با هدف جلوگیری 
از نارضایتی و ازدحام، تنها به صورت اینترنتی خواهد بود و فروش حضوری بلیت نداریم.هیئت ها در ایام اربعین 
امسال سهم ۳۰ درصدی از پروازها دارند و می توانند با ارسال درخواست کتبی به مدیریت ایران ایر یا روابط عمومی 

از این سهمیه استفاده کنند.

 قربان زاده جانشین وزیر اقتصاد شد
وزیر اقتصاد طی حکمی حسین قربانزاده رییس کل سازمان خصوصی سازی را به عنوان جانشین خود منصوب 
کرد.در این حکم وظایفی از جمله مسئولیت هماهنگی معاونان و روسای سازمان های تابعه وزارت اقتصاد به 

قربان زاده سپرده شده است. 

شکایت قلعه نویی از مایلی کهن
سرمربی تیم ملی فوتبال از سرمربی اسبق تیم ملی شکایت کرد.با تأیید نادر فریاد شیران، امیر قلعه نویی از محمد 
مایلی کهن به دلیل مصاحبه علیه خودش به محاکم قضایی شکایت کرد.مایلی کهن در آخرین مصاحبه ویدیویی 
خود انتقاد هایی را علیه امیر قلعه نویی مطرح کرده بود.  و ادعاهایی مبنی بر اینکه سرمربیان تیم های لیگ برتری با 

نظر قلعه نویی انتخاب می شوند، داشت.

معاون عملیات سپاه امام علی بن ابی طالب )ع(استان قم خبرداد:

کشف ۱۳۸ کیلوگرم تریاک و ۱۰ هزار لیتر مشروبات
معاون عملیات سپاه امام علی بن ابی طالب علیه السلام استان قم، گفت: در سال گذشته، ۱۳۸ کیلوگرم تریاک، 
۱۰ هزار لیتر انواع مشروبات الکی، ۱۵ قبضه سلاح، ۱۵۰۰ انواع مهمات کشف و ۳۴ سارق دستگیر شدند. 
سرهنگ پاسدار جعفر فائزی مهر در نشست فرماندهان سپاه، بسیج و فرماندهان فراجای استان قم، با اشاره به 
اهداف گشت رضویون و تیم های ویژه ضابطین عنوان کرد: ارتقای سطح امنیت جامعه، کمک به فراجا در تامین 
امنیت و مقابله با جرایم مشهود از اهداف مهم این مأموریت ها می باشد. معاون عملیات سپاه قم خاطرنشان کرد: 
در سال گذشته طی اقدام مشترک با کلانتری ها وتوسط نیروهای عملیاتی بسیج استان، ۱۳۸ کیلوگرم تریاک، 
۱۰ هزار لیتر انواع مشروبات الکی، ۱۵ قبضه سلاح گرم، ۱۵۰۰ عدد انواع مهمات کشف و ۳۴ سارق نیز دستگیر 
شدند. وی با اشاره به اثربخشی خاص همراهی بین بسیج و فراجا در مقابله با جرایم مشهود و مسائل امنیتی، ابراز 
داشت: رمز موفقیت ما همدلی، همکاری وهماهنگی بین عوامل فراجا و عوامل بسیج سپاه استان قم می باشد. 
معاون عملیات سپاه استان قم عنوان کرد: با همراهی و همکاری بیشتر کلانتری ها با پایگاه های بسیج شاهد 
کاهش انواع جرایم مشهود در استان قم خواهیم بود. در حال حاضر در راستای مقابله با ناهنجاری های اجتماعی 
ضابطین بسیج دوشادوش و در پشتیبانی از عوامل انتظامی و راستای ابلاغیات قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی 

استان قم با هنجارشکنان در سطح بوستان های قم و در معابر عمومی برخورد قاطع خواهند نمود.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

ضبط کالای قاچاق و جزای نقدی برای مالک متخلف اتوبوس 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت :مالک اتوبوس مسافربری که با خودروی خود بار قاچاق حمل می 
کرد علاوه بر ضبط کالای قاچاق به جزای نقدی محکوم شد. مهدی ریاضی اظهارداشت: پرونده حمل انواع کالای 
قاچاق در شعبه اول اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم رسیدگی شد. وی افزود: شعبه رسیدگی کننده پس از 
دریافت دفاعیات به دلیل ارائه نکردن مدارک لازم، اتهام قاچاق را محرز اعلام و متهم را علاوه بر ضبط کالاهای 
قاچاق به پرداخت یک میلیارد و ۹۰۰ میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرد. ریاضی گفت: بر اساس گزارش پلیس 
امنیت اقتصادی فهرست کالاهای کشف شده قاچاق یکدستگاه ماشین ظرفشوئی، ۲ عدد گیربکس، سه عدد 
تلویزیون ۶۵ اینچ، سه عدد قهوه ساز صنعتی، سه عدد چمدان، ۶ عدد روشویی چینی و مقادیر زیادی تمبر هندی 
و میوه خارجی بوده است که همه به اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکیِ استان تحویل شد. وی درپایان گفت 
:ماموران نیروی انتظامی گزارشی پیرامون حمل انواع کالای قاچاق با یکدستگاه خودروی اتوبوس برون شهری 

را دریافت که پس از توقیف و تشکیل پرونده برای رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال کردند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبرداد:

اجرای طرح پاکسازی بوستان های استان قم 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم از اجرای طرح پاکسازی بوستان های  این 
استان خبر داد .   سرهنگ حسن هاشم نیا اظهار داشت :  طرح پاکسازی بوستان های استان قم  و برخورد با 
خرده فروشان مواد مخدر و معتادان متجاهر به مدت ۲۴ ساعت اجرا شد . وی افزود : در طول اجرای این طرح 
۳۵ نفر معتاد متجاهر جمع آوری و ۶ نفر خرده فروش مواد مخدر دستگیر شدند. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر 
فرماندهی انتظامی استان  با اشاره به اینکه طرح مذکور جهت تامین امنیت و آرامش شهروندان استمرار خواهد 
داشت ، گفت : شهروندان می توانند  اخبار و اطلاعات مربوط به تهیه و توزیع انواع مواد مخدر را در تمام ساعات 
شبانه روز به  ستاد خبری پلیس مبارزه با مواد مخدر استان با شماره های ۰۲۵۲۱۸۲۵۵۱۵_۰۲۵۳۷۲۲۲۲۰۲ 

اطلاع دهند.

فرمانده انتظامی استان قم :

ساماندهی کافه ها، قهوه خانه ها و گیم نت ها
 در اولویت قراردارد

فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه ساماندهی کافه ها، قهوه خانه ها و گیم نت ها در اولویت پلیس قرار دارد 
و به پلیس اماکن استان اعلام کردم واحدهایی که مجوز ندارند پلمب شوند، گفت: اتحادیه ها و واحدهای صنفی 
انتظار نداشته باشند پلیس بی تفاوت از تخلفات آنها بگذرد، در صورت هر گونه کوتاهی به مراجع قضایی معرفی 
خواهند شد. سردار محمدرضامیر حیدری در خصوص ساماندهی کافه های غیرمجاز، گفت: ساماندهی کافه ها، 
قهوه خانه ها و گیم نت ها در اولویت پلیس قرار دارد و به پلیس اماکن استان اعلام کردم واحدهایی که مجوز ندارند 
پلمب شوند. وی افزود: واحدهای دارای مجوز نیز که مرتکب تخلف شوند، در مرحله اول تذکر می گیرند و در 
صورت تکرار حتما با آنها برخورد می کنیم. فرمانده انتظامی قم یادآور شد: آرامش و امنیت مردم باید در اولویت 
اماکن و اصناف استان باشد و هر آنچه که باعث ناامنی شود با برخورد پلیس اماکن روبه رو خواهد شد. میرحیدری 
بر لزوم مسئولیت پذیری اتحادیه های صنفی استان تأکید کرد و گفت: اتحادیه ها و واحدهای صنفی انتظار نداشته 

باشند پلیس بی تفاوت از تخلفات آنها بگذرد، در صورت هر گونه کوتاهی به مراجع قضایی معرفی خواهند شد.

همایش شیرخوارگان حسینی در حرم حضرت معصومه )س(

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با تشریح اقدامات و خدمات 
شهرداری در ایام عزاداری امام حسین)ع( گفت: مسجد محوری ومحله محوری در  
راستای  ارائه خدما ت فرهنگی ، اجتماعی وزیست محیطی  با محوریت مساجد دو  
رویکرد مهم واساسی حوزه معاونت خدمات شهری ومحیط زیست شهرداری فم  در 

ایام محرم وصفر امسال می باشد.
مهدی اصفهانیان مقدم  در گفت وگویی اظهارداشت :ک انقلاب اسلامی ایران 
یکی از جلوهای مهم نهضت عاشورا است ومساجد همواره پایگاه  وحدت وانسجام 
در جامعه اسلامی است وانقلاب اسلامی بر پایه مسجد محوری تشکیل شده 
است وبا  رویکرد مسجد محوری زمینه نقش آفرینی مردم در همه زمینه ها از جمله 

مشارکت در امور مدیریت شهری فراهم  می گردد .
وی حمایت و پشتیبانی شهرداری از برگزاری مراسم عزاداری را مسجد محور اعلام 
کرد و افزود: شهرداری امسال ارائه خدمات را بر اساس مسجد محوری و باهدف 
مشارکت بیشتر مردم خواهد داشت، زیرا تجربه نشان داده مردم باید گردانندگان 
اصلی برنامه های ملی و مذهبی باشند. معاون محیط زیست و خدمات شهری 
شهرداری قم ادامه داد: امسال برنامه خیمه ای به وسعت شهر باهدف اهدای اقلام 
موردنظر در مراسم عزاداری به ۱۷۰ مسجد اجرا شد و طی مراسمی این بسته های 

مربوط به فضاسازی در اختیار مساجد قرار گرفت.
خدمات رسانی 3۰۰۰ نیروی خدماتی در ایام دهه اول محرم

وی یکی دیگر از برنامه های شهرداری را برافراشتن پرچم های مرتفع عزا در مناطق 
مختلف شهر عنوان کرد و گفت: در مورد مدیریت پسماند نیز در این ایام بیش از ۳ 
هزار پرسنل شهرداری و ۲۷۰ دستگاه جمع آوری پسماند مکانیزه در خدمت شهر 

خواهد بود.
کیلو  هزار  و ۲  پلاست  کارتن  عدد  از ۱۵۰۰  بیش  توزیع  از  مقدم  اصفهانیان 
کیسه زباله به مساجد و تکایا خبر داد و بیان کرد: توزیع بیش از ۴۰۰ هزار ظرف 

گیاهی در تکایا و مساجد به هدف فرهنگ سازی نیز در دستور کار قرار دارد.
در  شهروندان  حمل ونقل  در  تسریع  را  قم  شهرداری  دغدغه های  از  یکی  وی 
روزهای تاسوعا و عاشورای حسینی دانست و تأکید کرد: تمام ناوگان تاکسیرانی و 

اتوبوس رانی در روزهای تاسوعا و عاشورای حسینی در آماده باش هستند.
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: حفظ ایمنی شهر 
یکی دیگر از اولویت ها و دغدغه های مدیریت شهری بوده که در این راستا سازمان 
آتش نشانی شهرداری قم از ۱۳۰ مسجد و مکان برگزاری مراسم بازدید کرده و 
کپسول های آتش نشانی این اماکن به صورت رایگان شارژ شده و در صورت نیاز 

کپسول در اختیار آن ها قرارگرفته است.
وی از استقرار اکیپ های عملیاتی در روزهای تاسوعا و عاشورا در هسته مرکزی 
شهر خبر داد و ابراز کرد: در روزهای تاسوعا و عاشورا موتورها و خودروهای عملیاتی 

در حرم مطهر، جمکران و مکان های پرتردد مانند پارکینگ ها مستقر می شوند.
سازمان  همکاری  با  شهری  فضاسازی  اجرای  به  اشاره  با  مقدم  اصفهانیان 
زیباسازی و اداره کل ارتباطات شهرداری افزود: بیش از  ۴ هزار مترمربع بنر در 
سازه های تبلیغاتی در سطح شهر نصب شده و تلویزیون های تبلیغاتی سطح شهر 

نیز ۸۰۰ دقیقه برنامه اکران می کنند.
تغییر المان های نوری ۴۰۰ نقطه شهر به مناسبت ماه محرم 

وی با تأکید بر اینکه المان های نوری ۴۰۰ نقطه شهر مناسب با ماه محرم و صفر 
تغییر کرده و ۱۳۰ المان سرو در شهر به روزرسانی شده است، یادآور شد: همچنین 
بوستان های شهر نیز برای برگزاری مراسم عزاداری و اسکان زائران آماده شده و 

به صورت ۲۴ ساعته نیروهای نگه دارنده در بوستان ها حضور خواهند داشت.
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم همچنین به برگزاری نماز ظهر 
تاسوعا و عاشورا اشاره کرد و گفت: شهر قم به عنوان پایتخت مذهبی کشور باید در 
برپایی نماز ظهر تاسوعا و ظهر عاشورا در کشور الگو باشد و بر اساس همین مهم، 
شهرداری قم تمام تمهیدات لازم را برای ارائه خدمات در تمام مناطق اندیشیده 

است.
وی در پایان اضافه کرد: زیرانداز، تانکرهای آب، سرویس های بهداشتی سیال، 
روشویی در مکان های برگزاری نماز ظهر تاسوعا و عاشورا مستقرشده و مراسم شام 

غریبان نیز با محوریت حرم مطهر و مشارکت شهرداری برگزار خواهد شد.

معاون شهردار قم مطرح کرد؛

مسجد ومحله محوری رویکرد مهم درارائه خدمات درایام محرم و صفر

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

مدیریت شهری درمسائل مالی و 
اقتصادی موفق عمل کرده است

رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به پیچیدگی مدیریت مسائل مالی و 
اقتصادی در شهرداری ها گفت: مدیریت شهری قم در این زمینه موفق عمل 

کرده است.
محسن محرری در جلسه تکریم و معارفه معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم 
اظهار داشت: مدیریت مسائل مالی و اقتصادی در شهرداری ها به علل گوناگون 

پیچیده است.
وی افزود: در شهرداری ها میزان و تنوع تعهدات مالی بسیار است و تنظیم 
این تعهدات با درآمدهایی که بخشی از آن پایداری و ثبات ندارد، کار ساده ای 

نیست.
رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: مدیریت نقدینگی در شهرداری با 

دیگر دستگاه ها متفاوت است و کاری چندوجهی محسوب می شود.
وی گفت: شهرداری قم باوجود همه این پیچیدگی ها توانسته منابع خود 
انجام  و  افتتاح پروژه های عمرانی  به خوبی مدیریت کند و مسائلی مانند  را 
به موقع تعهدات به پیمانکاران شاهد این مدعا است. محرری اضافه کرد: اینکه 
حقوق کارگران و مطالبات پیمانکاران به موقع پرداخت شود یکی از دغدغه ها و 

اولویت های مجموعه شهرداری  است که این موضوع جای تقدیر دارد.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

اجرای طرح توزیع ظروف گیاهی
 به هیئات مذهبی

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از اجرای طرح توزیع ظروف 
گیاهی در میان هیئات مذهبی با آغاز ایام محرم خبر داد .

سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به اجرای طرح توزیع ظروف گیاهی به 
هیئات مذهبی قم برای چهارمین سال متوالی، اظهار کرد: تلاش داریم با نگاه 
زیست محیطی و سلامت شهروندان، بحث جایگزینی ظروف گیاهی به جای 

ظروف پلیمری را فرهنگ سازی کنیم.
وی بالا بودن مدت زمان تجزیه ظروف پلیمری در طبیعت را مورد توجه قرار 
داد و خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه حجم استفاده از ظروف پلیمری در ایام 
محرم افزایش می یابد، اجرای طرح توزیع ظروف گیاهی همچون سال های 
گذشته در دستور کار قرار گرفته تا کمترین مشکل زیست محیطی و بهداشتی 
برای شهروندان ایجاد شود. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  با 
اشاره به اقدامات سازمان در زمینه حمایت از اجرای این طرح، گفت: با توجه به 
هزینه بالای ظروف گیاهی، نیاز به حمایت هایی در این زمینه وجود دارد تا برای 
هیئات قیمت تمام شده مناسب باشد و تلاش کردیم مابه التفاوت قیمت این 
ظروف گیاهی را جبران کنیم. میرابراهیمی تصریح کرد: در این طرح بخشی از 
هزینه تهیه ظروف توسط سازمان، بخشی دیگر توسط شرکت پیمانکار و بخش 

اندکی توسط هیئات تأمین می شود .
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

اصلاح ساختارهای مانع دید
 در بوستان های شهری

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از اصلاح ساختارهای 
مانع دید در بوستان های شهر در راستای پیشگیری از آسیب های اجتماعی 

خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به انجام عملیات هرس و اصلاح ساختارهایی که مانع 
دید وسیع در بوستان ها هستند اظهار کرد: این فضاها در بوستان ها عموماً 
محلی برای آسیب های اجتماعی شده و به همین خاطر اصلاح این فضاها 

عموماً برای جلوگیری از آسیب های اجتماعی انجام می شود.
وی با تأکید بر اینکه افراد خطرساز اجتماعی و معتادین در این فضاها عموماً 
حضور پیدا کرده و مشکل ساز می شوند تصریح کرد: چون این فضاها از دید 

عموم مخفی هستند، برای حضور معتادین و بی خانمان ها مناسب است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به برگزاری 
جلساتی با ستاد مبارزه با مواد مخدر استان برای اجرای عملیات های مشترک 
و شناسایی فضاهای پرخطر گفت: هرس و بهسازی ردیف های کاشت گل 
محمدی، هرس و زیرگیری و ایجاد دید در زیر دیوار سبز انار و زیتون، پاکسازی 
و بازکردن فضاهای بین درختان، اصلاح موانع دید بصری و اصلاح جوی ها و 
انهار، مدیریت ساعات باز بودن سرویس های بهداشتی، طراحی ساختمان های 
شیشه ای نمازخانه ها، رفع موانع فیزیکی بصری و... در این راستا انجام شده 

است.
 وی خاطرنشان کرد: بوستان نبوت فاز یک، دو و سه، بلوار طهرانی مقدم، 
بوستان آفتاب، بوستان شهریار، بوستان نخبگان و بوستان فاطمیه ازجمله 

نقاطی بودند که این پروژه در آن ها اجرا شد.
 

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

تصویب تخفیف ۴۰ درصدی
 عوارض مسکن ملی 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم از تصویب تخفیف ۴۰ درصدی عوارض 
مسکن ملی در جهت حمایت از اجرای پروژه های مسکن ملی تا پایان سال 

۱۴۰۲ خبر داد.
مهندس روح اله امرالهی در حاشیه نود و چهارمین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم، تصویب تخفیف ۴۰ درصدی عوارض برای مسکن 
ملی در شورای اسلامی را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: اعمال تخفیف ۴۰ 

درصدی عوارض مسکن ملی کمکی به نسل جوان است.
وی حمایت شورای شهر قم از اجرای پروژه های مسکن ملی را مطرح کرد و 
گفت: تا امروز تمام پروژه هایی که از طرف اداره راه و شهرسازی به شورا معرفی 
شده این تخفیف ۴۰ درصدی را دریافت کرده اند و با مصوبه امروز شورا این 

تخفیف تا پایان سال ۱۴۰۲ اعمال می شود.
 رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم در پایان به 
تدوین دستورالعمل کمک به مساجد و مراکز فرهنگی نیز اشاره کرد و گفت: این 
لایحه در چهار سطح پیش بینی شده که در هر سطح مبلغی در نظر گرفته شده 

و کمک های شهرداری را ساماندهی و شفاف می کند.
 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم: 

سرانه مصرف آب در قم پایین تر
 از میانگین کشوری است 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه ۷۰ درصد مردم قم 
مصارف عادی دارند گفت: سرانه مصرف آب در این شهر پایین تر از میانگین 

کشوری است. 
مهندس حسن بختیاری با اشاره به اینکه سرانه مصرف شهر قم پایین تر از 
میانگین کشوری است گفت: قم با سرانه حدود ۲۱۵ لیتر به ازای هر نفر، جزو 

چهار کلان شهر نخست کشور در خوش مصرفی است.
وی با بیان اینکه حدود ۷۰ درصد مردم قم مصارف عادی دارند، یادآور شد: 
حدود ۳۰ درصد مشترکان مصارفشان بالاتر از معمول و از این تعداد کمتر از ۱۰ 

درصد دو برابر الگوی مصرف از آب استفاده می کنند.
بختیاری با بیان اینکه به ازای هر یک درجه افزایش دمای بالاتر ۳۶ درجه 
شاهد افزایش ۲.۵ درصدی آب هستیم، خاطرنشان کرد: با توجه افزایش دمای 
هوا و محدودیت منابع آبی با ۱۰ درصد کاهش در مصارف، می توانیم از تابستان 

با شرایط مطمئن تری عبور کنیم.

عکاس : زهراسادات صحفی

وصول  گفت:  قم  استان  مالیاتی  امور  مدیرکل 
پایان  تا  امسال  ابتدای  از  استان  این  در  مالیات 
خردادماه نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته، 

۲۲ درصد رشد داشته است. 
حسین نیروبخش در گفت و گویی با اشاره به اینکه 
سال ۱۴۰۱ از حیث ادای تکلیفی سازمانی سال 
پر بار در اداره کل امور مالیاتی استان قم بود، بیان 
کرد:  این استان از نظر درصد رشد و درصد تحقق 
درآمدهای مالیاتی جزو استان های سرآمد در کشور 

بوده است.
وی ادامه داد: در مقایسه با سال ۱۴۰۰ رشد ۴۶۰ 
درصدی در وصول و عوارض ارزش افزوده که متعلق 
استان  مجموعه  و  شهرستان  شهرداری،  شهر،  به 
بوده است را شاهد بودیم. وی اضافه کرد: وصول و 
تخصیص عوارض ارزش افزوده در قالب شهرستان 
ها، شهرها و دهیاری ها در سال ۱۴۰۱ نسبت به 

سال ۱۴۰۰ نیز رشد ۴۶ درصدی داشته است.
نیروبخش گفت: اداره کل امور مالیاتی قم با بهره  

مندی از مشارکت حداکثری فعالان اقتصادی استان 
و تلاش کارکنان خود توانست در سال ۱۴۰۱ مبلغ 
تقریبی سه هزار و ۸۵۰ میلیارد تومان از درآمدهای 
مالیاتی را وصول نماید. وی افزود: همچنین در سال 
۱۴۰۱ مبلغ تقریبی یک هزار و ۳۸۰ میلیارد تومان 
عوارض ارزش افزوده به شهرداری ها و دهیاری های 
استان پرداخت شد که در مقایسه با سال قبل حدود 

۳۳۵ درصد رشد را نشان می دهد.
فرهنگ سازی، به پرداخت های مالیاتی 

کمک شایانی کرده است
ادامه گفت:  در  قم  استان  مالیاتی  امور  مدیرکل 
مجموعه  موثر  و  مستمر  ارتباط  و  سازی  فرهنگ 
شهرداری و اداره کل امور مالیاتی به تبیین جایگاه 
مالیات در استان و پرداخت مالیات ها از سوی مردم 

کمک شایانی کرده است.
وی تاکید کرد:  هدف گذاری های انجام شده در 
اداره کل امور مالیاتی استان قم بیش از این است زیرا 

به صورت ویژه باید به قم نگاه و برنامه ریزی کرد.

گذشته  سنوات  در  اینکه  به  اشاره  با  نیروبخش 
وجود  نیز  اداری  روندهای  در  مالیاتی  فرارهای 
داشته است، گفت: اصلاح امور اداری و ساز و کار 
درآمدهای استان با تلاش فراوان همکاران این اداره 
کل افزایش پیدا کرده است و توانستیم وصول مالیات 
در استان را تسریع کرده که ثمره آن اختصاص سهم 

شهر از وصول مالیات ها است.
در  ما  وظیفه  افتاده  اتفاق  آنچه  کرد:   اضافه  وی 

مقابل مردم است و باید بیش از این تلاش کنیم.
وی به تغییر نگاه دولتمردان و اعمال تحریم های 
به  اتکای کامل درآمد  از  ظالمانه و ضرورت خروج 
فروش نفت اشاره و بیان کرد: موضوع پرداخت های 
مالیاتی باید با توجه به این موارد بیش از گذشته مورد 
توجه قرار گیرد. مدیرکل امور مالیاتی قم با تاکید بر 
ضرورت فرهنگ سازی در خصوص مالیات در جامعه 
اظهارداشت: تمامی مالیات های جمع آوری شده 
به خزانه دولت واریز و صرف اجرای طرح ها و ارائه 

خدمات می شود.

مدیرکل امور مالیاتی استان قم خبرداد:

رشد ۲۲ درصدی وصول مالیات تا پایان خرداد

شهردار قم ایجاد ۳۵ تقاطع غیرهمسطح و شکل دهی به بلوارهای و بزرگراه های 
شهری را گامی برای تکمیل زیرساخت های شهری و ایجاد مقدمه امور نرم افزاری 

توصیف کرد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در مراسم تکریم و معارفه معاون مالی و اقتصادی 
شهرداری قم اظهار داشت: تأکید بر ایجاد ۳۵ تقاطع غیرهمسطح و تکمیل بزرگراه ها و 
بلوارهای شهری به منظور تکمیل زیرساخت های شهر قم است. وی اضافه کرد: تکمیل 
زیرساخت های شهر برای پرداختن به امور نرم افزاری مانند مسائل هوشمند سازی و 
موضوعات فرهنگی امری ضروری است. شهردار قم با اشاره به اینکه برنامه دوم راهبردی 
شهرداری بیشتر به مسائل نرم افزاری تکیه دارد افزود: در دو سال باقی مانده از این 
برنامه باید تمرکز اساسی بر مسائلی مانند هوشمند سازی شهر، شهرداری الکترونیک، 

اقدامات فرهنگی و اجتماعی داشته باشیم. وی داشتن دغدغه در پیشبرد امور را یکی 
از مهم ترین شاخص های بایسته برای مدیران دانست و گفت: کار و تلاش در چارچوب 
دستورات اسلامی همیشه مورد تأکید شهرداری قم است. سقائیان نژاد اظهار داشت: 
همیشه تأکید کرده ایم که هر فعالیت و تلاشی باید با رعایت الزامات شرعی همراه باشد 
و در این قالب چارچوب مند شود. وی با اشاره به اینکه در سال ۱۹۴ شهرداری قم دو 
هزار میلیارد تومان بدهی کلان بانکی و ۵۶۰ میلیارد تومان بدهی به پیمانکاران داشت 
افزود: در حال حاضر بدهی های بانکی ما در حد عرف بوده و بدهی به پیمانکاران نیز 
به کمتر از ۵۰ میلیارد تومان رسیده است. شهردار قم اطمینان، پایداری، سلامت و 
دوراندیشی را از خصوصیات مدیریت مالی و اقتصادی شهرداری قم دانست و گفت: در 

هر جایگاهی باید به گونه ای عمل کنیم که زمینه برای بهبود شرایط آینده فراهم شود.

شهردار قم مطرح کرد:

تکمیل زیرساخت های شهر قم با ایجاد ۳5 تقاطع غیرهمسطح

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت : با 
توجه به اینکه خون و فرآورده های آن از طول عمر کوتاه 
و مشخصی برخوردارند، توصیه می کنیم که شهروندان 
اهدای خون خودشان را در طول ماه محرم و صفر انجام 
دهند و نذر خون را به روزهای تاسوعا و عاشورا محدود 

نکنند.
دکتر علیرضا کبیری در گفت وگویی عرض تسلیت 
به مناسبت فرارسیدن ایام محرم و شهادت اباعبدلله 
الحسین)ع ( اظهارداشت : امسال نیز همانند سال های 
گذشته با هدف تامین خون کافی و سالم و حفظ ذخایر 
خون، پویش نذر خون با "شعار اهدای خون؛ فرهنگ 
حسینی، نذر عاشقان" از ابتدای محرم تا پایان ماه صفر 

با مشارکت دستگاه ها و نهادهای فرهنگی و اجتماعی 
در استان قم اجرا می گردد.

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم افزود : 
اولویت پویش نذر خون در سال جاری جذب جوانان و 
بانوان برای امر اهدای خون است چرا که سرمایه های 
بسیار قابل توجه و مناسبی برای ترویج فرهنگ والای 

اهدای خون هستند.
وی بیان کرد: در دهه اول ایام محرم سال گذشته 
خون  اهدای  مراکز  به  نفر  و ۳۰۰  هزار  به ۲  نزدیک 
مراجعه کردند که از این تعداد یک هزارو ۸۴۱ نفر موفق 
به اهدای خون شدند؛ ۳/۴ درصد از این اهداکنندگان 
خانم بودند و انتظار می رود با اجرای پویش نذر خون در 

سال جاری تعداد اهداکنندگان خانم و جوانان افزایش 
پیدا کند. کبیری اظهار کرد: دو مرکز اهدای خون روح 
الله واقع در میدان روح الله جنب دبیرستان ماندگار 
امام صادق همه روزه به جز روزهای جمعه از ساعت 
۷ الی ۱۳ و همچنین ساختمان مرکزی واقع در بلوار 
۱۵ خرداد جنب اداره اصناف از ساعت ۷ الی ۱۳ و در 
روزهای یکشنبه و سه شنبه تا ساعت ۱۷:۳۰ پذیرای 

داوطلبین اهدای خون است.
و  تاسوعا  روزهای  در  شد:  یادآور  پایان  در  کبیری 
عاشورا تنها مرکز اهدای روح الله واقع در میدان روح 
الله جنب دبیرستان ماندگار امام صادق از ساعت ۷:۳۰ 

تا ۱۸ فعال و پذیرای عزاداران حسینی است.

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم :

نذر اهدای خون فقط مختص تاسوعا و عاشورا نیست


